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armanmeliarmanmeli.ir وز با تازه ترین اخبار، تحلیل ها و ویدئوها در رسانه های آنلاین آرمان ملی وز هفته و هر ساعت از شــبانه ر هر ر

تظاهــرات بیــش از یــک میلیــون نفــر از صهیونیســت ها در تل آویــو علیه سیاســت های 
ماجراجویانــه بنیامین نتانیاهــو و کابینه افراطــی وی از بروز شــکاف عمیــق در پیکره رژیم 
کامــی بنیامین نتانیاهــو در آزادی  صهیونیســتی حکایــت دارد. تظاهرکنندگان بــه دلیل نا
کرات آتش بــس و هزینه های جنگ غــزه کــه از ۶۷ میلیــارد دلار تجاوز  اســرا و شکســت مذا
کرده، خواستار استعفای کابینه وی شدند. در جریان این تظاهرات که در برابرکاخ نخست 
وزیری در خیابان تئودور هرتزل در تل آویو صورت گرفت پلیس رژیم صهیونیستی با حمله 
بــه تظاهرکننــدگان صدها نفــر را دســتگیر کــرد. دامنه ایــن اعتراضات بــه بدنه ارتــش رژیم 
صهیونیســتی نیز ســرایت کرده و بســیاری از ژنرال ها از جمله وزیر جنگ و رئیس اطلاعات 
ارتش تهدید کردند که از ســمت های خود اســتعفا خواهند کــرد. یوآو گالانــت، وزیر جنگ 
رژیم صهیونیستی هشدار داده که نیروهای ارتش اسرائیل دچار فرسایش جسمی و روحی 
شده و هر روز شمار سربازان احتیاط فراری از ارتش، افزایش پیدا می کند. در طول ۱۱ ماهی 
که از عملیات طوفان الاقصی می گذرد بیش از ۱۵ هزار نفر از سربازان احتیاط از بدنه ارتش 
کنان شــمال اراضی اشــغالی به دلیل شــرایط جنگی،  فرار کرده و بیش از ۵۰۰ هزار نفر از ســا
شــغل های خود را از دســت داده اند. تشــدید اختلاف میــان مصــر و رژیم صهیونیســتی بر 
ســر اســتقرار ارتش اســرائیل در منطقه فیلادلفــی در جنوب غزه ممکن اســت بــه بازنگری 
سیاست های کشورهای عرب منطقه نسبت به اسرائیل منجر شود. به موجب قرارداد اسلو 

در سال ۱۹۹۳ منطقه فیلادلفی که غزه را به منطقه دروازه صلاح الدین در مرز مشترک مصر 
و فلسطین اشــغالی ارتباط می دهد، توسط تشــکیلات خودگردان اداره می شود. بنیامین 
نتانیاهو مدعی اســت که حماس عمده ســلاح های خود را از طریق منطقــه فیلادلفی وارد 
غزه می کند و لذا ارتش اســرائیل باید برای همیشــه این منطقه را تحت اشغال خود داشته 
کره میان بازیگــران بحران غزه  باشــد. در حوزه سیاســی نیز در طول ۱۱ ماه اخیر ۱۶ دور مذا
در دوحه قطر و قاهره مصر انجام شــده اما ســقف بــالای مطالبات هیات اســرائیلی و طرح 
کرات آتش بس منجر شده است.  موضوعات حاشیه ای از سوی این هیات به شکست مذا
هیات اسرائیلی همچنان در پی آزادی بی قید و شرط اسرا قبل از هر گونه آتش بس و خروج 
همه رزمندگان حماس از غزه اســت در حالی که حمــاس بر آتش بس پایدار و مبادله اســرا 
کید دارد. از سوی دیگر غزه متاســفانه قربانی رقابت های انتخاباتی  با اسرای فلســطینی تا
بین دونالد ترامپ نامزد حزب جمهوریخواهان و کامالا هریس نامزد حزب دموکرات است. 
حزب جمهوریخواه به شدت از سیاست های جنگ طلبانه بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر 
رژیم صهیونیستی پشــتیبانی می کند در حالی که حزب دموکرات قصد دارد از پایان جنگ 
غزه به عنــوان یک بــرگ برنــده انتخاباتی برای پیــروزی خانم هریس، اســتفاده کنــد. گفته 
می شود حزب دموکرات قصد دارد تا قبل از انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا در آبان ماه 
آینده نتانیاهو را برای پذیرش آتش بس در غزه تحت فشار قرار دهد. بر اساس گزارش های 
موجود سازماندهی تظاهرات اخیر تل آویو و تهدید برخی از رهبران احزاب سیاسی اسرائیل 
برای خروج از کابینه ائتلافی نتانیاهو بخشی از اهرم های فشار آمریکا علیه کابینه نتانیاهو 
گر نتانیاهو تن  تلقی می شود. به نظر می رسد تا قبل از انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا ا
به پذیــرش آتش بس در غزه ندهد احــزاب ائتلافــی از کابینه خارج خواهند شــد و نتانیاهو 

ناچار به استعفا می شود. 

 ایــران، بــا تاریــخ و فرهنگــی غنــی، هنوز نتوانســته ســهم 
قابل توجهی از بازار جهانی گردشگری را به خود اختصاص 
دهد. صالحــی امیری، وزیر میراث فرهنگی، صنایع دســتی 
کید کرده است که ایران  و گردشــگری، اخیراً در ســخنانی تأ
باید تصویر منفی که به واســطه مسائل سیاسی و رسانه ای 
جهانی به وجود آمده، یعنی »ایران هراســی«، را بشــکند. او 
معتقد اســت که تنها بــا یک عــزم ملی می تــوان این نــگاه را 
تغییر داد و مسیر جذب بیشتر گردشگران خارجی را هموار 
کرد. در ســال گذشــته، ایــران تنهــا موفــق به جــذب حدود 
۶ میلیــون گردشــگر خارجــی از کشــورهای همســایه مانند 
کســتان، ارمنستان، آذربایجان،  عراق، افغانستان، ترکیه، پا
ترکمنستان، بحرین، کویت و چین شد. این در حالی است 
که در همین دوره، ۲.۵ میلیون ایرانی به ترکیه سفر کرده اند 
 ، و ایــن کشــور توانســته بــا جــذب ۵۶.۵ میلیــون گردشــگر
درآمدی بالغ بــر ۵۴.۳ میلیارد دلار از گردشــگری به دســت 
آورد. ایــن رقــم حتــی از درآمــد نفتی ایران نیز بیشــتر اســت 
و نشــان دهنده پتانســیل بالای صنعت گردشــگری اســت. 
در حالی که کشــورهای آســیایی مانند ژاپن، ویتنــام و هند 
توانســته اند تعداد گردشــگران خــود را به طور چشــمگیری 
افزایش دهند، ایران بــه دلیل موانع سیاســی و اجتماعی از 
این فرصت ها بهره بــرداری کافی نکرده اســت. بــرای مثال، 
ژاپن با رشــد ۲۷۰ درصــدی گردشــگران، ویتنام با رشــد ۲۶۱ 
درصدی و هند با رشــد ۲۱۰ درصدی به موفقیت های قابل 
توجهی در صنعت گردشــگری دســت یافته اند. بســیاری از 
این کشــورها به ســرعت در حال بهبود وضعیت گردشگری 
خود پس از پاندمی کووید- ۱۹ هســتند، در حالــی که ایران 
کید  هنــوز بــا چالش هایــی روبه روســت. صالحــی امیــری تأ
می کند که برای بهره بــرداری از این پتانســیل های جهانی، 
ایران باید بر روی معرفی بهتر جاذبه های گردشگری، بهبود 
زیرســاخت ها، و تســهیل فرآیندهای صدور ویزا تمرکز کند. 
استفاده از تبلیغات دیجیتال و اســتراتژی های مدرن برای 
تغییر نگرش جهانی و معرفی چهره واقعی ایران، می تواند به 
جذب بیشتر گردشگران و افزایش سهم ایران از بازار جهانی 
گردشگری کمک کند. گردشگری نه تنها فرصتی اقتصادی 
بلکه ابزاری قدرتمند برای تقویت قدرت نرم ایران در سطح 
جهانی است. حضور گردشگران خارجی می تواند به معرفی 
چهره واقعــی ایران بــه جهانیان کمــک کنــد و در عین حال 
سهم کشور را از درآمدهای جهانی گردشگری افزایش دهد. 
با عزم ملی و برنامه ریزی های دقیق، ایران می تواند جایگاه 
خــود را به عنــوان یکــی از مقاصد برتــر گردشــگری جهان به 

دست آورد و به شکستن قفل ایران هراسی کمک کند. 

ادامه یادداشت
... روســیه کشــوری اســت کــه ابرقدرتــی ایــن 
ج نزدیــک به مســکو  کشــور در منطقــه و در خــار
زیر سوال رفته اســت به طور مشخص در جنگ 
بیــن ارمنســتان و آذربایجان حتــی روس ها بــه تعهدات 
امنیتــی خــود در ارتباط بــا ارمنســتان عمــل نکردند لذا 
آقــای پاشــینیان اعــلام کــرد کــه بــه ســمت شــکل دادن 
توافقات راهبــردی با غــرب خواهد رفت چــرا که روس ها 
شــریکی قابل اتکا برای آنها نیســتند. در ســمت دیگر در 
زمــان اقدامــات روســیه علیــه گرجســتان و بعــد از آن در 
برابر اوکراین کشورهای منطقه به جای اینکه از روس ها 
احســاس امنیت کنند احســاس نا امنی کردند. روس ها 
در این چنین شرایطی موضوع زنگزور را مطرح کردند که 
هم نزدیکی به کشور آذربایجان را در دستور کار قرار دهند 
و هم اینکه بــا ایجاد یک دغدغــه ژئوپلیتیکی برای ایران 
عملا اهرم هــای کنترلــی بیشــتری علیه تهران در دســت 
داشــته باشــند. روس ها در گذشــته اقدامی کــه در رژیم 
حقوقی دریای خــزر کردند نیــز در همین راســتا بود و هر 
زمان که ایران به سمت تنش زدایی با غرب پیش می رفت 
آنها یک بازی سیاسی را در قبال رژیم حقوقی دریای خزر 
برای نادیده گرفتن حق ایران شروع می کردند و حتی در 
یک مورد رئیس جمهور روسیه با فرستاده ایران برخورد 
توهین آمیــزی انجام می دهــد و ضمن ترســیم یک خط 
حداقلــی بــرای ســهم ایــران در دریای خــزر با ایــن لحن 
صحبــت می کند که شــما درحــال بســتن بــا آمریکایی ها 
هستید و از روس ها دور شدید )نقل به مضمون( در حال 
حاضر هم واقعیت آن اســت که روس ها به دنبال شــکل 
دادن تنش های مصنوعی علیه ایران هستند تا بتوانند 
از ایران گرو کشــی کننــد. نگارنــده معتقد اســت روس ها 
پیام سیاســی آمریــکا را گرفته اند. آنها مشــاهده می کنند 
در داخل آمریــکا هم ترامپ و هــم دموکرات هــا به دنبال 
گر هم برخی جریان های تندرو  تنش با ایران نیســتند و ا
در ایران به ســمت تنــش حرکت کننــد آنها بــه این تنش 
گر چنین سیاســتی در دســتور کار  نمی افزاینــد. چرا کــه ا
آمریکا بود قطعا در دام نتانیاهو می افتاد و حداقل برای 
جنــگ و یا ضربــه محدود بــه ایران آمــاده می شــد. آقای 
پوتین ایــن پیام را گرفتــه و حتی آمریکایی هــا هم به این 
مورد رسیده اند که مهم ترین تنش نه ایران بلکه روسیه 
اســت و آمریکایی ها حاضرند امتیازاتی را به کشــورهایی 
مانند ایران بدهند تا در حوزه تنش آمریکا محدود شوند 
به همین دلیل نگارنده اعتقاد دارد موضوع زنگزور را باید 
فراتر از تهدیدات منطقه ای دید و بر اســاس منافع ملی 
کید  به صورت محکم با آغاز به کار این کریــدور حتی با تا

راه اندازی آن توسط روس ها مخالفت کرد. 

 شماره 
1914

یاد  د  اشتسخــن روز

مســاله وفاق ملی نیازمند یــک اعمال نظــر و پردازش 
منزه تر اســت که تردیــدی در آن نیســت. به هــر جهت از 
عبارت های مختلف می تواند تعابیر مختلفی صورت گیرد 

و افراد و جریان های مختلف برداشت های ...

معنای وفاق ملی

کریــدور زنگــزور یــک چالــش جــدی بــرای جغرافیــای 
سیاســی ایــران اســت و نگارنــده معتقــد اســت برخــی از 
فرضیه هــا  مانند فرضیــه اســتفاده احتمالــی ناتــو از این 

کریدور یک فرضیه برای تبرئه کردن دولت پوتین است. 

زنگزور و هراس پوتین از کاهش تنش

 غلامرضا ظریفیان
فعال سیاسی اصلاح طلب

 حشمت ا... فلاحت پیشه
کارشناس سیاست خارجه

صفحه 3

آرمان ملی:  ظاهرا شهرداران اصولگرای سابق و فعلی تهران 
در پرونده خود فصلی به نام چالش خانواده دارند! اقدامات 
فرزندان یا دامادهای این شــهرداران حاشیه آفرینی هایی 
داشته است مانند سفر دختر و پسر قالیباف و ادعاهایی که 

کانی و یک سایت  درباره آنها مطرح شــد و حالا هم داماد زا
شهری! انتخاب نوشته است: »ماجراهای حیدری، داماد 
کانــی و نقــش ادعایــی او در شــهرداری وارد فــاز  علیرضــا زا

جدیدی شده است.

آرمان ملی:  مسافرت جاده ای به پیمایشی گفته می شود 
که در جاده صورت گیرد. مسافرت های جاده ای معمولاً 
شــامل طــی مســافت های طولانــی با خودرو هســتند. 
در ایــران، ســالانه ۳۵۰ میلیون ســفر انجام می شــود که از 

این تعداد، ۲۵۰ میلیون ســفر، جاده ای است. بیش ترین 
ســفرهای جاده ای در ایــران در تعطیــلات و به خصوص 
گر تعطیلات  در روزهای آغازین ســال انجام می شود. اما ا

طوری باشد که به اصطلاح بین تعطیل باشد...

گزارش »آرمان ملی« از حاشیه های ایجاد سازمان جدید در شهرداری

کانی و وعده های بی سرانجام زا

گزارش »آرمان ملی« از وضعیت ترافیکی جاده ها در روزهای تعطیل

گشت مسافران سیل باز

صفحه 3

»آرمان ملی« رویکردها به لایحه عفاف و حجاب را بررسی می کند

«پاشنه آشیل دولت نشود  »نور

صفحه 9

ح شدن دوباره گذرگاه زنگزور گزارش »آرمان ملی« از مطر

 اعلام خط قــرمز ایــران 
صفحه 2

       علی مطهری: روسیه هیچگاه به فکر منافع ایران نبوده است

محمدرضا اسماعیلی مقدم: 

  قم، استانداری 
در تراز معاون اول 
می خواهد

ح کرد:  حسین راغفر در گفت وگو با »آرمان ملی« مطر

 تله ارز تک نرخی برای دولت چهاردهم

آرمان ملی:  چند هفته ای است که دولت چهاردهم مستقر شده است. 
دولــت انگیزه هایی برای اجــرای برنامه های مختلف از جمله رســیدن 
به رشــد ۸ درصدی در عرصه اقتصادی دارد. با این وجود چالش های 
اقتصــادی زیــادی پیــش روی دولــت اســت. از جملــه نقدینگــی بــالا، 
تورم افسارگســیخته، نرخ بیکاری بالا و مشــکلات و چالش های مهمی 

همچــون قطع بــرق و مشــکل تامیــن امنیت انــرژی در بخــش خانگی و 
صنعت و ده ها مشکل و چالش دیگر که به نظر می رسد...

ح نور را متوقف کند         نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس: کسی نمی تواند طر
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قیمت:  15000 تومان

ادامه در همین صفحه صفحه2

غــزل جدیــدی از حضــرت آیــت ا... 
ح حــال«  خامنــه ای بــا عنــوان »شــر
منتشــر شــد که ایشــان در نوروز امسال 
و در جریان محفل شعرخوانی شاعران، 

یک بیت از این غزل را خوانده بودند. 
 بــه گــزارش فــارس، در جریــان دیــدار 
رمضانی امسال شــاعران با رهبر انقلاب 
در فروردین مــاه ۱۴۰۳، حجت الاســلام 
انصاری نژاد از شــعرای برجســته کشــور 
کــه به تازگــی کتابــی بــا عنــوان »امیــن 
شــعر انقلاب« تدوین و منتشــر کرده، از 
حضرت آیــت ا... خامنه ای درخواســت 
از  نشــده ای  منتشــر  غــزل  تــا  کــرد 
سروده هایشــان را برای انتشار در چاپ 
جدیــد ایــن کتــاب در اختیــار وی قــرار 
دهند.رهبر انقلاب نیز بــا تقدیر از آقای 
انصاری نژاد با این پیشــنهاد موافقت و 
غزلی از ســروده های معظم له در اختیار 

این شاعر قرار گرفت. 

گامــی بــه راه و گامــی در انتظــار دارم
دارم پَــرگار  وار  روزگاری  سرگشــته 
دلبســته ی امیــدی در ســنگلاخ گیتی
رَه بی شــکیب پویــم، دل بی قــرار دارم
یک عمر مــی زدم لاف از اختیــار و اینک
چون شمع، اشک و آهی بی اختیار دارم
گــو ابــرِ غــم ببــارد تــا همنشــین عشــقم
ک دارم کاین غمگسار دارم از غم چه با
نبود روا که گیرم جا در حضیض پَســتی
سیلم که هســتی خود از کوهســار دارم
سرشــارم از جوانــی هــر چند پیــر دهرم
چون ســرو در خــزان نیز رنگ بهــار دارم
از خاک پاک مشهد نقشی است بر جبینم
شادم »امین« که از دوست، این یادگار دارم

سفیر جمهوری اسلامی ایران در بغداد 
در اظهاراتی بــا ارائه توضیحاتــی از برنامه 
ســفر برنامه ریــزی شــده رئیــس جمهــور 
کشورمان به عراق، از امضای پیش نویس 
توافقنامه هــای امنیتــی میــان ۲ طــرف 
در جریــان این ســفر خبــر داد.بــه گزارش 
ایســنا، »محمــد کاظــم آل صــادق« روز 
جمعه بــه شــبکه خبــری »رووداو« اعلام 
کــرد: ســفر »مســعود پزشــکیان« رئیــس 
جمهور ایران در ســایه شــرایط و تحولات 
منطقــه و موضوع غــزه و با هــدف تحکیم 
روابــط ۲ کشــور در زمینه هــای مختلــف 
سیاســی، فرهنگــی، اقتصــادی و امنیتی 
انجام می شــود.وی گفت: عراق کشــوری 
مهــم در منطقــه اســت و مــورد توجــه 
سیاســت خارجی دکتر پزشــکیان است و 
همانطور کــه رئیس جمهــور ایــران اعلام 
کــرد کــه سیاســت خارجــی وی بر اســاس 
اهمیــت بــه کشــورهای همســایه اســت، 
نشــان می دهد کــه عــراق یــک اولویت در 

ایــن زمینــه بــوده و ایــن ســفر بــه امضای 
یادداشــت های تفاهمــی می انجامــد که 
در راســتای منافــع ۲ کشــور خواهــد بود.

آل صادق در خصوص نقش میانجیگری 
عــراق میــان ایــران و کشــورهای منطقه، 
خاطرنشــان کــرد: ایــران راه درازی را برای 
احیای روابط با عربستان طی کرده است 
و امروز صحبت از توســعه روابــط با برخی 
از کشــورهای منطقــه مانند مصــر و دیگر 
کشــورهای منطقــه ازجملــه اردن اســت 
و امــکان تعامــل مثبــت بــا ایــن موضــوع 
وجود دارد.سفیر ایران در خصوص دیگر 
پرونده هایــی کــه در ســفر پزشــکیان بــه 
بغداد مطرح می شود، تصریح کرد: حوزه 
اقتصــادی پرونده مهمی اســت و ۲ طرف 
در خصوص ایــن پرونده رایزنــی خواهند 
کــرد. پرونــده امنیتــی نیــز مطرح اســت و 
تفاهــم نامه هــا و توافق هایــی نیــز میــان 
مقامــات دو کشــور در ایــن زمینــه امضــا 

خواهد شد.

توضیحات سفیر درباره سفر پزشکیان به عراقانتشار غزل جدیدی از رهبر انقلاب

    صفحه 6

صفحه 4

»آرمان ملی« پرداخت وام های میلیاردی در سازمان بورس را بررسی می کند

زلزله وام عشقی 
در تالار شیشه ای

 وزیر اقتصاد: 
 برای حذف رانت آمده ایم

صفحه 7

ح حال«  »شر

هفته نامه »خط حزب ا...« متن این 
غــزل حضــرت آیــت ا... خامنــه ای را بــه 

شرح زیر منتشر می کند:

تعیین معاونت راهبردی 
 برای وزارتخانه ها 
و استانداری ها



سیاست 2a r m a n m e l i . i r
سالهفتم

شماره1914

کـوتـــاه شنبه 
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 مساله وفاق ملی نیازمند یک اعمال نظر و پردازش منزه تر 
است که تردیدی در آن نیست. به هر جهت از عبارت های 
و  افراد  و  گیرد  صورت  مختلفی  تعابیر  می تواند  مختلف 
جریان های مختلف برداشت های مختلفی داشته باشند. 
البته می شود بخشی از این مساله را به کلید واژه های اصلی 
ح کرده  که آقای پزشکیان از هنگامه انتخابات تا کنون مطر
کرد. در واقع آقای  و دیدگاه هایش تغییر نکرده معطوف 
پزشکیان کلید واژه هایی دارد که می شود به اجمال به آنها 
کلید واژه ها عدالت و عدم تبعیض  پرداخت. یکی از این 
کلید واژه عدالت و  است. طبیعتا وفاق ملی را باید حول 
عدم تبعیض آن هم نه صرفا برای یک عده خاص بلکه برای 
گر  همه ملت دید که در ادبیات رئیس جمهور هست. لذا ا
می خواهیم وفاق را یک امر ملی بدانیم نه یک امر سیاسی 
و جناحی باید در گستره جامعه ایران بدانیم و از این جهت 
بخشی از جریان هایی که به قیمومیت و مشروعیت ملت در 
کمیت اعتقاد نداشتند طبیعتا آن جریان از ادامه این  حا
گر به کلید واژه های خود  ج می شود. بنابر این ا بخش خار
رئیس جمهور برگردیم عدالت می تواند عدالت برای همه 
، عدالت بهره  ایرانیان، عدالت اقوام، جنسیتی، جوان و پیر
گیری از کارشناسی باشد و حول این کلید واژه ها تبیین شود 
که هر کس که در جامعه ایران ذیصلاح است بتواند در جامعه 
ایران نقش ایفا کند و بدون ممیزی ها یا غیر از ممیزی هایی 
که عقلای هر جامعه در خصوص مسائل مدنظر می پذیرند 
و آنها را ممیزی می کنند می شود در این بخش در خصوص 
آقای پزشکیان می گوید  که  از مبانی  عدالت سویه هایی 
ح کرد. نکته دیگر اینکه این وفاق ملی ذیل یک میثاق  مطر
بالاتری است که ممکن است اشکالاتی بر آن وارد باشد و 
اصلاح شود اما جامعه سیاسی به اعتبار آن اداره می شود که 
قانون اساسی است. لذا وقتی به امهات قانون اساسی رجوع 
می کنیم می بینیم یکی از این امهات که قانون اساسی بدان 
تصریح کرده و نقش کلیدی را داشته این بوده که خداوند حق 
کمیت و تعیین سرنوشت را به خود مردم سپرده است.  حا
این مهم ترین گزاره ای است که در قانون اساسی در ارتباط با 
حکمرانی بدان اشاره شده است. البته در مسائل دیگر مثل 
بحث تمامیت ارضی، زبان فارسی، دین و... در کنار هستند. 
بنابر این وفاق ملی زمانی به شکل جدی محقق می شود که 
این وفاق را بر اساس میثاق نامه ای که نقشه راه حکمرانی 
ما است بپذیریم و قبول کنیم که این جامعه با یک جریان 
خاص اداره نمی شود و باید همه کسانی که توانایی دارند 
بتوانند در اداره حکومت بر اساس شاخص های شایستگی 
حضور داشته باشند. این جامعه بدون نگاه کارشناسی و 
کارآمدی جامعه امکان ندارد که  علمی اداره نمی شود و 
بدون اتکا به دانشمندان، عالمان دانشگاه ها و آموزش و 

پرورش اداره شود. 

معنای وفاق ملی
سخــنروز

 برگزاری نشست خبری  
 رئیس جمهور؛ 2۶ شهریور

اولین نشست خبری رئیس جمهور روز دوشنبه 
۲6 شهریور با حضور رسانه های داخلی و خارجی 
برگزار خواهد شد. سیدمهدی طباطبایی، معاون 
رئیس جمهور  دفتر  اطلاع رسانی  و  ارتباطات 
در صفحه شخصی خود در فضای مجازی، با 
اعلام اینکه اولین نشست خبری رئیس جمهور 
دکتر مسعود پزشکیان روز دوشنبه ۲6 شهریور 
۱۴۰۳ مقارن با ۱۲ ربیع الاول و اولین روز هفته 
وحدت با حضور رسانه های داخلی و خارجی 
برگزار می شود، نوشت: در این نشست خبری که با 
تغییراتی نسبت به ادوار گذشته برگزار خواهد شد، 
رئیس جمهوری اسلامی ایران پاسخگوی سوالات 
خبرنگاران و رسانه ها در حوزه های مختلف داخلی 
و خارجی خواهد بود. دکتر پزشکیان در نخستین 
گفت وگوی تلویزیونی خود که ۱۰شهریور ۱۴۰۳ انجام 
شد، در پاسخ به سوال مجری برنامه اعلام کرده بود 
که هفته آینده نشست خبری با حضور رسانه های 

داخلی و خارجی برگزار خواهد شد. 

  توضیح دادستان گیلانغرب
 درباره فوت یک متهم

دادستان گیلانغرب در خصوص فوت متهم 
به قتل »ع. م« در این شهرستان توضیحاتی داد. 
خدرویسی در این رابطه اظهار کرد: متهم فوت 
شده که دارای سوابق متعدد کیفری و سوء مصرف 
مواد مخدر بوده، مظنون اصلی به قتل عمدی 
یکی از شهروندان بود. وی افزود: این فرد که روز 
( با تصمیم مقام قضائی  سه شنبه )۱۳شهریور
و با صدور قرار تامین کیفری مناسب در اختیار 
 ) پلیس قرار گرفته بود، روز گذشته )۱۴شهریور
و  شده  بدحال  بازجویی  برای  انتقال  حین 
اقدامات و تلاش مامورین و اورژانس بیمارستان 
برای احیای او مثمر ثمر واقع نمی شود و فوت 
می کند. خدرویسی افزود: بررسی های اولیه از 
محل نگهداری متوفی و تن پیمایی جسد نشان 
معاند  رسانه های  که  آنچه  برخلاف  می دهد 
گفته اند ظاهر جسد فاقد آثار ضرب و جرح بوده و 
موضوع شکنجه منتفی است. دادستان گیلانغرب 
با بیان اینکه تحقیقات بیشتر در این خصوص 
ادامه دارد، افزود: اظهار نظر نهایی در خصوص 
این موضوع براساس نظریه پزشکی قانونی و 
تعیین علت تامه فوت است. وی گفت: نتایج 
گاهی عموم شهروندان  تحقیقات متعاقباً برای آ

اطلاع رسانی خواهد شد. 

  موفقیت دولت در سایه عمل
 به توصیه های مقام معظم رهبری

خطیب نماز جمعه تهران، تصریح کرد: موفقیت 
دولت در سایه عمل به توصیه های مقام معظم 
رهبری است. سیداحمد خاتمی گفت: خداوند 
آه مظلومان را می شنود و در کمین ستمگران 
است، روزهایی که در پیش است، ۲ نمونه عینی 
قصه را به یادمان می آورد. تهرانی ها ۱۷شهریور را 
دیدید. مردم دیدند که جلاد طاغوت چه  کار با 
ک آنچه از دستش برمی آمد را  مردم کرد. رژیم سفا
انجام داد، اما دیدید که در ۲۲بهمن گور این رژیم 
کنده شد. جنایتکاران و خونریزان از بین رفتند اما 
غربی ها به آنها مدال صلح می دهند، آن هم به 
کسانی که تبارشان تبار خونریزی و جنایت است 
اما سنت خدا همین بوده و همین خواهد بود. 
در کربلا هم همین شد، یزدیدی نماند، مَروانیان 
نماندند، بنی عباس هم جنایت کرد و نماند، آنچه 
مهم است این است که این سنت را باور داشته 
باشیم. وی اظهار داشت: توصیه های رهبر انقلاب 
تحفه کم نظیر برای دولتمردان است؛ توصیه مهم 
رهبر انقلاب به دولتمردان، پیوست عدالت در 
متن قوانین است. رهبری فرمودند نه در کاغذ 
بلکه در عمل عدالت را محقق کنید. فرمودند هر 
ماده  قانونی که فاصله طبقانی را بیشتر می کند، 

حذف کنید. 

 توصیه ابطحی به رئیس جمهور
دولت  دفتر  رئیس  ابطحی،  علی  محمد 
اصلاحات با اشاره به اعطای وام از طرف رئیس 
سازمان بورس در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
 وزیران باید سریع تر معاونان خود را از میان 
دختران و پسران جوان و کار آمد منصوب کنند. 
 این حالت تعلیق پس از گذشت ماه ها از شهادت 
رئیسی هر روزش خسارت است.  معاونان وزرای 
سابق طبعا دل و دماغ کار و تصمیم گیری ندارند. 
 مواردی مثل آن چه در بورس اتفاق افتاد هم 

می تواند محتمل باشد. 

 محمود مصدق درگذشت 
حقوق  کارشناسی  که  مصدق  محمود 
از دانشگاه هاروارد را داشت روز چهارشنبه - 
۱۴ شهریورماه - دار فانی را وداع گفت. مرحوم 
مصدق، فوق تخصص زنان و ناباروری بود تا 
زمان مرگ در ایران زندگی می کرد. وی یکی از 
که تجربه نیم قرن  قدیمی ترین پزشکانی بود 
معالجه بیمارانی را داشت که دچار نازایی بودند. 
وی بیمارانی را درمان می کرد که سال های بسیار 
دور مادر و حتی مادربزرگ هایشان را معالجه کرده 
بود. او پیشتر و در سال ۱۳۹۴ در گفت وگویی در 
این ارتباط گفته بود: پدر من بنیانگذار این رشته 
در ایران بود. ۱۳۱۳ همان سالی که من به دنیا 
آمدم، دانشگاه تهران افتتاح شد و پدر من بعد از 
آنکه تحصیلاتش را در سوئیس تمام کرد همان 
سال به ایران بازگشت. از آن زمان تا ۴۰ سال بعد در 
دانشگاه تهران رشته جراحی زنان تدریس می کرد.

  غلامرضا ظریفیان
 فعال سیاسی اصلاح طلب

دیدگــــــاه
 محمد مهاجری: 

  پزشکیان مصادیق وفاق ملی را
مشخص کند

آرمانملی:یک فعال سیاسی اصولگرا اظهار داشت: 
پزشکیان ابتدا باید مصادیق وفاق ملی را اعلام کند و با 
حوصله ای که دارد، در مقابل اختلاف افکنان و کسانی که 
حاضر به پذیرفتن وفاق ملی نیستند، تاب و تحمل داشته 
باشد. محمد مهاجری گفت: من معتقدم اولویت های 
قبلی،  دولت های  هم  شاید  یا  پزشکیان  دولت  اصلی 
گر قرار باشد  اولویت های اقتصادی بوده و هست، اما ا
دولت آقای پزشکیان اولویت هایی را در نظر داشته باشد، 
عملیاتی کردن آنچه که او تحت عنوان وفاق ملی از آن یاد 
کرده، یکی از مهم ترین موضوعات است. اما هم باید یک 
تعریف دقیق و کاملی از وفاق ملی ارائه شود و مصادیق 
آن هم عنوان شود که چه چیز هایی مصداق وفاق ملی 
است. از سوی دیگر باید گام های عملیاتی برای آن وفاق 
هم برداشته شود. مثلا از جناح های دیگر در دولت نه 
فقط در سطح وزرا بلکه در سطح معاونین، استانداران 
و… حضور داشته باشند مصداق وفاق ملی است؟ دقیقا 
گر شفاف نشود، هرکس از ظن  باید روشن شود، چون ا
کنون برخی  خود تلافی هایی را داشته باشد. وی افزود: ا
از اصلاح طلبان معتقدند که دولتی که پیروز شده، چون 
اصلاح طلب است حق دارد تا همه اعضا را از این جریان 
که شرکت سهامی  کند. وفاق ملی این نیست  انتخاب 
تشکیل دهید. نکته بعدی به نظرم در حال حاضر با همه 
تلاش هایی که در دولت قبل شده است، قانون احزاب 
یک قانون جدی که بتواند نیاز های واقعی جامعه سیاسی 
امروز را برآورده کند نیست. از همین رو رئیس جمهور باید 
لایحه ای را تدارک ببیند. وی عنوان کرد: آقای پزشکیان 
مدلی را انتخاب کرده که این مدل تعامل است. مدل 
تعامل باید ادامه پیدا کند تا جامعه متوجه شود دولت 
پزشکیان همه گام ها برای تعامل را برداشته، اما برخی از 
نهاد ها مانند صداوسیما حاضر به پذیرش چنین تعاملی 
نیستند و همان روش اختلاف الگوی سابق خودشان را 
ادامه می دهند. مهاجری اظهار کرد: افرادی که در برخی از 
مسند ها مانند امام جمعه هستند، اهداف سیاسی خاص 
خود را جلو می برند و هیچ چاره ای جز روشنگری افکار 
عمومی وجود ندارد و کار باید به جایی برسد که مردم وقتی 
در نماز جمعه سخنان اختلاف افکن را می شنوند، وسط 
نماز جمعه بلندشوند و اعتراض کنند و شعار دهند. تا آن 
تعداد از ائمه جمعه که به این وفاق ملی اعتقاد ندارند، 
تحت فشار افکار عمومی، روش شان تغییر کند. این فعال 
کرد: آقای پزشکیان الان یک  سیاسی اصولگرا تصریح 
خیرالموجودین است، یعنی فکر می کنم رای اعتمادی که 
مجلس به همه وزرا داد، نشان از اراده ای برای وفاق ملی 
دارد. چندروز قبل هم آقای قالیباف در مشهد، سخنرانی 
خوبی کرد و نشان می دهد او عزم و  اراده جدی برای وفاق 

ملی دارد و این اراده در قوه قضائیه هم وجود دارد. 

رئیس جمهور در  آرمانملی:   
دیدار تولیت آستان قدس رضوی با 
کیدات اسلام نسبت به  اشاره به تأ
کرد: تنها با  حفظ وحدت، عنوان 
وحدت، همکاری و تعامل با یکدیگر 
کرد.  غلبه  مشکلات  بر  می توان 
مسعود پزشکیان همچنین نسبت 
انتصابات  در  گزینی  شایسته  به 
کید و اظهار کرد: نگاه اسلامی در  تأ
انتصابات یعنی افراد شایسته بر سر 
کار بیایند، مبنای دولت تلاش در 
انتخاب و انتصاب افراد بر شایستگی 
و  توانمند  افراد  رو  این  از  است؛ 
شایسته را قطعاً حفظ خواهیم کرد. 
وی تصریح کرد: تمام تلاش دولت 
این است که به گونه ای عمل کند 
که مردم نسبت به نظام، انقلاب و 
حکومت رضایتمندی هرچه بیشتر 
همچنین  پزشکیان  کنند.  پیدا 
پیش از این دیدار در سفر به مشهد 
در دیدار جمعی از فعالان سیاسی 
استان خراسان رضوی، با اشاره به 
دغدغه ها و مطالبات مطرح شده در 
این نشست از سوی حاضران، با بیان 
گر چه در جایگاه ریاست  اینکه بنده ا
جمهوری اما یکی از شما هستم و 
توان معجزه ندارم، تصریح کرد: فقط 
در صورتی که همه دست در دست 

بر مشکلات  هم دهیم می توانیم 
کید بر  غلبه کنیم. رئیس جمهور با تا
اینکه باید به دنبال شایسته گزینی 
این  دنبال  به  گر  ا افزود:  باشیم، 
افراد و مسئولان فعلی  که  باشیم 
را به صرف اینکه متعلق به حزب و 
کنیم، ما  جناح ما نیستند حذف 
هم مثل کسانی عمل کرده ایم که 
ک برتری  به آنها انتقاد می کنیم. ملا
اسلام)ص(  پیامبر  چنانکه  افراد 
فرموده اند، فقط تقواست و تقوا از 
نظر اعتقادی یعنی حرکت بدون 
گر این  خطا و با کمترین عارضه؛ ا
باور را مبنا قرار دادیم دیگر جنسیت 
و قومیت و باور و مذهب در انتخاب 
و انتصاب افراد موضوعیت ندارد. 
کید بر اینکه بیایید  پزشکیان با تا

کنیم و  اصلاح را از خودمان آغاز 
گر در معرض انتخاب و انتصابی  ا
قرار گرفتیم که خود را شایسته آن 
نمی دانستیم، کنار بکشیم، گفت: 
که  مگر اعتراض ما به این نیست 
افراد شایسته برای مناصب مختلف 
ما  بیایید  انتخاب نشده اند، پس 
مبنا را در انتخاب و انتصاب افراد بر 
امروز  همین  بگذاریم.  شایستگی 
همه صندوق های بازنشستگی به 
شدت زیان ده هستند، پس اجازه 
دهید مسئولیت را در این صندوق ها 
به کسانی بسپاریم که تعهد بدهند 
به  را  مجموعه ها  این  می توانند 
گر این کار را  سوددهی برسانند و ا
به  و  بوده  پاسخگو  باید  نکردند 
جای تصویب پاداش و فوق العاده 

مدیریت برای خود، ضرر و زیان وارده 
را جبران کنند. رئیس جمهور با انتقاد 
کم بر نظام اداره کشور  از رویکرد حا
که در آن ضرر و زیان در مجموعه ای 
که دوستان و آشنایان خود ما در 
کم هستند اشکالی ندارد، اما  آن حا
کم  آنجا که دوستان و رفقای ما حا
نیستند، ایراد دارد، افزود: بنده به 
دنبال اصلاح رویه ها برای حفظ و 
ارتقای اصول متعالی هستم که به 
آنها اعتقاد دارم؛ به دنبال اصلاح برای 
احقاق حق و اقامه عدالت هستم و 
با تمام وجود باور دارم که تبعیض، 
ظلم و بی عدالتی باید از بین برود. 
کید بر اینکه قطعا  رئیس جمهور با تا
هیچ کس بی عیب و نقص نیست، 
تصریح کرد: همه شما از بی عدالتی 
گلایه و انتقاد کردید، اما شرط عادل 
بودن این است که با کسی که با ما 
با بی عدالتی رفتار کرده نیز عادلانه 
و با عطوفت و مهربانی و در چارچوب 
کنیم. حق، عدالت و  قانون رفتار 
انصاف حکم می کند که امروز بنده 
وقتی در جایگاه قدرت قرار گرفته ام، 
حتی با کسانی که با امثال بنده با 
بی عدالتی رفتار کرده و در مواجهه 
با ما قانون را نقض کردند، بر اساس 

عدالت، مهربانی و قانون رفتار کنم. 

رئیسجمهور:

 افراد توانمند و شایسته را حفظ خواهیم کرد
   مبنای دولت تلاش در انتخاب و انتصاب افراد بر شایستگی است

طرداتباعغیرمجاز
اسرعوقت در

  وزیر کشور در دیدار با آیت ا... دژکام 
نماینده ولی فقیه در استان فارس 
و امام جمعه شیراز گفت: مقابله با 
آسیب های اجتماعی از جمله وظایف 
سال  که  است  کشور  وزارت  اصلی 
گذشته نیز معاونت مربوط به این 
موضوع تبدیل به سازمان شده است. 
آسیب های  گفت:  مومنی  اسکندر 
اجتماعی شاید در لحظه به چشم 
نیاید، اما به مرور زمان ضربه سختی 
را به تمام حوزه ها در کشور خواهد زد 
لذا باید توجه به رفع این آسیب ها را 
مدنظر قرار داد. وی گفت: کار های 
آسیب های  با  مقابله  برای  اصلی 
گاهی بخش  اجتماعی باید برای مردم آ
و ایجابی باشد. وی افزود: حتی یک 
پذیرش  برای  گنجایشی  هم  خانه 
مهمان دارد و بیش از ظرفیت آن، 
هم صاحبخانه و هم مهمان را آزرده 
ع وقت اتباع  می کند، بنابراین در اسر

غیرمجاز را طرد می کنیم. 

 آرمانملی:رئیس سازمان انرژی اتمی با اشاره 
به اینکه امروز استکبار اعلام می کند که جنگ 
اقتصادی علیه ایران را انتخاب کرده تا کاهش 
ارزش پول ملی ایجاد شود و مردم در فشار قرار 
بگیرند، اظهار کرد: آمریکا به شدت بر روی این 
اعتقاد خود پایبند است. محمد اسلامی با بیان 
تشدید تحریم ها از سوی استکبار جهانی برای 
لطمه زدن به ساختار اقتصادی کشورمان، بیان 
کرد: دشمنان با طرح های خاص خود، برای ضربه 
زدن به مردم تلاش دارند پس ما باید هوشیار و 
بابصیرت باشیم و گوش به فرمان رهبر انقلاب 
دهیم تا آسیب پذیری ها کاهش یابد و نفوذ ها 
نتواند تأثیر زیادی داشته باشد. وی با اشاره به 
پرونده انرژی هسته ای ایران، خاطرنشان کرد: 
بیش از ۲۰ سال است که پرونده هسته ای برای 
ایران باز شده و استکبار و صهیونیست ها می گویند 
که ایران برنامه پنهانی و اعلام نشده هسته ای دارد، 
با این ترفند به آژانس انرژی اتمی فشار می آورند. 
معاون رئیس جمهور بیان کرد: آژانس انرژی اتمی 
ضابطه ای دارد که هر کس به آن خبری مبنی بر 
فعالیت هسته ای در هر گوشه ای از جهان بدهد، 

آنها وظیفه بررسی و سؤال دارند. وی ادامه داد: 
چون ساختار ها و چیدمان این مرکز توسط خود 
نظام سلطه چینش می شود پس همه از جنسی 
است که خودشان می خواهند، در طول ۲۰ سال 
گذشته فشار های فراوان به ایران آوردند، همه 
کره زدند و حاصل  دولت ها در گذشته دست به مذا
آن سند برجام شده است که در سند برجام ایران 
و گروه ۵+۱ مشارکت داشتند. معاون رئیس جمهور 
گفت: ایران در برجام پذیرفت ظرفیت اورانیوم 
غنی شده خود را محدود کند و تحت کنترل و 
نظارت شدید درآورده و محدودیت ها را در زمان 
معین تحت نظارت مضاعف آژانس اعمال کند 
در مقابل پرونده مفتوح تحت عنوان مکان ها و 
برنامه های ادعایی بسته شود و تحریم هایی که 
بر ایران وارد شده لغو شود. اسلامی افزود: ایران 
این سند را امضا کرده و توافقات انجام شد ولی 
پس از مدتی آمریکا تصمیم گرفت تا از این توافق 
ج شود که ترامپ رئیس جمهور آمریکا از این  خار
ج شد و به هیچ کشوری اجازه نداد  معاهده خار
که با ایران کار کنند. وی با اشاره به اینکه ایران 
تعهدات خود در برجام را انجام داد ولی سه کشور 

اروپایی و آمریکا پرچمدار مبارزه با برنامه هسته ای 
ایران شدند، گفت: آژانس انرژی اتمی هم اعلام کرد 
هیچ انحرافی در برنامه هسته ای ایران وجود ندارد 
پس با خروج آمریکا از برجام آن را متوقف کردند که 
این مهم مصادف بود با زمانی که جنگ اقتصادی 
علیه ایران را اعلام کردند. اسلامی بیان کرد: آمریکا 
اعلام کرد که ایران چهلمین سال پیروزی انقلاب 
را نمی بیند و جشن نمی گیرد ولی ایران اسلامی 
به عهد و امضای خود وفادار بوده و امروزه ابهت، 
اقتدار و صلابت کشورمان را همگان شاهد هستند. 
وی ادامه داد: آن کشور که تعهدات خود را در 
برجام انجام نداده حق ندارد طلبکار شود بلکه 
بدهکار است و باید پاسخگو باشد هرچند هم 
کنون حرف جدید استکبار و صهیونیست ترس از  ا
بمب اتم نیست بلکه ترس از قدرت ظرفیت صنعت 
کردند ایران در  که اعلام  هسته ای ایران است 
حال ساخت نیروگاه های هسته ای بوده و نیروگاه 
ساز می شود. معاون رئیس جمهور با بیان اینکه 
دانشمندان بومی ما دست به کار های خارق العاده 
می زنند و ترس استکبار و غربی ها از قدرت علمی، 
صنعتی و اقتصادی ما است، یادآور شد: امروز 
در ایران می توان ایده ها را به دانش و محصول 
کنون در کشورمان علم و دانش  تبدیل کرد، هم ا
به فناوری، فناوری به صنعت و صنعت در زندگی 

مردم تأثیرگذار می شود. 

رئیسسازمانانرژیاتمی:
اروپایی ها پرچمدار مبارزه با برنامه هسته ای ایران شدند

همهدولتبایدبه
دنبالرفعتحریمبروند

ریشههایساختاری
مشکلاتداخلیآمریکا

 یک نماینده سابق مجلس اظهار 
کرد: در حال حاضر مهم ترین مسأله  
تضامنی برای دولت، مسأله تحریم 
است. تحریم مسأله ای است که همه 
اعضای دولت باید با هم به دنبال 
حل آن بروند و مسأله را به نحوی حل 
که یک  کنند. تحریم موردی نیست 
وزارتخانه ای خود را کنار بکشد. نیمی 
از این مسأله تصمیم جمعی است که 
به مسئولیت تضامنی همه اعضای 
دولت باز برمی گردد. عزت ا... یوسفیان 
ملا بیان کرد: دستگاه ها و وزارتخانه ها 
در مسائلی که اهمیت دارد و می دانند 
کشور  مشکلات  از  برخی  حل  کلید 
است، کار تخصصی خودشان را پیش 
نکشند، مگر اینکه به وظیفه تخصصی 
نمی توانید  شما  کنند.  خود عمل 
بگویید مسأله بانک ها، سوئیفت و 
FATF فقط مربوط به بانک مرکزی یا 

وزیر اقتصاد و دارایی که عضو دولت 
هستند بوده و آن ها باید رأی بدهد. نه، 
وزیر آموزش و پرورش، وزیر امورخارجه، 
وزیر میراث فرهنگی و گردشگری و همه 
وزرا باید رای دهند که به آن مسئولیت 

تضامنی می گویند. 

 سخنگوی وزارت امور خارجه در 
کنش به ادعای دادستان کل آمریکا  وا
برخی  تهاجمی  اقدامات  بر  مبنی 
کشورها از جمله جمهوری اسلامی 
ایران برای تاثیرگذاری بر روند و نتایج 
انتخابات آمریکا گفت: یک بار دیگر این 
ادعاهای تکراری را بی اساس، مغرضانه 
و دارای مصارف سیاسی داخلی در 
را  اتهاماتی  چنین  و  دانسته  آمریکا 
کنعانی  مردود اعلام می کنیم. ناصر 
گفت: مقامات دولت آمریکا نمی توانند 
ترمیم شکاف ها و مشکلات داخلی 
این کشور را که ریشه های ساختاری، 
سیاسی و اجتماعی دارد، با فرافکنی 
ج از  و اتهام زنی به دیگران، در خار
مرزهای این کشور جست وجو کنند. 
سخنگوی وزارت خارجه تصریح کرد: 
دولت آمریکا که پیشرو در مداخلات 
دیگر  داخلی  امور  در  غیرقانونی 
فهرست  و  بوده  مستقل  کشورهای 
بلند بالایی از چنین اقدامات مخربی 

را در کارنامه خود دارد، 

گزارش»آرمانملی«ازمطرحشدندوبارهگذرگاهزنگزور

ایران مخالف اصلی کریدور زنگزور
 وزیرخارجه:ترسیمدوبارهمرزهاخطقرمزایراناست علیمطهری:روسیههیچگاهبهفکرمنافعایراننبودهاست

  آرمانملی–یاسمینطالقانی:این روزها 
بارها نام کریدور موسوم به زنگزور شنیده می شود 
که ایران از مخالفان راه اندازی آن است. این 
کریدور مسیر ظاهراً ارتباطی است که هدف آن 
اتصال جمهوری آذربایجان به نخجوان از طریق 
ارمنستان است. ایران ایجاد این کریدور را یک 
کید کرده که  تغییر ژئوپلیتیک منطقه می داند و تا
هرگز چنین تغییری را برنمی تابد. ایجاد کریدور 
زنگزور می تواند به تغییرات استراتژیک در برخی 
، مسیر نفوذ  مرزها منجر شود. ایجاد این کریدور
بیشتر آمریکا و ناتو را به منطقه باز می کند و سبب 
مشکلاتی در منطقه خواهد شد. به طور کلی، 
سیاست ایران در برابر کریدور موهوم زنگزور بر 
حفظ منافع ملی، جلوگیری از تهدیدات امنیتی 
ابزارهای  از طریق  افزایش نفوذ منطقه ای  و 
بوده است.  اقتصادی متمرکز  و  دیپلماتیک 
ایران بنا بر اذعان مقامات ارشد ترکیه و غرب و 
همچنین ارمنستان، مانع اصلی تحمیل این 
کریدور و تغییر ژئوپلیتیکی منطقه بوده است. 
ایران تلاش می کند تا با ایجاد توازن در روابط 
خود با همسایگان و قدرت های منطقه ای، از 
هرگونه تغییر ژئوپلیتیکی که به ضرر تهران باشد، 
، غربی ها می گویند  جلوگیری کند. در ظاهر امر
که دالان زنگزور می تواند به بهبود روابط بین 
آذربایجان و ارمنستان کمک کند که این خود به 
افزایش ثبات در منطقه قفقاز جنوبی می انجامد. 
اما در اصل، این دالان می تواند همکاری های 
، ترکیه و اتحادیه  منطقه ای بین کشورهای قفقاز
اروپا را تقویت کند و به عبارتی در راستای تقویت 
منافع اروپاست. البته همکاری های منطقه ای 
منجر به کاهش تنش ها و ایجاد بستری مناسب 
برای دیپلماسی و حل منازعات می شود. دالان 
موسوم به زنگزور می تواند به عنوان ابزاری برای 
کاهش نفوذ روسیه در منطقه قفقاز مورد استفاده 
قرار گیرد. روسیه به طور سنتی نفوذ بالایی در این 

منطقه داشته و از نقش خود به عنوان واسطه و 
میانجی در منازعات منطقه ای بهره برده است. با 
تقویت زیرساخت ها و گسترش تعاملات اقتصادی 
، غربی ها امیدوارند که  و تجاری در دالان زنگزور
وابستگی کشورهای منطقه به روسیه کاهش 
یابد و از نفوذ آن در سیاست های داخلی و خارجی 
این کشورها کاسته شود. از دیدگاه غربی نه تنها 
یک پروژه زیرساختی و اقتصادی، بلکه یک ابزار 
ژئوپلیتیکی مهم برای کاهش نفوذ روسیه و تقویت 
نفوذ غرب در منطقه قفقاز جنوبی است. غربی ها 
به دنبال استفاده از این دالان برای گسترش 
و  منطقه ای،  همکاری های  تقویت  تجارت، 
افزایش امنیت انرژی خود هستند. به همین 
دلیل، توجه و سرمایه گذاری در این پروژه از 
اولویت های غرب به شمار می آید. اما این شرایط 

فاقد دستاوردی برای منطقه است. 
 »نه«ایرانبهکریدورزنگزور

به  نسبت  مسئولان  و  سیاسیون  برخی 
راه اندازی این کریدور هشدار دادند مانند وزیر 
امور خارجه کشورمان که در صفحه خود در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت: »صلح، امنیت و ثبات 
منطقه ای تنها یک اولویت نیست، بلکه یکی از 
استوانه های امنیت ملی ماست.« سید عباس 
کید کرد: هر تهدیدی علیه تمامیت  عراقچی تا
ارضی همسایگان ما، یا ترسیم دوباره مرزها، چه 
در شمال باشد، چه در جنوب، چه در شرق و 
چه در غرب، کاملا غیرقابل قبول است و برای 
ایران خط قرمز به شمار می رود محسن رضایی، 
دبیر شورای عالی هماهنگی اقتصادی قوا نیز در 
این خصوص در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
رفتار دولتمردان  روسیه درباره گذرگاه زنگزور 
و جزایر سه گانه ایران  به  هیچ  وجه قابل قبول 
نیست و با اظهار دوستی آنها و روابط راهبردی با 
ایران در تناقض آشکار است. این ابهامات را باید 
برطرف  کنند. همچنین علی مطهری نماینده 

توییتی نوشت: »دولت  که در  ادوار مجلس 
چهاردهم باید نسبت به احداث کریدور زنگزور 
در ارمنستان که اخیراً روسیه هم به آن تمایل 
نشان داده است حساس باشد. روسیه هیچ گاه 
به فکر منافع ایران نبوده است خصوصاً امروز که 
گرفتار موضوع اوکراین است. این کریدور راه ایران 
به اروپا از طریق ارمنستان را مسدود می کند.« 
همچنین حشمت ا... فلاحت پیشه، نماینده 
کنش به تلاش روسیه  سابق مجلس هم در وا
برای ایجاد کریدور زنگزور نوشت: »زنگزور، حمله 
پیش دستانه پوتین برای جلوگیری از احتمال 
شکل گیری کانال های ارتباطی دولت جدید ایران 
و آمریکا است. کاری که دو دهه پیش با حق ایران 
در رژیم حقوقی خزر انجام داد. او می داند به رغم 
سیاست شکست خورده نگاه به شرق، پیام اصلی 
انتخابات تنش زدایی با غرب و پایان وابستگی به 

شرق بود.« 
 موضعروسیهچیست؟

ماریا زاخارووا، سخنگوی وزارت امور خارجه 
روسیه، ۱۳ شهریورماه در یک نشست توجیهی 
درخصوص ایجاد کریدور زنگزور، گفت: این مسیر 
که می تواند قلمرو اصلی آذربایجان را از طریق 
ارمنستان به خود مختاری نخجوان متصل کند، 
همراه با مسیرهای دیگر در چارچوب یک کارگروه 
سه جانبه برای رفع انسداد ارتباطات مورد بحث 
قرار گرفته است. او با اشاره به نگرانی ایران در 
مورد »کریدور زنگزور« و لزوم تماس با تهران برای 
کید کرد که موضع مسکو در این  شفاف  سازی، تا
مورد کاملاً شناخته شده است: ما بر این مبنا 
پیش می  رویم که راه حل باید برای ارمنستان، 
آذربایجان و همسایگان منطقه قابل قبول باشد. 
این موضع گیری مسکو در حالی مطرح می شود 
که بحث کریدور زنگزور و قطع نشدن مرز بین 
ایران و ارمنستان در استان سیونیک در زمره 

خطوط قرمز کشور است. 



انشقاقاصولگرایاندرمجلساصولگرا؟
  کوچکی نژاد: پایداری ها 

کسیون جدید هستند عضو فرا
،بچههایانقلاب  سلیمی:خیر

دودستهنشدهاند
 آرمانملی:در مجلس چه خبر است؟ پس از تایید 
برای  پزشکیان  پیشنهادی  وزرای  تمام  صلاحیت 
دولت چهاردهم بود که تصور شد اختلافات در میان 
نوعی  و  رسیده  پایان  به  مجلس  مختلف  طیف های 
که  وفاق جریان دارد اما ظاهرا اینگونه نبود و آنطور 
کسیون ایجاد شده  شنیده می شود انشقاقی در یک فرا
است. خبرآنلاین به این موضوع پرداخت و نوشت: 
چنددستگی اصولگرایان در مجلس دوازدهم، گمانه ای 
بود که بعد از اعلام نتایج انتخابات ۱۱ اسفندماه مجلس 
ح می شد، حتی با وجود قرارگرفتن همگی تحت  مطر
کان گمانه اختلاف  کسیون انقلاب اسلامی، کما لوای فرا
اصولگرایان پابرجا بود تا اینکه گمانه مذکور در جریان 
کرد. رأی  کابینه پزشکیان خودنمایی  رأی اعتماد به 
کامل به کابینه پیشنهادی آن هم در شرایطی که برخی از 
کسیون انقلاب حدنصاب  وزرای پیشنهادی در جلسه فرا
رأی آوری را نیاورده بودند و احتمالا درباره رأی نیاوردن 
کسیون و عمل  آنها بالا بود، فاصله بین موضع گیری در فرا
که  گذاشت، موضوعی  در صحن مجلس را به نمایش 
می توان آن را نوعی وزن کشی سیاسی جدید در پارلمان و 
کسیون انقلاب  آغازی برای چند دسته شدن اعضای فرا
اسلامی دانست. موضوعی که از سوی جبار کوچکی نژاد 
از چهره های نزدیک به طیف قالیباف مورد تایید قرار 
کسیون انقلاب اسلامی  می گیرد. کوچکی نژاد می گوید: فرا
تحت عنوان اصولگرایان دو نگرش دارند، یعنی داخل 
اصولگرایان حاضر در مجلس دو نگاه وجود دارد که اولین 
گروه به اعتدالیون نزدیک هستند که جمعیت قابل قبولی 
را تشکیل می دهند و عده ای هم مقابل این نگاه هستند. 
کسیون انقلاب اسلامی پیش بینی  در اوایل تشکیل فرا
کسیون در  ما هم بر همین اساس قرار داشت که این فرا
کسیون منسجمی نمی شود، به  بحث های سیاسی فرا
کسیون  فرا که در مجلس  همین دلیل معتقد هستم 
کسیون انقلابی و چنین اسمی  جدیدی تحت عنوان فرا
کسیون جدید نزدیک به ۱۰۰  شکل می گیرد. اعضای این فرا
کسیونی باشد  نفر هستند و احتمالا مجلس دوازدهم ۳ فرا
کسیون  مانند زمان ریاست لاریجانی بر مجلس که ۳ فرا
اصولگرایان، اعتدالیون و اصلاح طلبان بودند، تقریبا 
چنین جمعی شکل می گیرد و پیش بینی بنده این است 
کسیون انقلاب اسلامی درباره نگاه های  که اینها داخل فرا
سیاسی، اعتقادی، نگاه به بیرون، نگاه به داخل و مسائل 
اقتصادی با هم هماهنگ نیستند و نمی توانند در کنار 
هم بایستند و حتی اختلافاتی باهم پیدا می کنند. او 
کسیون انقلاب اسلامی  کید دارد بنده از ابتدا عضو فرا تا
کسیون جدید  بودم، هستم و ادامه می دهم. اما این فرا
به کدام سمت می رود که کوچکی نژاد چنین پاسخ داد: 
که  تندرو نیستند، در هر صورت این افراد نگاه هایی 
سیاست خارجی، داخلی، اقتصاد و فرهنگ نگاه هایی 
دارند و اتفاقا اینها در نگاه سیاسی معتدل هستند. جبهه 
کسیون است اما همه اینها عضو  پایداری بخشی از این فرا
جبهه پایداری نیستند. وی وزن کشی جدید در مجلس 
را رد نکرد و توضیح داد: قاعدتا شکل گرفته شاید روی 
آن اسم نمی گذارند اما نشست ها گویای این نکته است 
کسیون جدید شکل گرفته است. کوچکی نژاد  که این فرا
کسیون جدید را مطرح کرده  درباره اینکه چه کسی ایده فرا
کسیون جدید مشخص شده است؟ گفت:  و رئیس فرا
جمعی از دوستان دورهم جمع و به هم نزدیک شدند و 
کسیون جدید را تشکیل دادند اما روی اینکه چه کسی  فرا
کسیون جدید مسئولیت می پذیرد، هنوز زیاد  در این فرا
بحث نشده اما تقریبا در مواضع سیاسی با هم هماهنگ 
کسیون شده اند.  هستند و نزدیک ۱۰۰، ۱۱۰ نفر عضو آن فرا
اد به آن اشاره کرد نقش  نکته قابل تاملی که کوچک نژ
کسیون جدید است. او در پاسخ به این  قالیباف در فرا
کسیون انقلاب  سوال که قالیباف در حال حاضر عضو فرا
کسیون جدید می رود و یا در  اسلامی است، آیا او به فرا
کسیون می ماند؟ اظهار داشت: قالیباف نقش  همین فرا
لاریجانی را در مجلس بازی می کند. وی در پاسخ به اینکه 
رأی منفی برخی از وزرا نظیر ظفرقندی، صالحی امیری 
و میدری بیشتر از سایر وزرا بود، آیا به معنای این است 
وزرایی که رأی لب مرزی گرفتند، استیضاح آنها نزدیک تر 
گر عملکرد وزرا درست باشد، قطعا  ، ا باشد؟ گفت: خیر
مورد حمایت قرار می گیرند. کوچکی نژاد تصریح کرد: رأی 

منفی تاثیری بر استیضاح زودرس ندارد.
سلیمی:بچههایانقلابدودستهنشدند

انقلاب  کسیون  فرا عضو  اد،  کوچکی نژ جبار  ادعای 
کسیون جدید اما مورد تایید  اسلامی درباره تشکیل فرا
از دیگر  و  رئیسه مجلس  علیرضا سلیمی، عضو هیات 
کسیون نیست. چنانچه او در گفت وگو با  اعضای این فرا
کسیون جدید توسط اصولگرایان  »خبرآنلاین« تشکیل فرا
را تکذیب کرد. علیرضا سلیمی در پاسخ به اینکه به نظر 
می رسد در جریان جلسه رأی اعتماد آنچه تحت عنوان 
ح بود، به  کسیون انقلاب مطر عدم وحدت نیروهای فرا
واقعیت پیوست، می پذیرید؟ گفت: بنده اعتقاد دارم 
که بچه های جبهه انقلاب منسجم و متحد هستند. به 
هرحال اتفاقاتی افتاد و صحبت از این شد که همه کابینه 
در مشورت با رهبری معرفی شدند که این نکته بر روی 
برخی از دوستان تاثیر گذاشت. بنابراین این را نباید حمل 
کسیون انقلاب اسلامی  بر این کرد که میان بچه های فرا
دودستگی صورت گرفته است، بنده این تحلیل را تایید 
نمی کنم. البته رهبری فرمودند که برخی از اعضای کابینه 
کید کردم و در مورد عده  پیشنهادی را تایید و برخی را تا
زیادی گفتم اصلا نمی شناسم که »این عده زیاد« معنا 
دارد. در هر صورت فضا روشن شد. اما صحبتی که در 
مجلس بیان شد تاثیر خود را روی برخی افراد گذاشت. وی 
کسیون جدید را رد کرد و افزود: بنده چیزی در  تشکیل فرا
این مورد نشنیدم. اینها تحلیل هایی هستند که از بیرون 

ساخته می شود.

 آرمانملی_مطهرهشفیعی:ظاهرا شهرداران اصولگرای 
سابق و فعلی تهران در پرونده خود فصلی به نام چالش 
خانواده دارند! اقدامات فرزندان یا دامادهای این شهرداران 
حاشیه آفرینی هایی داشته است مانند سفر دختر و پسر 
ح شد و حالا هم  قالیباف و ادعاهایی که درباره آنها مطر
کانی و یک سایت شهری! انتخاب نوشته است:  داماد زا
کانی و نقش ادعایی  »ماجراهای حیدری، داماد علیرضا زا
او در شهرداری وارد فاز جدیدی شده است. اخیرا شهرداری 
کنار گذاشته و آن را به شرکتی با  سامانه »تهران من« را 
کوایران  کانی داد.« از سوی دیگر ا مدیریت اطرافیان داماد زا
نوشت: یکی از احکام پرحاشیه شهردار تهران، حکمی بود 
که برای داماد خود به عنوان مشاور و دستیار ویژه شهردار 
نوآوری  و  نوین  در حوزه هوشمندسازی، فناوری های 
شهری زد. برخی از اعضای شورای شهر تهران ۲۲ مرداد 
کانی  کردند داماد زا گذشته در تذکر جمعی اعلام  سال 
منشأ  هوشمندسازی  حوزه  در  شهرداری  در  همچنان 
تصمیم گیری هایی است. تذکری که بی پاسخ ماند. برخی 
معتقد بودند ایجاد سازمان فناوری های نوین در شهرداری 
تهران هم حاصل همین دخالت ها و تصمیم گیری های 
پنهان است. برای همین هم از همان ابتدا ایجاد، این 
سازمان با حاشیه هایی همراه بود. علیرضا نادعلی- عضو 
شورای شهر تهران- درخصوص مخالفت ها با ایجاد این 
سازمان و راستی  آزمایی نقش داماد شهردار در ایجاد 
کوایران توضیح داد. او معتقد است  سازمان جدید به ا
برخی از سر لجبازی یا رقابت های جریانی به انحلال یادمان 
سازه نه گفتند و شهرداری تهران به سازمان جدید در حوزه 
که هر  کید دارد  فناوری های نوین نیاز دارد. نادعلی تا
فعالیتی مسئول مشخص دارد و پشت هر فعالیتی جمعی 
درحال تلاش هستند که برای شفاف سازی آن می توان 
سوال کرد، آن طور که او می گوید کار امنیتی- اطلاعاتی 
گر  انجام نمی شود که قابل بیان نباشد. او معتقد است: »ا
تصمیم گیری ها اشکالی در روند خدمت رسانی ایجاد کرده 
باید آن مانع را پیگیری کرد و چک سفید امضایی به کسی 
گر فعالیتی به صلاح شهروندان است نباید  داده نشده. اما ا
به دلیل جریانات سیاسی، مخالفت کرد و باعث درجازدن 

شد.«
کانی زا وعدهانتخاباتیگریبانگیر

 از سوی دیگر انتخابات ریاست جمهوری دیگر تمام شده 
اما آثار اقدامات و اظهارات برخی کاندیداهایی که مجبور 
به کناررفتن شدند، ادامه دارد. کاندیداتوری در انتخابات 
کانی خوش یمن نبود. او  ریاست جمهوری چهاردهم برای زا
از روز جلوسش بر کرسی بهشت همواره با حواشی مختلفی 
مواجه بود و حالا با موضوعاتی مواجه شده که هیچگاه 

کانی منتخب شورای شهر تهران  تصور آنها را نداشت. زا
بود و نمی توان حمایت آنها را کتمان کرد اما چند صباحی 
کانی  است که همین اعضا در قامت بزرگ ترین منتقدان زا
ظاهر می شوند چنانکه روزی از برکناری او می گویند و روز 
دیگر برایش فرجه پاسخگویی تعیین می شود. تا کنون هیچ 
کانی مواجه نشده است و  شهرداری در تهران با شرایط زا
تنش میان شهردار و شورای شهر دارای مواضع مشترک 

نشان از وضعیت نامساعد اصولگرایان دارد.
ساختمسکنباکدامپشتوانه؟

 ۹ خرداد بود که آیین آغاز عملیات اجرایی ۲۰۰هزار واحد 

کانی در این مراسم چنین  مسکونی شهر تهران برگزار شد و زا
ک و میزان  گفت: »با توجه به شرایط تهران و وجود ۹۳۰ هزار پلا
، با یک میلیون کمبود واحد مسکونی روبه رو هستیم.  خانوار
از اقدامات شاخص دوران انقلابی حرکت در مسیر ساخت 
۴ میلیون واحد مسکونی است که با توجه به قدرالسهم ۱8 
درصدی تهران در جمعیت کشور نقش تهران برای تحقق این 
وعده قابل توجه است.« شهردار تهران کنایه به شهرداران 
گذشته را فراموش نکرد و اظهارداشت: رویکرد مدیریت 
پیشین شهر تهران کاهش صدور پروانه  مسکن بود. به همین 
جهت طی یک فرایند نزولی در سال ۱۴۰۰ تنها ۵۴۰۰ پروانه 
ساخت مسکن توسط شهرداری تهران صادر شد که این رقم 
کمترین میزان در دهه ۹۰ است. به تدریج زمزمه »ساخت 
۲۰۰ هزار مسکن به کجا رسید؟« به گوش می رسید و برخی 
کانی در ۹ خرداد به آنها وعده خانه دارشدن داده بود، از  که زا
واقعی بودن این وعده ناامید شدند. دیگر نه شرایط برای انکار 

وعده ساخت مسکن مهیا بود و نه رقیب سیاسی اصلاح طلبی 
در شهرداری و شورای شهر حضور جدی دارد که بتوانند 
ادعای سنگ اندازی از سوی آنها دا داشته باشند! آقا شهردار 
اصولگرا بازهم گرفتار شد، گرفتار همان انتخاباتی که شاید 
شرکت در آن نه تنها لطمه به جایگاهش در میان اصولگرایان 

بلکه ضربه به اعتبار شهرداری تهران بود.
کانینزدیکبهخطپایان؟ زا

 سوده نجفی، عضو شورای شهر این ضرر را در جلسه ۱۱ 
شهریور توضیح داد: عضو شورای اسلامی شهر تهران گفت: 
»شهردار سه روز قبل از ثبت نام در انتخابات ریاست جمهوری 
کامی  اقدام به آغاز ساخت واحدهای مسکونی کرد اما پس از نا
در انتخابات این موضوع به فراموشی سپرده شد و این مساله 
باعث دلسردی مردم از مدیریت شهری خواهد شد.« وی 
افزود: مشکل مسکن یکی از معضلات مهم پایتخت است که 
به دلیل افزایش اجاره بها این مساله تشدید پیدا کرده است. 
نجفی تصریح کرد: بنده براساس قانون سوال خود را در مورد 
ساخت ۲۰۰ هزار واحد مسکونی در ۲6 شهرک را به رئیس شورا 
ارائه می دهم و شهردار پس از ۱۰ روز موظف به حضور در شورا 
و پاسخ به این سوال است. مهدی اقراریان دیگر عضو شورای 
کرد:  اسلامی شهر تهران هم به این موضوع چنین اشاره 
»شهردار باید بداند عملکرد درست و غلطش بر شورا تأثیر 
خواهد داشت، بارها به شهردار تهران تذکر داده ایم اما گوش 
کانی دغدغه های خود را دنبال می کند.«  شنوایی نیست و زا
کانی  از اظهارات اعضای شورای شهر می توان گمانه برکناری زا

را مطرح کرد.
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آرمانملی-حمیدشجاعی:لایحه عفاف و حجاب 
ح و  که طی ماه های گذشته و از  مجلس یازدهم مطر
به شورای نگهبان و مجمع تشخیص رفته و به مجلس 
برگشته همچنان با ابهاماتی مواجه است که باعث شده 
کنون به صورت رسمی در خصوص آن اظهارنظر یا  تا
تصمیم گیری نشود. چه اینکه چندی پیش نیز شورای 
نگهبان به برخی مواد این لایحه ایراداتی وارد و برای 
رفع این ایرادات لایحه را به مجلس فرستاد. حال اینکه 
کنون مجلس نیز تغییر کرده و هر چند هنوز بخش  ا
قابل توجهی از مجلس اصولگرایان هستند؛ اما این 
اعتدالش  میزان  گذشته  مجلس  به  نسبت  مجلس 
بیشتر شده و با حضور چهره های اصولگرای میانه رو، 
اعتدالیون و اصلاح طلبان چهره مجلس و نوع مواجه 
کرده است. همین نوع  آن با مسائل مختلف تغییر 
رویکرد نیز باعث شده تا دیگر شاهد مجلس یکدست 
در خصوص تصمیم گیری برای مسائل مختلف نباشیم 
و نظرات مختلف در خانه ملت شنیده شود. بر همین 
اساس نیز در خصوص مساله لایحه عفاف و حجاب 
گرچه مجلس یازدهم به صورت تمام  قد در حمایت از 
این لایحه ایستاد؛ اما به نظر می رسد مجلس دوازدهم 
اینگونه با این لایحه برخورد نخواهد کرد. چه اینکه امروز 
دیگر دولت سیدابراهیم رئیسی نیز روی کار نیست که 
همراه باشد بلکه دولت چهاردهم مسعود پزشکیانی 
که اساسا موضعی دگرگونه نسبت به  کار است  روی 
این لایحه دارد. لذا لایحه عفاف و حجاب همچنان 
بلاتکلیف است و مشخص نیست که در نهایت بر سر 
این لایحه چه خواهد آمد. چرا که امروز با تغییراتی که 
در دولت، مجلس و جامعه به وجود آمده لایحه عفاف 
و حجاب در میان موافقان و مخالفان سرگردان مانده 
است. موافقان می گویند که دولت باید هر چه سریعتر با 
هماهنگی مجلس ایرادات را برطرف و آن را برای ابلاغ به 
دستگاه های اجرایی بفرستد. مثلا امام جمعه مشهد 
می گوید: »خوشبختانه لایحه عفاف و حجاب به مصوبه 
عفاف و حجاب تبدیل شد و شورای نگهبان نیز آن را 
تصویب کرد که امیدواریم با ابلاغ و اجرای این مصوبه، 
آثار مثبت آن را در جامعه شاهد باشیم.« اما مخالفان 
می گویند مسعود پزشکیان باید لایحه را از مجلس پس 
بگیرد  و به طور کل مسکوت بگذارد و موضع دیگری 
در خصوص نوع مواجهه با مساله عفاف و حجاب در 

جامعه اتخاذ شود. البته در این میان فراجا نیز بیکار 
ننشسته و چند ماهی است که طرحی را تحت عنوان 
ح نور برای مساله حجاب و برخورد با بدحجابی و  طر
بدپوششی برقرار کرده که البته طی همین چند ماه نیز 
مخالفان خاص خود را چه از سطح جامعه و چه از بین 
فعالان سیاسی،  اجتماعی و رسانه ای داشته است. 
حال مشخص نیست که در میانه این شرایط تکلیف 
ح نور به کجا  لایحه عفاف و حجاب  و نوع مواجهه با طر

خواهد انجامید. 
نگاهپزشکیان؛مطالبهجامعه

 مسعود پزشکیان چه در زمان انتخابات و چه پس 
از پیروزی در انتخابات در قامت رئیس جمهور همواره 
یکی از مسائلی که در نظر داشت و به شعار تبدیل شد 
بحث مساله حجاب و برخورد با زنان و دختران در 
جامعه بوده است. چنانکه حتی در زمان نمایندگی اش 
در مجلس نیز نسبت به این مساله موضع گیری های 
خاص خود را داشت. او ۲۵ خرداد در  همایش حامیان 
زنان حامی وی در خصوص طرح نور گفته بود: »آقایانی 
که به دنبال طرح نور هستند بگویند این موضوع ما را به 
نور می کشاند یا انتهای آن سیاه است؟« لذا همین نوع 
رویکرد پزشکیان باعث شد تا جامعه به خصوص زنان 
و دختران در این خصوص مطالباتی را از رئیس جمهور 
خود داشته باشند و منتظر باشند تا ببینند پزشکیان تا 
چه میزان به آنچه گفته در عمل نیز پایبند خواهد بود. 
هر چند که از ابتدای کار پزشکیان همواره به این گفته 
پایبند بوده است که قولی نخواهد داد که بدان عمل 
نکند. اما امروز جامعه جدای از مطالبات اقتصادی و 
معیشتی که خواستار حل مشکلات از سوی دولت است 
تعیین تکلیف مسائلی مثل عفاف، حجاب و فیلترینگ 
را از رئیس جمهور مطالبه می کند حال اینکه مشخص 
که همواره از لزوم تعامل همکاری  نیست پزشکیان 
کرده و توانسته تا حدی جربانات  و اتحاد صحبت 
مختلف مثل اصلاح طلبان، اعتدالیون و اصولگرایان 
را گردهم جمع کند در خصوص مساله عفاف و حجاب 
که حساسیت های بسیاری نیز در خصوص آن وجود 
دارد چه رویکردی اتخاذ خواهد کرد. شاید زمانی که 
اسکندر مومنی به عنوان وزیر کشور معرفی شد برخی 
بر این عقیده شدند که رئیس جمهور در مواضع سابق 
خود تجدیدنظر کرده، اما باید دید که پزشکیان چگونه 

کند. آیا با  می خواهد در خصوص این مساله اقدام 
تعامل و گفت وگو با مقامات و از طرفی اقناع جامعه به 
یک نتیجه مرضی الطرفین خواهد رسید و مساله را به 
نحو دیگری سرو سامان خواهد داد یا اینکه شرایط به 
سمت و سوی دیگری خواهد رفت. آنچه مسلم است 
گر پزشکیان در این مساله نتواند کاری از پیش ببرد در  ا
همین ابتدای کار بخشی از جامعه حامی خود را ناامید 
خواهد کرد. لذا حداقل در آنچه  خودش شعار داده 
باید فعال عمل کرده و موفقیت حاصل کند تا حداقل 
۵۰ درصدی که در انتخابات شرکت نکردند را نیز به جمع 

حامیان خود پیوند دهد.
دولتباگفتوگومیتواندمسالهحجابراحل

کند
 رئیس جمهور در این مدت کم نشان داد که با رویکرد 
عملگرایانه خود می تواند برای مسائل مختلف راهکاری 
درست بیابد، اما مساله حجاب چیزی نیست که بدون 
یک توافق و هماهنگی در بالادست به نتیجه برسد. چرا 
ح شود در نهایت  که هر قدر بحث اتحاد و انسجام مطر
در مساله حجاب دو طیف موافق و مخالف با هم جمع 
نخواهند شد. چرا که نایب رئیس کمیسیون فرهنگی 
که دستگاه های اجرایی  مجلس می گوید: هر عملی 
گر بر مبنای قانون مصوب مجلس  انجام می دهند ا
باشد لازم الاجراست و کسی نمی تواند آن را متوقف کند 
ح نور  گر طر مگر اینکه قانون را دوباره اصلاح کنند، لذا ا
مستند به مصوبات قانونی است ادامه پیدا می کند، اما 
گر مستند نیست و برخورد با آن سلیقه ای است ممکن  ا
است ادامه آن متوقف شود و مسئولان مربوطه باید آن 
را پیگیری کنند. از طرف دیگر جلال میرزایی، نماینده 
سابق  مجلس نیز در این خصوص معتقد است: دولت 
کنش ها  می تواند با گفت وگو این مسائل را حل کند. وا
نسبت به حادثه لاهیجان چه توسط وزارت کشور و چه 
دستگاه قضائی و چه نیروی انتظامی را نگاه کنید؛ این 
بار نیامدند توجیه کنند، گفتند که اشتباه شده و دنبال 
برخورد هستند. این اتفاق به ترمیم نظری در مورد حوزه 
شکل  انتظامی  نیروی  و  جمهوری  ریاست  قضائی، 
گرفته است کمک می کند و نشان می دهد این ظرفیت 
کز تصمیم گیر دورهم جمع شوند و با  وجود دارد که مرا
درس گرفتن از این حوادث گذشته، اصلاحاتی در این 

حوزه ها انجام دهند.
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ازسویمصروقطرارایهشد
 پیشنهاد جدید برای خروج 

اسرائیل از »فیلادلفی«
 نتانیاهومانعآتشبساست

 یک رسانه صهیونیستی از پیشنهاد جدید 
قطر و مصر برای خروج ارتش رژیم اشغالگر 
از محور »فیلادلفی« در مرز نوار غزه و مصر 
خبر داد. به گزارش روز جمعه ایرنا، روزنامه 
صهیونیستی »یدیعوت آحارنوت« به نقل از 
منابع مطلع اعلام کرد: مصر و قطر پیشنهادی 
را برای خروج ارتش اسرائیل از محور فیلادلفی 
از  پس  آتش بس  روز  دومین  و  بیست  در 
دستیابی به توافق ارائه کرده اند. این منابع 
گفتند: آمریکا در تدوین پیشنهاد مصر و قطر 
شریک نبوده و واشنگتن خواستار خروج 
ارتش اسرائیل در سی و پنجمین روز آتش بس 
پس از دستیابی به توافق شده است. یدیعوت 
آحارنوت با اشاره به مانع تراشی »بنیامین 
نتانیاهو« نخست وزیر رژیم صهیونیستی در 
مسیر دستیابی به توافق آتش بس در نوار 
غزه نوشت: این ۱۳ روز تفاوت در پیشنهاد 
میانجیگران اهمیتی ندارد؛ چرا که نتانیاهو 
کرات می شود.  مانع از به سرانجام رسیدن مذا
در حالی که جنگ مرگبار غزه دوازدهمین ماه 
خود را سپری می کند، رژیم صهیونیستی و 
جنبش مقاومت حماس با میانجی گری قطر 
و مصر و با پشتیبانی آمریکا از چند ماه پیش 
را  افت وخیزی  پر  و  کرات غیرمستقیم  مذا
برای دستیابی به توافق آغاز کرده اند. در حال 
حاضر یکی از مهم ترین نکات مورد اختلاف، 
اصرار نخست وزیر رژیم صهیونیستی بر اشغال 
محور فیلادلفی در مرز غزه و مصر است و این 
درحالی است  که حماس بر عقب نشینی کامل 
نظامیان صهیونیست از این منطقه اصرار 
دارد. سازمان رادیو و تلویزیون رژیم اشغالگر 
پیش تر اعلام کرده بود که »دیوید بارنیا« رئیس 
موساد در روزهای اخیر بر اصرار این رژیم بر 
ادامه اشغال محور فیلادلفی طی مرحله اول 
کید و ادعا کرده که عقب نشینی  از توافق تا
از این منطقه در مرحله دوم انجام می شود. 
»اسامه حمدان« از رهبران جنبش حماس 
هم روز پنج شنبه گفت: تا زمانی که دولت »جو 
بایدن« رئیس جمهوری آمریکا، نتانیاهو را به 
چیزی ملزم نکند، پیشنهادات جدید برای 
آتش بس فایده ای نخواهد داشت. وی اضافه 
کرد: عقب نشینی از محور فیلادلفی در مرحله 
دوم توافق آتش بس، ناقض آنچه است که بر 
آن توافق کردیم. حمدان همچنین افزود که 
ارتش رژیم صهیونیستی ادعاهای نتانیاهو 
درباره وجود تونل در محور فیلادلفی را تکذیب 

کرده است. 
با کثریتصهیونیستها ا مخالفت 

اشغالمحورفیلادلفی
 یکی از رهبران مقاومت فلسطین که شبکه 
خبری المیادین به نام وی اشاره نکرده است، 
به این شبکه اظهارکرد: محور فیلادلفی مانع 
اصلی دستیابی به توافق است و رژیم اشغالگر 
ج نشدن از این محور در مرحله اول  بر خار
توافق و موکول شدن آن به مرحله دوم اصرار 
دارد. وی افزود: میانجی ها پیشنهادهایی را 
برای عقب نشینی تدریجی از محور فیلادلفی 
کردند، اما رژیم صهیونیستی آن را رد  ارائه 
اضافه  فلسطین  مقاومت  مقام  این  کرد. 
که  کرد  کرد: حماس به میانجی گران اعلام 
به شدت مخالف تداوم حضور اشغالگران 
در محور فیلادلفی طی مرحله نخست بعد 
از توافق پیشنهادی به مدت ۴۲ روز است. 
این اظهارات پس از آن بیان شد که روزنامه 
صهیونیستی یدیعوت آحارنوت به نقل از منابع 
مطلع اعلام کرد: مصر و قطر پیشنهادی را برای 
خروج ارتش اسرائیل از محور فیلادلفی در 
بیست و دومین روز آتش بس پس از دستیابی 
به توافق ارائه کرده اند. این منابع گفتند: آمریکا 
در تدوین پیشنهاد مصر و قطر شریک نبوده 
و واشنگتن خواستار خروج ارتش اسرائیل در 
سی و پنجمین روز آتش بس پس از دستیابی 
به توافق شده است. یدیعوت آحارنوت با اشاره 
به مانع تراشی »بنیامین نتانیاهو« نخست وزیر 
به  دستیابی  مسیر  در  صهیونیستی  رژیم 
توافق آتش بس در نوار غزه نوشت: این ۱۳ 
روز تفاوت در پیشنهاد میانجیگران اهمیتی 
ندارد؛ چرا که نتانیاهو مانع از به سرانجام 
بر  همچمین  می شود.  کرات  مذا رسیدن 
اساس نظرسنجی سازمان رادیو و تلویزیون 
رژیم صهیونیستی ۵۳ درصد صهیونیست ها 
از  ارتش  که خواهان عقب نشینی  گفته اند 
محور فیلادلفی به منظور دستیابی به توافق 
مبادله اسرا هستند. بر اساس این نظرسنجی، 
تنها ۲۹ درصد صهیونیست ها خواهان ادامه 
اشغال محور فیلادلفی حتی به قیمت عدم 
در  شده اند.  اسرا  مبادله  توافق  امضای 
آمده  صهیونیستی  رسانه  این  نظرسنجی 
است که ۵۰ درصد صهیونیست ها اعتمادی 
به نحوه اداره جنگ توسط بنیامین نتانیاهو 
نخست وزیر رژیم صهیونیستی ندارند و تنها 
۳۷ درصد از نتانیاهو در این زمینه حمایت 
کرات  می کنند. مهم ترین بن بست بر سر مذا
بین گروه مقاومت حماس و رژیم صهیونیستی 
بر سر کریدور صلاح الدین )فیلادلفی( در طول 
مرز غزه با مصر و کریدور شرقی - غربی »نتزاریم« 
در مرز غزه است. نتانیاهو به بهانه جلوگیری 
کید دارد که  از قاچاق و نفوذ شبه نظامیان تا
باید کنترل این دو کریدور را در اختیار داشته 
باشد اما حماس خواستار عقب نشینی کامل 

نیروهای صهیونیستی از غزه است. 
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زمان حراج بعدی شمش طلا اعلام شد
چهل و هشتمین حراج حضوری شمش طلای مرکز مبادله 

ایران روز یکشنبه ۱۸ شهریورماه برگزار می شود. 
چهل و هشتمین حراج شمش طلای مرکز مبادله ایران در 
روز یکشنبه ۱۸ شهریورماه از ساعت ۱۲ الی ۱۶ برگزار خواهد 
ایران  مبادله  مرکز  طلای  شمش  خرید  متقاضیان  شد.  
می توانند با واریز مبلغ ۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال )۳۵۰ 
میلیون تومان( به عنوان وجه الضمان به ازای هر قطعه 
شمش طلا تا ساعت ۲۴ روز شنبه ۱۷ شهریورماه، در چهل و 
هشتمین حراج این مرکز شرکت کنند.  این حراج از ساعت ۱۲ 
الی ۱۶ در تالار معاملات طلای مرکز مبادله ایران برگزار خواهد 
شد.  گفتنی است طی ۴۷ جلسه حراج شمش طلا در مرکز 
مبادله ایران، ۹۰۵۲ کیلوگرم شمش به ارزش حدود ۴۰ هزار 

میلیارد تومان مورد معامله قرار گرفته است. 

ارزانی برق موجب افزایش بی رویه مصرف 
سخنگوی صنعت برق گفت: ارزانی برق موجب افزایش 
بی رویه مصرف و بالا رفتن تقاضای نامتعارف برق شده است. 
کولرهای  برخی  برق  مصرف  مشهدی  رجبی  مصطفی 
وارداتی غیراستاندارد را تا ۲ برابر کولرهای گازی استاندارد 
کنون مصرف برق سرمایشی کشور به ۳۵  عنوان کرد و گفت: ا
هزار مگاوات رسیده که به اندازه مصرف برق کشوری مانند 
کید کرد: بر اساس داده کاوی صورت گرفته  مصر است.  وی تا
در سال ۹۹ تنها ۲ درصد از مشترکان خانگی شمال غرب 
کنون به  کشور از کولر گازی استفاده می کردند، اما این میزان ا
۱۰ درصد رسیده که به معنی رشد پنج برابری است و همین 
موضوع به رشد ۱۶ درصدی مصرف برق در این منطقه منجر 
شده است.  سخنگوی صنعت برق خاطرنشان کرد: در سه 
استان بوشهر، هرمزگان و خوزستان امسال شاهد رشد حدود 
هزار مگاواتی مصرف برق بودیم که این میزان معادل تولید 
برق نیروگاه هسته ای بوشهر است، این در حالی است که 
نمی توان در مدت یکسال نیروگاهی به بزرگی نیروگاه بوشهر 
ساخت.  وی با اشاره به اینکه ناترازی اقتصادی صنعت برق 
مهم ترین علت ایجاد ناترازی تولید و مصرف برق در کشور 
است، گفت: تعرفه برق به گونه ای است که بخش های خانگی 
و مولد کشور با تعرفه یارانه ای از برق استفاده می کنند و به 
همین دلیل درآمد صنعت برق تکافوی سرمایه گذاری مورد 
نیاز را نمی دهد.  رجبی مشهدی با اشاره به اینکه در قانون 
خ  پیش بینی شده که مابه التفاوت قیمت تمام شده و نر
فروخته شده به مشترکان، توسط دولت و از اسناد خزانه در 
بازه سالانه به صنعت برق اختصاص یابد، گفت: در حقیقت 
ارزانی برق موجب افزایش بی رویه مصرف و بالا رفتن تقاضای 
نامتعارف برق شده است.  مدیرعامل شرکت توانیر تصریح 
کرد: در حوزه مصرف برق، هم باید مصرف برق بهینه نهادینه 

شود و هم روند مصرف برق پرمصرف ها کنترل شود. 

شرط رایگان شدن برق کشاورزان
مدیرعامل شرکت توانیر از رایگان شدن صورتحساب برق 
و پاداش های جذاب برای کشاورزان خبر داد که در صورت 
مشارکت در صرفه جویی برق محقق خواهد شد.   مصطفی 
رجبی مشهدی مدیرعامل شرکت توانیر گفت: امسال برای 
نخستین بار کشاورزان در صورت مشارکت در برنامه های 
مدیریت بار بیش از پروانه بهره برداری، علاوه بر رایگان شدن 
صورتحساب برق، از پاداش های جذاب نیز برخوردار می شوند.  
وی با بیان اینکه کشاورزان می توانند ۸۰ درصد از برق مصرفی 
خود را از نیروگاه های تجدیدپذیر تأمین کنند، گفت: کشاورزان 
با احداث نیروگاه خورشیدی می توانند از برنامه های مدیریت 
مصرف تابستان معاف شوند.   سخنگوی صنعت برق تشریح 
کرد: تعرفه برق بخش کشاورزی حدود ۳۳ تومان به ازای هر 
کیلووات ساعت است، در حالی که برق تولیدی توسط انرژی 
خورشیدی حدود سه هزار تومان خریداری می شود.  وی 
همچنین اظهار کرد: این موضوع موجب فراهم شدن زمینه 
که می توانند برق  درآمدزایی برای کشاورزان خواهد شد، چرا
تولیدی خود را به قیمت ۱۰۰ برابر خرید خود به شبکه بفروشند. 

واریز مرحله سوم سود سهام عدالت چه شد؟
گرچه قرار بود مرحله سوم سود سهام عدالت تا خرداد  ا
ماه واریز شود اما فصل تابستان نیز رو به اتمام است و خبری 
، انتهای آذر  از واریز این سود نشده است.  به گزارش مهر
ماه سال گذشته بود که مرحله اول عملکرد مربوط به سال 
مالی ۱۴۰۱ شرکت ها به حساب سهامداران واریز شد، مرحله 
دوم واریز سود سهام عدالت هم ۲۴ اسفندماه بود؛ سودی 
که بنابر اعلام سازمان بورس در مرحله دوم دارندگان سبد 
سهام عدالت ۴۹۲ هزار تومانی مبلغ ۴۴۶ هزار تومان، ۵۳۲ 
هزار تومانی مبلغ ۴۸۲ هزار تومان و سبد سهام یک میلیون 
تومانی ۹۰۶ هزار تومان سود دریافت کردند.  در این بین به 
دلیل بدقولی برخی شرکت ها، واریز این سود در دو مرحله 
انجام نشد و به مرحله سوم کشیده شد؛ در این رابطه ۲۸ 
که  کرد  فروردین ماه مجید عشقی رئیس سازمان اعلام 
که سبب شد برخی شرکت ها  خ داد  »مجموعه اتفاقاتی ر
تخلفی داشته باشند و نتوانند سود سهام عدالت را پرداخت 
کثراً با کمبود نقدینگی مواجه هستند  کنند. این شرکت ها ا
که باید سود سهام عدالت پرداخت  کردیم  ما هم توصیه 
شود امیدواریم تا خرداد بتوانیم این سودها را جمع آوری و 
مابقی سود سهام عدالت را پرداخت کنیم. البته باید زمان 
دقیق آن را شورای عالی بورس مشخص کند.«  در ادامه و به 
دلیل عدم واریز مرحله سوم، نهم خرداد ماه سید احسان 
خاندوزی وزیر سابق امور اقتصادی و دارایی نیز اعلام کرد که 
»علیه شرکتهایی که سود سهام عدالت ندادند، اقدام حقوقی 
صورت می گیرد. سود سهام عدالت سال ۱۴۰۱ در اسفند سال 
۱۴۰۲ واریز شد اما باقیمانده اندک دیگری نیز وجود دارد که 
سرجمع آن حدود ۲۰ هزار میلیارد تومان است و عمدتاً سه 
دسته شرکت های فولادی، پالایشی و پتروشیمی هنوز به 
وظایف خود در پرداخت سود عمل نکرده اند.” به گفته او، 
»سازمان بورس علیه آن دسته از شرکت ها که به تعهدات خود 
عمل نکردند اقدام حقوقی خواهد کرد. زیرا موضوع سهام 
عدالت احقاق حق سهامداران خرد است. امیدواریم تا پایان 

دولت سیزدهم این مساله به نتیجه برسد.”

اخبار

افزایش شوری آب در کشور
یک کارشناس حوزه آب گفت: ما آب های 
و  می کنیم  مصرف  بی رویه  نیز  را  سطحی 
چیزی از سهم محیط زیست باقی نگذاشتیم، 
تالاب ها را خشک و آب را شور کردیم.  مهدی 
قمشی در گفت وگو با ایلنا، درباره اصلاح روند 
تامین آب و یا نگهداری از منابع آبی اظهار 
کشور ما این  داشت: چالش اصلی آب در 
است که استفاده  از آب خیلی بیشتر از حدی 
گر می توانیم  است که موجودی داریم. مثلا ا
روی سالانه ۱۰۰ میلیارد متر مکعب آب شیرین 
کنون  ا کنیم،  باز  قابل استحصال حساب 
به  را  مترمکعب  میلیارد   ۱۰۰ همین  تقریبا 
منظور امور توسعه ای یعنی شرب، بهداشت، 
صنعت و کشاورزی استفاده می کنیم و این 
مشکل اصلی است. زیرا چیزی برای حقابه 
زیست محیطی باقی نمی ماند و به منابع 
آب فشار وارد می شود.  وی افزود: وقتی 
مصرف به این حد بالا می رود بیش از حد به 
منابع فشار وارد می شود و چالش ها یک به 
یک بروز می کند، چالش ها همین اوضاعی 
است که مرتب شاهد آن هستیم. از جمله 
اینکه به حدی به آب های زیرزمینی فشار 
وارد کردیم که هر روز یک خبر از فرونشست 
زمین در اقصی نقاط کشور مخابره می شود.  
این استاد حوزه آب دانشگاه شهید چمران 
اهواز گفت: ما آب های سطحی را نیز بی رویه 
محیط  سهم  از  چیزی  و  می کنیم  مصرف 
زیست باقی نگذاشتیم، تالاب ها را خشک 
و آب را شور کردیم، پیشروی آب دریا را داریم 
به طور کلی هرجا بستر آبی داشتیم؛ از بین 
کانون ریزگرد  بردیم و مناطق زیادی را به 
تبدیل کردیم. ما سبب بیابان زایی شدیم و 
کانون های ریزگرد را توسعه دادیم و همین ها 
ایجاد مشکل کرده است.  وی بیان داشت: 
کنون تقریبا حدود ۸۰ میلیارد مترمکعب  ما ا
که داریم در بخش  یعنی ۹۰ درصد آبی را 
۱۰ میلیارد  از  کشاورزی استفاده می کنیم 
باقیمانده ۶ میلیارد متر مکعب در بخش 
شرب و بهداشت ۴ میلیارد متر مکعب هم 
در بخش صنعت به مصرف می رسد، بنابراین 
بخش عمده آب در بخش کشاورزی استفاده 
می شود، بنابراین باید برای بخش کشاورزی 
تدبیر کنیم، راه حل ها مشخص است، باید 
به سمتی برویم که سهم کشاورزی را از آب 
کاهش دهیم یعنی از ۸۰ میلیارد متر مکعب 
۵۰ میلیارد متر مکعب برسد. از جمله  به 
راهکارها اینکه راندمان و بهره وری را بالا 
ببریم، راندمان استفاده آب را از در زمینه 
کنون حدود ۳۰- ۳۵درصد  که ا کشاورزی 
است را به ۵۰- ۶۰ درصد برسانیم، سطح زیر 
کشت را کنترل کنیم و یا الگوی کشت متفاوت 
داشته باشیم.  قمشی ادامه داد: باید از 
کشت  الگوهای  به  و  کم  پرمصرف  الگوی 
کم مصرف اضافه کنیم تا به این ترتیب توازنی 
بین بخش کشاورزی و میزان موجودی آب 
برقرار بکنیم، در هر صورت با هر راه حلی 
مصرف  کاهش  بتوانیم  باید  ما  بشود  که 
بخش کشاورزی را شروع و پرت آب بخش 
بهداشت را کم کنیم، باید استفاده صنعت از 
آب شیرین را به سمت آب های غیرمتعارف 
ببریم تا اوضاع آب بهبود پیدا کرده و قابل 

تحمل شود. 

اوضاع هدررفت آب در تهران 
چگونه است؟

گفت: هدررفت  کارشناس حوزه آب  یک 
به معنی آب به حساب نیامده و آب بدون 
که تلقی متفاوتی از آن وجود  درآمد است 
گستره شهر تهران  دارد، اما در هر حال در 
بخشی  بهنام  نیست.  محسوس  هدررفت 
در گفت وگو با ایلنا، درباره وضعیت هدررفت 
آب در تهران اظهار داشت: در نظام آبرسانی 
کل کشور و شهرهای دنیا نرمی برای انتقال 
آب بعضا هدررفت از شبکه اعلام می کنند 
که رقم آن متفاوت است در شهر تهران هم 
میزانی از هدررفت را داریم. وی افزود: شبکه 
تهران حدود ۷۰ سال قدمت دارد، اما در برخی 
مجموعه ها به طور متناوب و ویژه اقدامات 
خوبی برای بهسازی و نگهداشت و جلوگیری 
از هدررفت انجام شده و تهران جزء شهرهایی 
است که هدررفت حداقلی در آن گزارش شده 
است. این کارشناس حوزه آب در شرکت آب 
و فاضلاب استان تهران تصریح کرد: هدررفت 
به معنی آب به حساب نیامده و آب بدون 
درآمد است که تلقی متفاوتی از آن وجود دارد 
اما در هر حال در گستره شهر تهران هدررفت 
با  کرد:  خاطرنشان  وی  نیست.  محسوس 
توجه به اینکه ۲۲ هزار کیلومتر شبکه آبرسانی 
گر هدررفت بالا باشد هر  در شهر تهران داریم؛ ا
روز شاهد حوادث سنگین خواهیم بود، اما با 
هوشمندی مدیریت آبرسانی و نظارت دقیق 
هدررفت به حداقل رسیده است. بخشی در 
ادامه با ابراز نگرانی از رقم بالای سرانه مصرف 
در تهران گفت: شاهد هستیم که حدود ۳۰ 
درصد از مشترکین خوش مصرف، ۶۵ درصد 
بدمصرف  مشترکین  درصد   ۵ و  پرمصرف 
هستند، ما باید به این ۵ درصد اعلام کنیم 
که نسبت به اصلاح رفتار مصرف اقدام کنند 
تا بتوانیم در حفظ منابع زیرزمینی و سطحی 
سدها موفق عمل کنیم و فرزندانمان شرایط 

مناسبی را به لحاظ تامین آب سپری کنند. 

: در سال های  آرمان ملی – صدیقه بهزادپور
، تخصیص وام و تسهیلات به کارکنان برخی  اخیر
نهادها و سازمان های دولتی و نیمه دولتی بدون 
رعایت ضوابط مشخص و شفافیت لازم، به یکی از 
مسائل جنجالی در فضای اقتصادی ایران تبدیل 
شده است. این موضوع به ویژه در سازمان های 
مهمی چون سازمان بورس و اوراق بهادار مشاهده 
شده و نارضایتی عمومی و حساسیت دستگاه های 
نظارتی را برانگیخته است. این در حالی است که 
برخی از بانک ها و مؤسسات مالی از اعطای وام های 
تکلیفی که به اقشار مختلف مردم تعلق می گیرد، سر 
کثریت جامعه حقوق  باز می زنند و حقوق و مزایای ا
بگیر بسیار کمتر از دستمزد مدیران بورسی است. 
به دنبال ارسال نامه سازمان بازرسی کل کشور به 
وزیر امور اقتصادی و دارایی در خصوص تصویب 
پرداخت وام به رئیس و اعضای هیات مدیره سازمان 
بورس و اوراق بهادار در آخرین روزهای دولت قبل، 
وزیر اقتصاد به این موضوع ورود کرده و خواستار 
ارائه توضیحات و روشنگری لازم درباره این وام های 
خودمونی شد، هرچند عشقی، رئیس سازمان بورس 
گذاری این تسهیلات را قانونی دانسته و معتقد  وا

است؛ در سازمان به خاطر شرایط خاص و محدودیت های 
متعددی که برای کارکنان و مدیران وجود دارد، لازم است این 
تسهیلات پرداخت شود، اما سوالی که از سوی کارشناسان 
ح شده این است که؛ پرداخت فوری و  و اذهان عمومی مطر
فوتی این وام های ضروری، در روزهای پایانی دولت سیزدهم 
در حالی که مدیران از حقوق و مزایای عالی به نسبت مردم 
عادی برخوردار هستند و آن هم تنها چند روز بعد از شهادت 
سید ابراهیم رئیسی، در روزهایی که قرمزی تابلوی بورس، دل 
سهامداران را خون کرده بود، چه توجیهی دارد؟ علاوه براین 
چرا هیچ اقدام جدی نسبت به تخلفات قبلی این سازمان و 
استقرار چندین دستگاه ماینر در زیرزمین ساختمان بورس 
تهران انجام نشد که حالا به پرداخت وام های دورهمی منتهی 
شود؟ آیا مطالبات مردمی با توجه به عملکرد نامطلوب رئیس 
سازمان طی سالیان اخیر و درخواست تغییر و برکناری وی محلی 

از اِعراب ندارد؟

گذاری وام به کارکنان سازمان ها بدون ضابطه    وا
، به  به گزارش »آرمان ملی«، سازمان بورس و اوراق بهادار
، اخیراً در مرکز  عنوان یکی از نهادهای مهم اقتصادی کشور
مطالبه گری های وام های خودمونی در سازمان های دولتی 
قرار گرفته است. بنا به گزارش منتشره سازمان بازرسی کل 
کشور، اعطای وام با سود چهار درصدی و بازپرداخت ۱۰ ساله به 
اعضای شورای عالی بورس و اوراق بهادار از محل منابع داخلی 
این سازمان پرداخت می شود. بر اساس نامه ارسالی که از 
سازمان بازرسی به وزیر اقتصاد فرستاده شده است، بیش ترین 
مبلغ این وام به مجید عشقی پرداخت شده که ۲.۷ میلیارد 
تومان بوده است. همچنین، علیرضا ناصرپور ۱.۹ میلیارد 
تومان، رضا عیوضلو ۱.۹ میلیارد تومان، مهرداد مسعودی فر 
ج زاده دهکردی نیز ۱.۹ میلیارد  ۱.۹ میلیارد تومان و حسن فر
دریافت کرده اند. این موضوع از طریق افشای برخی اسناد و 
گزارش های داخلی در فضای رسانه ای نیز منتشر شده و باعث 
ایجاد نارضایتی میان عموم مردم شده است. این در حالی است؛ 
گزارش هایی از دیگر سازمان های دولتی و نیمه دولتی نیز منتشر 
شده که نشان می دهد کارکنان این نهادها از وام ها و تسهیلات 
با شرایطی به مراتب بهتر از عموم مردم بهره مند می شوند. این 
امر در حالی که بسیاری از شهروندان عادی با مشکلات فراوانی 
در دریافت وام های بانکی مواجه هستند و بانک ها معمولاً از 
اعطای تسهیلات با بهانه های مختلف امتناع می ورزند و از 
کثریت حقوق بگیران دریافتی بدون تناسب با نرخ  سوی دیگر ا
تورم دارند. در حقیقت در حالی که بانک ها و سازمان ها بارها 
و بارها از پرداخت تسهیلات تکلیفی با وجود خط ونشان های 
دولت سیزدهم خودداری می کردند، پرداخت چنین وام هایی 
با نظارت و دستور مستقیم خودِ رئیس سازمان به مدیرانی که 
از امکانات مطلوبی نیز برخوردار هستند، تضادی آشکار با رویه 

دولت ها و مسئولان در دولت قبل دارد. 

   ضرورت حذف عوامل بی اعتمادی مردم به بورس
بی اعتمادی مردم به بورس باعث خروج سرمایه ها از این 
بازار شده و عملکرد بورس نتوانست طی سالیان اخیر اعتماد 
از دست رفته مردم با جلب کند و خبر اخیر پیرامون سازمان 
بورس و اوراق بهادار و پرداخت وام های کلان و بدون ضابطه 

به برخی از کارکنان و مدیران این سازمان جنجال برانگیز 
شد و باعث شد تا همتی، وزیر اقتصاد و دارایی، به صورت 
جدی وارد عمل شود و دستور بررسی های بیشتر در این 
زمینه را صادر کند. برخی از کارشناسان با وجود توضیحات 
رئیس سازمان بورس مبنی بر اینکه شورای عالی بورس بر 
اساس ماده ۴ قانون بازار مسئولیت در واقع تعیین حقوق 
و دستمزد و مزایای اعضای هیات مدیره سازمان بورس را 
برعهده دارد؛ لذا این مبالغ بر اساس مصوبه شورا پرداخت 
اعطای  ماجرای  می داند.  غیرمنطقی  است،  شده 
وام های بدون ضابطه به کارکنان سازمان بورس و دیگر 
نهادهای دولتی، نمونه ای از مشکلات گسترده تر در 

این سازمان است که نیاز به اصلاحات جدی و ساختاری دارد. 
نارضایتی های عمومی از عملکرد بانک ها در اعطای تسهیلات 
تکلیفی و در مقابل، ارائه وام های کلان به برخی کارکنان دولتی، 
نشان از نابرابری در دسترسی به منابع مالی و تسهیلات دارد. 
همچنین ورود جدی وزیر اقتصاد به این موضوع نشان دهنده 
اهمیت شفاف سازی و مبارزه با تخلفات مالی در نهادهای مهم 

اقتصادی کشور است. 

   سریال تخلفات بورسی از ماینرگیت به وام گیت
بر اساس این گزارش، این نخستین گزارش از تخلفات این 
سازمان نبوده است، افشای استقرار چندین دستگاه ماینر در 
زیرزمین ساختمان بورس اوراق بهادار تهران به منظور استخراج 
بیت کوین نیز موضوع دیگری بود که اعطای پرداخت وام های 
میلیاردی به مدیران این سازمان تنها چند روز پس از سقوط 
بالگرد سید ابراهیم رئیسی و شهادت وی، آن را تکمیل کرد. بر 
اساس این گزارش، تصویب اعطای وام های ۱۰ میلیارد تومانی 
)باوجود حقوق ماهانه عالی( و طبیعی جلوه دادن آن با بهانه 
اینکه به خاطر شرایط خاص و محدودیت های متعددی که 
برای کارکنان و مدیران وجود دارد، لازم است این تسهیلات 
پرداخت شود، باعث ایجاد نارضایتی و مطالبه گری بیشتر 
مردم می شود. این در شرایطی که بیشتر پرتقوی سهامداران در 
زیان های ۳۰ تا ۵۰ درصدی از اصل سرمایه است و عملکرد این 
سازمان در سال های گذشته کاملاً نامطلوب بوده است، هیچ 
کثر صاحبان سرمایه به  توجیهی را برنمی تابد. در حال حاضر ا
دلایل مختلف شرایط نقد کردن سهام خود را ندارند و معلوم 
نیست این پاداش و شرایط ویژه پرداخت به مدیران با وجود 
مزایای خوب دراین سازمان با چه انگیزه و عملکرد خوبی از آن 
گر تخلفات در بازار سرمایه را به یک  آنها صورت گرفته است؟ ا
ساله گذشته محدود نکنیم، به پرونده اختلاس کارگزاری تدبیرگر 
سرمایه. برخورد خواهیم کرد. روش کار افراد متخلف در کارگزاری 
تدبیرگر سرمایه این بوده که سهام مشتریان خود را بدون اطلاع 
آنها فروخته و به جای اینکه پول را به حساب دارندگان سهام 
منتقل کنند، به حساب های خود منتقل کرده اند. نکته قابل 
توجه این بود که نهادهای ناظر متوجه اتفاقات نشده اند و 
مشتریان کارگزاری متوجه وقوع تخلفات شده و مراتب را به 
نهادهای ناظر اطلاع داده اند. حال که رئیس سازمان بورس، 
به رغم عملکرد ضعیف خود، پاداش )وام( دریافت می کند، باید 
ابعاد پرونده این رانت با دقت نظر بیشتری بررسی شود تا شاید 

نامه ای مشابه نامه وام های میلیاردی به بیرون درز کند. 

   کنایه مهاجرانی به عشقی 
 محمد مهاجری، فعال سیاسی اصولگرا در یادداشتی تلگرامی 
کنش به نامه  نوشت: آقای عشقی رئیس سازمان بورس در وا
سازمان بازرسی کل کشور که وام ۱۰میلیاردتومانی وی و اعضای 
هیات مدیره بورس را افشا کرد آن را قانونی می داند. او می گوید 
چنین ارقامی به سایر کارکنان سازمان بورس هم پرداخت شده. 
گر این حرف او راست باشد که چه فاجعه بزرگی اتفاق افتاده و  ا

گر دروغ باشد چه تهمتی به کارمندان وارد شده.  ا
بقیه کارمندان دولت آدم نیستند که این وام ها فقط 
سهم بورسی ها شده؟  بورس در دوران عشقی در 
بحرانی ترین حالت خود بوده و عجیب که حالا مزد 
خود را در قالب وام نجومی دریافت کرده. در حالی که 
کارآفرینان و مردم عادی برای شندرغاز تسهیلات، 
پاشنه در بانک ها را از جا می کنند، وام مثل راحت 
الحلقوم از گلوی آقای عشقی پایین می رود. کاش 
آقای پزشکیان سخنان مولا در نهج البلاغه را که فرمود 
گر کارگزاران، بیت المال را حتی به کابین زنان خود  ا
درآورده باشند، از آنان بازمی ستاند، در مورد مدیران 

پررو اعمال کند. 

گر قانونی هم بود نباید وام میلیاردی     حتی ا
می گرفتند

، عضو ناظر شورای عالی بورس  هادی محمدپور
درباره وام میلیاردی به مدیران بورس گفت: از خلأ و 
فاصله دو دولت استفاده شده است و در این شرایط 
گر  رئیس سازمان بورس و اعضای هیات مدیره حتی ا
این وام قانونی بوده نباید از آن استفاده می کردند. 
او درباره شرایط منحصر به فرد سود ۴ درصدی و 
بازپرداخت ۱۰ ساله اظهار داشت: ماموریت مجلس قانون گذاری 
و نظارت است و یکی از موضوعات مهم در کمیسیون اقتصادی 
مجلس پیگیری بورس است که مسائل آن همواره در دستور 
که بورس  کار اعضای کمیسیون اقتصادی مجلس قرار دارد چرا
در ۳ الی ۴ سال گذشته با مشکلات مهم و عدیده ای برخورد 
کرده است. وی گفت: همکارانم در مجلس به من و عضو دیگر 
کمیسیون اقتصادی برای عضویت در شورای عالی بورس به 
عنوان ناظر رای داده اند و سه شنبه هفته آینده اولین جلسه 
شورای عالی بورس را با حضور وزیر اقتصاد برگزار می کنیم و یکی 
از موضوعات مهم جلسه روز سه شنبه شورای عالی بورس، 
بررسی اعطای وام میلیاردی به مدیران بورسی است. عضو 
شورای عالی بورس درباره شرایط این وام های میلیاردی که 
قرض الحسنه بوده و گویا به عنوان ضمانت تنها یک فقره چک 
معادل تسهیلات صادر شده، اظهار داشت: این موضوع ایراد 
که وام و مبالغ آن مشخص است و یک چک نباید به  دارد چرا
تنهایی به عنوان ضمانت مورد پذیرش باشد. موضوع دیگر این 
است که وام های تبصره ۱۸ و وام های اشتغالزایی مشمول سود ۴ 
درصدی می شوند و وام اشتغالزایی هم به افرادی که سابقه بیمه 
گر رئیس سازمان بورس و اعضای  داشتند، پرداخت نمی شود و ا
هیات مدیره سابقه بیمه داشتند و حقوق بگیر دولت بوده اند، 
این وام با سود ۴ درصد دیگر شامل وام اشتغالزایی نیست و 
قطعا تخلف است مگر اینکه این وام را برای موردی اشتغالزایی 

دریافت کرده  باشند. 

   برای حذف رانت آمده ایم
وزیر اقتصاد برای رسیدگی به موضوع پرداخت وام قرض 
الحسنه به هیات مدیره بورس در دولت قبل دستور فوری صادر 
کرد.  به گزارش خبرآنلاین در پی ارسال نامه سازمان بازرسی 
کل کشور به وزیر امور اقتصادی و دارایی در خصوص تصویب 
پرداخت وام به اعضای هیات مدیره سازمان بورس اوراق بهادار 
در آخرین روزهای دولت قبل، عبدالناصر همتی خواستار ارائه 
توضیحات و روشنگری لازم از سوی مدیران سازمان بورس شده 
است.  بر همین اساس، طبق دستور صریح وزیر، مدیران بورس 

ملزم به انتشار مستندات و دلایل این تصمیم شده اند. 
همتی همچنین مرکز بازرسی وزارت امور اقتصادی و دارایی 
را به پیگیری موضوع و نظارت بر انجام اقدامات لازم مکلف 
کرده است. همتی همچنین در صفحه شخصی خود در فضای 
مجازی نیز نوشت:  در دولت چهاردهم برای حذف رانتها 

آمده ایم و اجازه ویژه خواری به هیچکس نخواهیم داد. 

   واقعا که عشقی خیلی خیلی عشقی است 
کنش  علیرضا سلیمی، سخنگوی هیأت رئیسه مجلس در وا
به دریافت وام میلیاردی توسط رئیس سازمان بورس در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت: یک زمان در مجلس عرض کردم این 
آقای عشقی بورس را عشقی اداره می کند. لشگری خبرنگار و... 
به سمت بنده گسیل داشت تا عملکرد خود را سفید نشان دهد.  
حالا هم که واقعا »عشقی« از پول مردم وام های میلیاردی با 
سود پایین برای خود در نظر گرفته. واقعا که عشقی خیلی خیلی 

عشقی است. 

   در نهایت
بر این اساس به نظر می رسد اقدام مهمی که همتی به عنوان 
وزیر اقتصاد مطلوب است انجام دهند، تصمیم گیری عاجل 
گاه و مدیری مدبر برای سازمان بورس  برای تعیین رئیس آ
است که با تشکیل شورای عالی بورس انجام می شود. به نظر 
می رسد اشخاصی که صرفا عقبه تحصیلی مجید عشقی را مورد 
نقد قرار می دادند، باید مسائل زمان او را نیز پر رنگ تر از قبل 
دنبال کنند. البته عشقی از همان ابتدا بدنه سازمان را پر از امام 
که از ۳۱ نفر اعضا سازمان بورس که رزومه و  صادقی ها کرد! چرا
سوابق تحصیلی آن ها مشخص است، ۲۲ نفر دانش آموخته امام 
صادق)ع( یا دانشگاه های آزاد کشور هستند. و از ۴ نفر وام بگیر، 

۳ نفر در همین لیست قرار گرفتند. 

»آرمان ملی« پرداخت وام های میلیاردی در سازمان بورس را بررسی می کند

بورس عشقی، وام عشقی و نمک بر زخم مردم
   زلزله وام عشقی در تالار شیشه ای



وی پرده،  ع در چینش فیلم های ر  تنو
یکی از عوامل اساسی در جذب مخاطبان 
هر  سینماهاست.  به  گسترده  و  ع  متنو
خاص  سلیقه ای  و  ذائقه  با  مخاطب 
نمایش  و  ر این  از  می شود،  سینما  وارد 
از  اعم  مختلف  انرهای  ژ در  فیلم هایی 
کمدی، درام، مستند و... می تواند به جلب 
توجه افراد بیشتری کمک کند. زمانی که 
شود  گرفته  نظر  در  متفاوت  سلیقه های 
با  متناسب  فیلمی  بتواند  مخاطب  هر  و 
علاقه اش را بر پرده بیابد، احتمال تکرار 
تجربه تماشای فیلم برای او افزایش می یابد 
ونق بیشتری پیدا می کند.  به  و سینما ر
چینش   ، دیگر سوی  از  فارس،  گزارش 
فیلم هایی با مضامین فرهنگی و اجتماعی، 
در کنار آثار سرگرم کننده و کمدی، می تواند 
کمک  نیز  سینما  کیفی  سطح  ارتقای  به 
کند. در چنین حالتی، سینما به عنوان یک 
رسانه فرهنگی و تفریحی، به طور همزمان 
در خدمت عموم مخاطبان و ارتقای سطح 
فکری جامعه قرار می گیرد. در این راستا، 
ترکیب ستاره های سینمایی نیز می تواند 
کند. حضور  کمک  ونق بیشتر سینما  به ر
در  محبوب  و  شده  شناخته  بازیگران 
فیلم ها، نه تنها جذابیت بصری و هنری اثر 
را افزایش می دهد، بلکه به دلیل پایگاه های 
گسترده آن ها، توجه بیشتری  طرفداری 
مخاطبان  تعداد  و  شده  جلب  فیلم  به 
به طور چشمگیری افزایش می یابد. این 
ترکیب هنرمندانه می تواند نقش مهمی در 
بازگرداندن سینما به جایگاه مرکزی اش در 
فرهنگ عمومی ایفا کند، حالا سینما بعد 
از پایان ماه صفر با ترکیبی نو به استقبال 

مخاطبانش رفته است.
  خطونشانکمدیها

و  تابستان  پایان  به  شدن  نزدیک  با 
، تنور رقابت سینمایی در  آغاز فصل پاییز
کران چندین فیلم جدید گرم  شهریورماه با ا

انرهای مختلفی  می شود. این فیلم ها از ژ
همچون کمدی، موزیکال و درام اجتماعی 
حضور  با  است  قرار  و  شده اند  تشکیل 
بازیگران محبوب، مخاطبان زیادی را به 
گزارش به  کنند. در این  سینماها جذب 
معرفی و بررسی آثار جدیدی که در این ماه 

کران خواهند شد می پردازیم.  ا
  مفتبر

« به کارگردانی عادل تبریزی  فیلم »مفت بر
ح بخش و عبدا...  و تهیه کنندگی حسین فر
کمدی های مورد انتظار  علیخانی یکی از 
شهریورماه است که از ۱۵ شهریور بر پرده 
سینماها به نمایش درمی آید. عادل تبریزی، 
گیجگاه« خود را به سینمای  که با فیلم »
« با  کرد، این بار در »مفت بر ایران معرفی 
ح را به تصویر  ، داستانی مفر استفاده از طنز
می کشد. بازیگران اصلی این فیلم شامل 
حامد بهداد و سحر دولتشاهی هستند که 
با توانایی های خود در ایفای نقش های 
زیادی  انتظارات  توانسته اند  کمدی 
علوی،  بهرنگ  کنند.  ایجاد  مخاطبان  از 
، بابک و شقایق فراهانی  سیاوش چراغی پور
از دیگر بازیگران این فیلم هستند که فضای 
آن را پرجنب وجوش تر کرده اند. پارسا فیلم 
نیز وظیفه پخش این اثر را برعهده دارد. 
ترکیب  دلیل  به  فیلم  این  ود  می ر انتظار 
تجربه  با  تهیه کننده ای  و  قوی  بازیگران 
در حوزه کمدی، استقبال خوبی از سوی 

گران دریافت کند. تماشا
  قیف

محسن  کارگردانی  به  که  »قیف«  فیلم   
ملکان  سعید  تهیه کنندگی  و  امیریوسفی 
کران  ا مهم  آثار  دیگر  از  شده،  ساخته 
شهریورماه است که از ۱۵ شهریور به نمایش 
رضا  حضور  دلیل  به  فیلم  این  درمی آید. 
از محبوب ترین چهره های  عطاران، یکی 
متفاوت،  داستانی  و  ایران،  کمدی 
دارد.  گران  تماشا برای  زیادی  جذابیت 

با  این  از  پیش  که  امیریوسفی  محسن 
»آشغال های  و  تلخ«  »خواب  فیلم های 
دوست داشتنی« خود را به عنوان کارگردانی 
ح کرده، این بار  با سبک منحصر به فرد مطر
نیز به نظر می رسد که با داستانی جدید و 
غیرقابل پیش بینی به سینما بازگشته است. 
، غلامرضا نیکخواه، ویدا  فریده سپاه منصور
جوان و صدف اسپهبدی از دیگر بازیگران 
خانه  پخش  موسسه  و  هستند  فیلم  این 
فیلم مسئولیت نمایش این اثر را برعهده 
قبلی  فیلم های  با  که  امیریوسفی  دارد. 
را  غیرمعمولی  موضوعات  همیشه  خود 
برای روایت انتخاب کرده، در »قیف« نیز به 
دنبال ارائه داستانی کمدی با پیچش های 
به سرگروهی  فیلم  این  غیرمنتظره است. 

کران خواهد شد. پردیس چارسو ا
  کارزار

 » زار کار « اجتماعی،  درام  انر  ژ در 
آثار  از  اسدزاده  شهرام  کارگردانی  به 
به  که  فیلم  این  است.  امسال  شاخص 
وزمره  ر مشکلات  و  اجتماعی  مسائل 
وایت های پیچیده  ر با  مردم می پردازد، 
تصویری  دارد  تلاش  خود،  دراماتیک  و 
واقع گرایانه از جامعه امروز ایران ارائه دهد. 
حضور بازیگران مطرحی چون امیر آقایی، 
نسیم ادبی، نادر فلاح و علیرضا استادی 
« به یکی  کارزار در این فیلم، باعث شده تا »
آثار مورد توجه منتقدان و مخاطبان  از 
جدی تر سینما تبدیل شود. فیلم به یک 
شبانه روز پرتلاطم در زندگی شخصیت های 
مختلف می پردازد و با ساختار روایی خاص 

خود، مخاطب را به تفکر وادار می کند.
گربهها2   شهر

گربه ها  »شهر  کودکانه  و  فانتزی  فیلم 
هاشمی،  جواد  سید  کارگردانی  به   »۲
است  فیلم  این  اول  نسخه  بر  دنباله ای 
توجه  توانست  گذشته  سال های  در  که 
کودکان و خانواده ها را به خود جلب کند. 

»شهر گربه ها ۲« با شخصیت های جذاب، 
دکورهای فانتزی و استفاده از فناوری های 
بصری، مخاطبان جوان را به دنیای خیالی 
بازیگرانی  حضور  می کند.  دعوت  گربه ها 
خمسه،  علیرضا  و  ضیغمی  نیوشا  چون 
گران جذاب تر کرده و  فیلم را برای تماشا
باعث شده تا این فیلم در میان آثار کودکانه 

جایگاه ویژه ای پیدا کند.
  آغوشباز

فیلم دیگری که در نیمه دوم سال ۱۴۰۳ 
« به  به نمایش درخواهد آمد، »آغوش باز
کارگردانی بهروز شعیبی است. برخلاف دیگر 
آثار جدی شعیبی، این فیلم در ژانر کمدی 
رمانتیک قرار دارد و به ماجراهای زندگی 
ارتباطی  چالش های  و  مختلف  وج  ز سه 
حامد  چون  بازیگرانی  می پردازد.  آن ها 
و  عباسی  گلاره  کیایی،  محسن  کمیلی، 
حسن معجونی در این فیلم به ایفای نقش 
محور  حول  فیلم  داستان  پرداخته اند. 
روابط انسانی و مسائلی چون عشق، اعتماد 
و تفاوت های فرهنگی شکل گرفته و به طور 
آثار  کلی یک تجربه سینمایی متفاوت از 

قبلی شعیبی است.
  فیلمهایدیگر

ود  می ر انتظار  فیلم ها،  این  بر  علاوه 
چندین فیلم دیگر نیز تا پایان سال ۱۴۰۳ به 
کران درآیند. از جمله این فیلم ها می توان  ا
کارگردانی حسین  به »ببعی قهرمان« به 
محتوای  با  که  کرد  اشاره  گان  زدا صفار
کودکان  برای  ماجراجویی  و  فانتزی 
ساخته شده است. همچنین، »رکسانا« به 
کارگردانی پرویز شهبازی از دیگر فیلم های 
مورد انتظار امسال است. پرویز شهبازی که 
با فیلم های موفقی چون »مالاریا« شناخته 
می شود، با »رکسانا« بازگشته و سعی دارد 
تجربه های تازه ای را به کارنامه خود اضافه 
کرده و البته شرط حضور در اسکار سال 

جاری را نیز کسب کند
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a r m a n m e l i . i r

خبــــر
»تازه وارد« به شبکه 2 رسید

 مجموعه تلویزیونی »تازه وارد« با محوریت 
موضوع خانواده  و فرزندآوری از شنبه ۱۷ شهریور 
روانه آنتن شبکه دو سیما می شود. »تازه وارد« 
روایت گر ماجراهایی جذاب در قالب اپیزودیک با 
موضوع خانواده است که در هر قسمت داستان 
گانه ای را با رویکرد افزایش سن جامعه  جدا
و مساله فرزندآوری به نمایش می گذارد. این 
محمدجواد  تهیه کنندگی  به  که  را  مجموعه 
موحد تهیه شده، توسط 8 کارگردان آماده شده 
است. در هر اپیزود از این مجموعه بازیگران 
مختلفی از جمله آشا محرابی، رضا بنفشه خواه، 
گر بازی می کنند.   سپیده خداوردی، شیوا خنیا
مجموعه »تازه وارد« که از شنبه ۱۷ شهریور روانه 
آنتن می شود، شنبه تا چهارشنبه حوالی ساعت 

۲۱و ۳۰ میزبان مخاطبان شبکه دو سیما است.

« به تعویق افتاد کران »آغوش باز ا
که قرار بود از   » فیلم سینمایی »آغوش باز
نیمه شهریور در سینماها روی پرده برود، در 
کران می شود. پخش »آغوش باز«  زمان دیگری ا
« ششمین  را فیلمیران برعهده دارد. »آغوش باز
اثر سینمایی بهروز شعیبی است که پیش از این 
کارهایی چون »بدون قرار قبلی«، »روز بلوا«، 
»دارکوب«، »سیانور« و »دهلیز« را ساخته است. 
غ چهلمین  »آغوش باز« در بخش سودای سیمر
و دومین جشنواره فیلم فجر حضور داشته و 
گران بوده است.  مهدی  جزو سه فیلم برتر تماشا
هاشمی، احترام برومند، حامد کمیلی، محسن 
کیایی، گلاره عباسی، شبنم گودرزی، وحید نفر، 
جواد خواجوی، علی عطایی، روژین فاطوری فر 
و با حضور حسن معجونی بازیگران این کمدی- 

درام سینمایی هستند.

 »پیر پسر« به ایتالیا رفت
فیلم سینمایی »پیر پسر« در چهارمین حضور 
بین المللی خود در بیستمین دوره فستیوال 
فیلم لوکای ایتالیا به نمایش درمی آید. دومین 
کتای براهنی به تهیه کنندگی بابک  ساخته ا
حمیدیان و حنیف سروری و سرمایه گذاری 
ارسلان براهنی و امیرحسین عبدالهی، در بخش 
مسابقه اصلی فستیوال فیلم لوکا به رقابت با دیگر 
آثار سینمایی جهان می پردازد. این فستیوال 
که از سال ۲۰۰۵ شروع به کار کرده هر ساله در 
ماه های شهریور و مهر در شهر لوکا در کشور ایتالیا 
« با بازی حامد بهداد،  برگزار می شود. »پیر پسر
لیلا حاتمی، محمد ولی زادگان و با هنرمندی 
حسن پورشیرازی و محمدرضا داوودنژاد، فهیمه 
رحیم نیا، علی رحیمی، میثم غنی زاده، مهسا 
باقری، مهری کاظمی، هژیرسام، وحید رحمتی 
پیش تر نیز برنده جایزه پرده بزرگ بهترین فیلم از 
پنجاه و سومین دوره فستیوال فیلم روتردام شده 
و در فستیوال فیلم ترانسیلوانیا رومانی نیز به 
عنوان بهترین پرفورمنس و اجرای بازیگران مورد 
تحسین قرار گرفت.    همچنین حسن پورشیرازی 
برای بازی در این فیلم سینمایی جایزه بهترین 
بازیگر مرد بیست و سومین دوره  فستیوال فیلم 
ترانسیلوانیا رومانی را از آن خود کرده است. این 
فیلم همچنین برنده جایزه بهترین فیلم در 
فستیوال فیلم گالوی ایرلند نیز شده است. پخش 
کمپانی پخش  بین الملل این فیلم به عهده 
»هفت چشمه« با مدیریت میلاد خسروی است.

 محمدحسین حسینی:
 زندگی کتایون امیرابراهیمی مستند شد

کتایون به   محمدحسین حسینی، تهیه کننده مستند »
روایت کتایون« گفت: این اثر داستان زندگی حرفه ای کتایون 
امیرابراهیمی تنها بازمانده از زنان سینمای پیش از انقلاب 
است. محمدحسین حسینی در گفت وگو با مهر اظهارداشت: 
تأثیر و جایگاه زنان در سینمای ایران از جمله خانم کتایون 
امیرابراهیمی سبب شد تا تهیه کنندگی مشترک در این پروژه 
را بپذیرم. بدون شک نام خانم السا فیروز آذر و پژوهش 
و کارگردانی حمیدرضا سنگیان دست در دست هم داد تا 
افتخار همکاری در این پروژه را داشته باشم. نسل تازه نفس، 
جوان و جدید سینمای ما به خصوص دختران و زنانی که 
به تازگی وارد این عرصه شده اند، باید از موانع و سختی هایی 
که هنرمندان بزرگ ما در گذشته نه چندان دور با آن مواجه 
بودند، مطلع شوند. باید بدانند در دورانی، حضور و وجود 
زن در اجتماع به خصوص به عنوان یک هنرمند و بازیگر برای 
جامعه و اطرافیان بسیار سنگین و غیرقابل هضم بوده است. 
وی با بیان اینکه این مستند به جایگاه و نقش زنان در اجتماع 
و سینمای ایران و فراز و نشیب های زندگی حرفه ای کتایون 
امیرابراهیمی می پردازد، ادامه داد: کتایون امیر ابراهیمی جزو 
نسل دوم بازیگران زن سینمای ایران است. به نوعی می توان 
گفت که ایشان تنها بازمانده از زنان سینمای ما پیش از انقلاب 
اسلامی به شمار می آید. او اولین بازیگر زن در اولین فیلم 
موزیکال سینمای ایران یعنی »حسن کچل« بوده که فیلمی 
فراموش نشدنی به کارگردانی زنده یاد علی حاتمی است. این 
تهیه کننده با اشاره به حضور امیرابراهیمی در بیش از 6۰ فیلم 
سینمایی و همکاری با کارگردانانی چون داریوش مهرجویی، 
ج قادری، ساموئل خاچیکیان، محمدعلی  فریدون گله، ایر
فردین و... بیان کرد: کارنامه پربار کتایون امیرابراهیمی در کنار 
سکوت ۲6 ساله او بعد از انقلاب و شروع دوباره با سریال »من 
یک مستاجرم« از جمله مواردی بود که جذابیت های ساخت 
پرتره مستند از وی را برایم بیشتر می کرد. علاوه بر این گرچه 
خانم امیرابراهیمی، پس از انقلاب در فیلم و سریال های زیادی 
دیده نشد اما همچنان نزد مردم از محبوبیت خاصی برخوردار 
است. اتفاقی که می تواند موجب بیشتر دیده شدن مستند 
پرتره وی نیز باشد. حسینی توضیح داد: شخصا معتقدم که 
تهیه کنندگی فیلم مستند، دشوارتر و پیچیده تر از مدیوم 
سینمای داستانی کوتاه است، اما شیرینی های خاص خود 
را نیز دارد. به هر حال مواجه شدن با منابع مختلف، از جمله 
مستندات، آرشیوها، تصاویر و رجوع به تاریخ و وجود سندیت 
در مستند، همه و همه کار را بیش از پیش دشوار و پیچیده 
می کند. خوشبختانه کارگردان مستند به واسطه دوستی 
و ارتباط خانوادگی که با خانم امیرابراهیمی دارد، آرشیو و 
مستندات کاملی از وی جمع آوری کرده است. وی افزود: خانم 
امیرابراهیمی تقریبا با تمام هنرپیشگان دهه چهل و پنجاه 
خورشیدی از جمله ناصر ملک مطیعی، محمدعلی فردین، 
بیک ایمانوردی، تقی ظهوری، بهروز وثوقی، منوچهر وثوق، 
ج قادری همکاری داشته است. وی ستاره زن سینمای  ایر
ایران در دهه چهل خورشیدی بوده که در مقابل دوربین این 
مستند، از فراز و نشیب های این عرصه، همکاران قدیمی، 
زندگی شخصی و خانوادگی خود پرده برداشته است. به هر 
ترتیب کار مستند راه رفتن روی لبه تیغ است. البته ما در این اثر 
سعی کردیم که تا جای ممکن با ارائه مستندات صحبت های 
خانم امیرابراهیمی را در دل زندگی شخصی شان ثبت کنیم و 
با گفتن حقایقی به هیچ یک از در گذشتگان و عزیزان در قید 
حیات، بی احترامی نکنیم. مستند »کتایون به روایت کتایون« 
به کارگردانی حمیدرضا سنگیان و تهیه کنندگی مشترک السا 
فیروزآذر و محمدحسین حسینی پروسه پس تولید خود را 

سپری می کند.

کران، پررونق تر از قبل فصل تازه ا
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قاضی پور: 
وزرا براساس شایسته سالاری 

مدیران را انتخاب کنند
ماموریت های بی نتیجه ممنوع شود

کید  نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی، تا
غ از نگاه های  کرد: انتظار می رود دولتمردان فار
سیاسی به ظرفیت های درونی کشور توجه 
داشته و بر مبنای شایسته سالاری بدنه دولت 
را هرچه سریع تر برای تحقق اولویت های ۱۴ 
گانه تعیین شده از سوی رهبر معظم انقلاب 
به کار بیندازند. نادر قاضی پور در گفت وگو با 
ایسنا، با بیان اینکه مقام معظم رهبری در 
حمایت از دولت آقای پزشکیان سنگ تمام 
گذاشتند، اظهار کرد: رهبر معظم انقلاب ۱۴ 
خط مشی عملیاتی را برای حرکت دولت تعیین 
کردند. اولین مشکل در جامعه کنونی ایران 
معیشت مردم است. چندین سال است که 
رهبر معظم انقلاب در پیام های نوروزی خود 
به این امر مهم اشاره می کنند که این مشکل 

باید مرتفع شود. 
   زمان شعار دادن گذشته است

وی اظهار کرد: در کشور منابع غنی داریم، 
اما بحث در توزیع عادلانه است. ما باید به 
ملت عزیز خود احترام گذاشته و برای آنان 
ارزش قائل شویم. امروز دیگر زمان شعار دادن 
گذشته است. هیچ کس نباید گناه ها و خطاها را 
به گردن دیگری بیندازد. امروز زمان کار کردن 
است. تمام افرادی که امروز در دولت حضور 
دارند، همه چندین سال در دولت های قبلی 
مسئولیت های سنگینی داشتند. در وضعیت 
کنونی جامعه همه مقصر هستیم. نماینده 
گر  ادوار مجلس شورای اسلامی، ادامه داد: ا
امروز یک خانواده گرسنه می خوابد، همه باید 
پاسخگو باشیم، ما به دنبال توزیع عادلانه 
هستیم. خطی و مشی دولت چهاردهم در وهله 

اول باید حفظ و صیانت از بیت المال باشد. 
 امکانات باید به شکل عادلانه در سراسر 

کشور توزیع شود
کید کرد: از نگاه بنده قطعی  وی در ادامه تا
برق کارخانجات تولیدی خطاست. این روند 
کی به پیکره تولید وارد خواهد  ضربه هولنا
کرد. امکانات باید به صورت عادلانه در سراسر 
صورت  به  امکانات  گر  ا شود.  توزیع  کشور 
متوازن از شمال تا جنوب توزیع می شد، امروز 
تهران به این بزرگی نمی شد. انتظار می رود 
رئیس جمهور سریع تر وارد میدان عمل شود. 
وزرا و دولتمردان باید پاسخگو باشند. بنده از 
آقای همتی درخواست می کنم تا بانک ها را 
به سمت رقابت با یکدیگر سوق دهد؛ نه اینکه 
یکسال یک فرد مدیر بانکی شود، دو سال بعد 
مدیر بانک دیگری شود و سپس هیات مدیره 
یک بانک دیگر شود. این روش مدیریت در 

بانک ها معنا ندارد. 
 باید بر سفرهای خارجی نظارت شود

وی افزود: انتظار می رود رئیس جمهور از 
ریخت و پاش های اضافی که منجر به هدر رفت 
بیت المال می شود، جلوگیری کند. نباید منابع 
کشور را به هر شکلی هدر داد. آقای پزشکیان 
باید بر هزینه کرد شرکت های دولتی نظارت 
کند. بسیاری از شرکت های بزرگ ایران یا دولتی 
گر نظارت  هستند یا شبه دولتی هستند. ا
واقعی اعمال شود جلوی هدر رفت منابع 
گرفته خواهد شد. از سوی دیگر باید نظارت 
دقیقی بر روی سفرهای خارجی بدون نتیجه 
مسئولان با بودجه بیت المال صورت گیرد، 
باید ماموریت های بی نتیجه ممنوع شود. وی 
در ادامه خاطرنشان کرد: برخی از هزینه های 
کشور قابل حذف هستند. در خیلی از جاها به 
نام های مختلف از بودجه دولتی، موسسات و 
بخش های مختلف تاسیس می کنیم که هیچ 
کز تولید عملیاتی  خروجی ندارند. برخی مرا
باید جمع  کز  برای جامعه ندارند، این مرا
شوند. واقعیت این است که ما همواره در حال 
تهدید هستیم. ما باید نیروهای مسلح خود را 
به تکنولوژی روز مجهز کنیم. باید به نیروهای 
مسلح، دانشگاه ها، اساتید معلمان خود توجه 

ویژه داشته باشیم. 
 وزرا بر اساس شایسته سالاری مدیران 

خود را انتخاب کنند
قاضی پور بیان کرد: باید به رده های پایین 
جامعه توجه کنیم. وزرا به جای دادن پست 
به جناح چپ یا جناح راست، بر اساس نگاه 
انتخاب  را  خود  مدیران  سالاری  شایسته 
کرده و در مسیر افزایش درآمدهای کشور و 
توزیع عادلانه امکانات گام بردارند. انتظار 
می رود بنیاد مستضعفان و ستاد اجرایی 
فرمان امام در امر واردات، صادرات و تولید 
کالا با دولت هماهنگ باشند. از دولت نیز 
انتظار می رود به ظرفیت های داخلی کشور 
غ از نگاه های سیاسی توجه داشته باشد.  فار
دولت نباید روند تغییرات در بدنه را طولانی 
کند، بلکه باید سریع تر وارد عرصه اجرا شود. 
کرد: از سوی دیگر ما با  وی در پایان بیان 
بروکراسی شدیدی در سازمان مدیریت برنامه 
ریزی کشور مواجه هستیم، این بروکراسی 
باید شکسته شود. مصوبات مجلس باید در 
دستور کار دولت باشد. هنوز آئین نامه خیلی 
از قوانین بودجه تصویب و ابلاغ نشده است. 
کشور بر  از سوی دیگر لازم است تعطیلات 
مبنای اقتصاد سازماندهی داده شود. اولویت 
باشد.  اقتصادی  مسائل  باید  دولت  اول 
این مدیران اقتصادی هستند که می توانند 
ک را به طلا تبدیل کرده و سفره مردم را  خا
رنگین کنند. از رئیس جمهور کاهش هزینه ها، 
افزایش درآمدها و توزیع عادلانه امکانات را 

می خواهیم. 

حسین راغفر در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

پزشکیان نباید پزشکیان نباید 
 

در دام تک نرخی شدن ارز بیفتددر دام تک نرخی شدن ارز بیفتد

کنترل تورم و کاهش نقدینگی؛ اولویت های اقتصادی دولت 

شعار اصلی دولت باید اشتغال باشد

حمایت از تولید و ایجاد اشتغال موجب رضایت از دولت می شود

   اولویت اقتصادی دولت پزشکیان باید بر چه اساس 
باشد تا بتواند بر چالش های مختلف در حوزه اقتصادی 

فائق آید؟
 اولویت های اقتصادی دولت باید در کنترل تورم و کاهش 
نقدینگی باشد. البته مردم هم باید بدانند که مسائل یک 
شبه حل و فصل نخواهد شد و حل کوه مشکلات اقتصادی 
درهم تنیده کنونی در اقتصاد زمانبر است، اما در اینجا مهم 
آن است که جهت گیری های اقتصادی دولت، جهت گیری 
گر دولت جهت گیری درستی در عرصه اقتصاد  درستی باشد. ا
داشته باشد می توان امیدوار بود که مشکلات اقتصادی به 

تدریج حل شود. 
 جهت گیری های اصلی دولت در عرصه اقتصاد در 

سال های آتی چه باید باشد؟
جهت گیری های دولت باید دو محور داشته باشد یکی اینکه 
هر سیاست اقتصادی که در دستور کار دارد به معیشت مردم 
آسیب نزند، سیاست هایی مانند تک نرخی کردن می تواند به 
که معنای تک نرخی کردن ارز آن است که  ضرر مردم باشد، چرا
آنقدر قیمت ارز را بالا ببریم که تقاضا برای ارز برابر با عرضه باشد. 
در زمانی که عرضه ارز به میزان کافی نباشد هر مقدار قیمت ارز 
را بالا ببریم بازهم عده ای آن را خریداری خواهند کرد و هر مقدار 
قیمت ارز بالا رود آسیب این تصمیم مستقیما زندگی مردم را 
تحت تاثیر قرار می دهد. دومین مورد هم این است که آقای 
رئیس جمهور باید تصمیماتی را در ارتباط با مسائل اقتصادی 

بگیرد که این تصمیمات تولید در کشور را تقویت کند. 
 دولت تصمیماتی را در این راستا آغاز کرده است؟

من فکر می کنم نوسانات اخیر در بازار ارز و افزایش قیمت 

دلار دقیقا در راستای همان سیاست هاست. در این معنا که 
افزایش قیمت ارز دقیقا توسط خود سیستم صورت می گیرد. 

افزایش  این  جلوی  می تواند  رئیس جمهور  آقای   
سیستماتیک را بگیرد؟

به  و  ندارد  تصمیمات  این  به  آشنایی  پزشکیان   آقای 
پیچیدگی های تصمیم در این ارتباط در بخش های مختلف 
کشور مسلط نیست. آنچه در اینجا موجب نگرانی می شود این 
است که ایشان اعلام کنند که همین راه وجود دارد و راه دیگری 
هم در این ارتباط وجود ندارد و این تصمیم در سال های 

گذشته در مورد ریاست جمهوری های قبلی هم اتفاق افتاد. 

که  بود  این  مصاحبه  ابتدای  در  شما  پیشنهاد    

تصمیمات دولت باید در حوزه افزایش تولید باشد بیشتر 
در این مورد توضیح می دهید؟

 دولت به منظور بهبود شرایط اقتصادی کشور باید به تولید 
بیندیشد و تولید و افزایش تولید موجب خواهد شد جوانان 
جویای کار و افراد مختلف بتوانند شاغل شوند. شاغل شدن 
جوانان سبب می شود که جوانان دارای درآمد شوند و بهبود 
شرایط زندگی در ایران امیدوار شوند و در نتیجه شاید افزایش 
تولید کالا در اقتصاد باشیم و در نهایت با افزایش تولید رشد 
اقتصادی حاصل خواهد شد و در نهایت مزایا و منافع بسیار 

گسترده ای برای کشور ایجاد خواهد شد. 
 منظور شما از افزایش تولید چیست؟ آیا هر افزایشی در 

بخش های مختلف مدنظر است؟
 باید در این ارتباط بحث شود. تولید رب گوجه فرنگی و موتور 
سیکلت و فرش ماشینی موضوع تولید در معنایی که بنده اعلام 
می کنم نیست نه اینکه تولید در این بخش ها اهمیت ندارد، اما 
در شرایط محدودیت ها درکشور این تولیدات از اهمیت بالایی 
برخوردار نیستند. لذا باید اولویت های تولید در کشور در این 
دولت که به نفع کلیت اقتصاد و جامعه باشد، مشخص شود. 
مساله اصلی مساله تولید است که اشتغال ایجاد می کند و ایجاد 
اشتغال باعث می شود که گروه های مختلف از آن منتفع شوند. 
لذا شعار اصلی دولت باید اشتغال در کشور باشد. نفع حمایت 
از تولید و ایجاد اشتغال بیش از اجرای هر سیاست دیگری 

می تواند در شرایط کنونی به نفع دولت باشد. 
گر دولت به جای گرانی بنزین یا تک نرخی کردن ارز به   ا
سمت افزایش تولید هدفمند حرکت کند چه سودی از این 

مسیر به دست خواهد آورد؟
کاهش تورم   افزایش تولید به دلایل اقتصادی موجب 
کلی در کشور می شود و این افزایش رکود طولانی مدت در 
اقتصاد را از بین خواهد برد و این موارد موجب می شود که 
امید در جامعه ایجاد شود. در نتیجه افزایش امید در کشور 
سرمایه گذاری ها نیز افزایش خواهد یافت که این مورد هم به 

نفع دولت است. 
لذا دولت باید اقدامی کند که سرمایه ها در کشور مولد شود 
و با این اقدام سود قابل ملاحظه ای هم نصیب دولت و مردم 

خواهد شد. 
 این موارد که شما می فرمایید موارد منطقی است که 
لزوما دولت برای نفع خود هم باید به آن توجه کند، اما چرا 

عملا دولت ها به این موارد توجهی ندارند؟
 به نظر می رسد نه این دولت و بلکه تمامی دولت ها از 
کشورمان باخبر نبوده، نیستند و  ظرفیت های اقتصادی 
گر دولت ها چنین مواردی را جدی بگیرند  نخواهند بود. ا
بسیاری از فرصت های سرمایه گذاری عملیاتی خواهند شد. 
منتها این مورد مستلزم آن است که شناخت از این ظرفیت ها 
وجود داشته باشد که در شرایط کنونی یا این ظرفیت ها را 
نمی شناسند یا اینکه برخی مسئولین چندان وقعی به این 

ظرفیت ها نمی گذارند. 
لذا عبور از برخی مشکلات اقتصادی راه حل دارد و تمامی 
تدریج  به  منتها  هستند.  دسترس  در  نیز  راه حل ها  این 
می توان از موانعی که برای استفاده از این ظرفیت ها وجود 
دارد استفاده کرد. این مورد هم مستلزم صبر مردم، همکاری 
در  درست  گیری های  جهت  و  کمیت  حا نهادهای  همه 

سیاست گذاری های اقتصادی است. 
 تغییر مسیر اقتصادی کنونی برای این دولت سخت و 

هزینه افزا نیست؟
 تغییر سیاست های اقتصادی و جهت گیری درست در 
این ارتباط یکی از اقدامات اساسی است که دولت باید در 
دستور کار قرار دهد. در غیر این صورت به نظر می رسد دولت 
کنونی هم مانند تمامی دولت های قبلی گرفتار سیاست های 
اقتصادی چند بار آزموده شده مانند سیاست هایی که توصیه 
می کند که نرخ ارز تک نرخی شود و در نتیجه تک نرخی کردن 
ارز فشار اقتصادی به مردم افزایش می یابد، خواهد شد. 
لذا به دولت محترم توصیه می شود که قبل از اجرایی کردن 
هر تصمیمی د عرصه اقتصادی مدل های گذشته که مورد 
آزمایش قرار گرفته و البته پاسخ مناسبی هم نداده است را 

بررسی کند. 

اولویت های اقتصادی دولت باید در کنترل 
تورم و کاهــش نقدینگی باشــد. البته مردم 
هم بایــد بداننــد که مســائل یک شــبه حل 
و فصــل نخواهد شــد و حل کوه مشــکلات 
اقتصــادی در هــم تنیــده کنونــی در اقتصاد 
زمان بــر اســت، امــا در اینجا مهم آن اســت 
کــه جهــت گیری هــای اقتصــادی دولــت، 
گــر دولــت  جهت گیــری درســتی باشــد. ا
جهت گیــری درســتی در عرصــه اقتصــاد 
داشــته باشــد می تــوان امیــدوار بــود کــه 

مشکلات اقتصادی به تدریج حل شود

تغییر سیاست های اقتصادی و جهت گیری 
درســت در ایــن ارتبــاط یکــی از اقدامــات 
اساسی اســت که دولت باید در دستور کار 
قرار دهد. در غیر این صورت به نظر می رسد 
دولت کنونی هم ماننــد تمامی دولت های 
قبلی گرفتار سیاســت های اقتصادی چند 
بــار آزمــوده شــده ماننــد سیاســت هایی 
خ ارز تــک نرخی  کــه توصیــه می کنــد کــه نــر
شــود و در نتیجه تک نرخی کردن ارز فشــار 
اقتصادی به مردم افزایش می یابد، خواهد 
شد. لذا به دولت محترم توصیه می شود که 
قبل از اجرایی کردن هــر تصمیمی د عرصه 
اقتصــادی مدل هــای گذشــته کــه مــورد 
آزمایش قرار گرفته و البته پاسخ مناسبی هم 

نداده است را بررسی کند

 بازخواست از مدیران اهمال کار 
برزو حق شناس، کارشناس اقتصادی درباره 
گفت:  حاضر  حال  در  کشور  بورس  وضعیت 
کنون عدم  بزرگ ترین مشکل بورس کشور هم ا
نوعی  به  است،  آن  در  سرمایه گذار  اطمینان 
سرمایه گذاران در ۴ سال گذشته در این بازار نقره 
داغ شدند و در نتیجه سرمایه گذاران در این بازار 
دیگر اطمینانی برای حضور در این بازار ندارند و 
بهترین و مهم ترین کار دولت چهاردهم در این 
زمینه، بازگرداندن اعتماد مردم به بورس است، 
هر چند همتی به عنوان وزیر اقتصاد نیز قول 
انجام این کار را داده اند و قطعاً راه درمان بورس نیز 
بازگرداندن اعتماد از دست رفته است، اما در اولین 
گام باید مدیران نا کارآمد در این عرصه حذف شوند، 
مدیرانی که عملکرد نامطلوب شان برای همگان 
اثبات شده است. او افزود: به راستی برای همه 
گاه از بورس جای سوال است که  افراد خبره و نیمه آ
چگونه تا دو روز بعد از ترور اسماعیل هنیه در تهران، 
گر معتقد بر این بودند  دامنه نوسان را بازگذاشتند، ا
که این امر به بحران ختم می شود باید همان روز آن 
گر نه که نیازی به بستن آن بعد از دو  را می بستند و ا
روز نبود! بستن دامنه نوسان بعد از منفی خوردن 
سرمایه مردم چه توجیهی دارد؟ بسیاری از افراد 
بر این باور هستند تصمیم گیرندگان در این برهه 

خاص، باید مورد بازخواست قرار گیرند. 
 شرط بازگشت اعتماد مردم 

این تحلیلگر اقتصادی تغییر رئیس سازمان 
بورس را یکی از پیش شرط های بازگشت اعتماد 
مردم به بورس دانست و افزود: بی احترامی به 
حسین عبده به عنوان پدر بورس ایران در یکی از 
همایش های برگزار شده اخیر، یکی دیگر از مصادیق 
راه اشتباه برخی از مسئولان در حوزه بورس است 
که باعث نگرانی شدید سهامداران از نحوه مدیریت 
آقای عشقی به عنوان رئیس سازمان بورس شده 
است. بر این اساس به نظر می رسد اقدام مهمی که 
همتی به عنوان وزیر اقتصاد مطلوب است انجام 
گاه و  دهند، تصمیم گیری عاجل برای تعیین رئیس آ
مدیری مدبر برای سازمان بورس است که با تشکیل 

شورای عالی بورس انجام می شود. 
 پارامترهای تاثیرگذار در بازار ارز

او درباره پارامترهای تاثیرگذار در بازار ارز گفت: 
بندی  تقسیم  دسته  چند  به  شاخص ها  این 
می شوند که مهم ترین آن فروش نفت و دسترسی 
به منابع ارزی حاصل از فروش آن است، از سوی 
دیگر انتخابات آمریکا نیز عامل بسیار تاثیرگذاری در 
بازار ایران به ویژه بازارهای مالی مانند ارز، طلا و... 
خواهد بود و قطعاً پیروزی ترامپ فشار مضاعفی 
بر کشور وارد خواهد کرد و تقاضا برای ارز و طلا را به 
شدت افزایش خواهد داد، کما اینکه می دیدیم 
که در زمان حضور بایدن به عنوان رقیب ترامپ با 
پیشی گرفتن بیشتر ترامپ نسبت به بایدن، بازار 
ایران نیز فشار و نوسان بیشتری را متحمل می شد، 
از این دولت باید برنامه ریزی مناسبی برای پیروزی 
احتمالی ترامپ در انتخابات در پیش روی آمریکا 
داشته باشد. علاوه بر این، سیاست های فرزین در 
که وزیر اقتصاد فعلی بر  تضاد با همتی است، چرا
این تعیین قیمت دلار از سوی بازار اعتقاد داشتند 
و دارند که در صورت ایجاد شرایط حاد دخالت 
خواهند که برآیند آن نیز در زمان حضور در بانک 
مرکزی با ممانعت از هزینه کرد ذخایر ارزی کاملاً 

قابل مشاهده بود. 
خ سرکوب شده   نر

کل  کرد: فرزین رئیس  کارشناس اضافه  این 

خ بهره  کنونی بانک مرکزی بر کنترل بازار با ابزار نر
و دخالت دستوری معتقد است. فرزین در زمان 
حضور خود در بانک مرکزی با دلارپاشی در بازار 
توانسته است بازار را کنترل کند که پشتوانه مالی 
کشور است و در حقیقت قیمت ارز واقعی بیشتر 
گر  کنون است، در مجموع ا از آن چیزی است که ا
توافقی حاصل شود که به فروش بهتر و بیشتر نفت 
و منابع ارزی خوب منتهی شود، وضعیت بازارها 
خ  گر این اتفاق ر نیز تا حدی بهبود می یابد، اما ا
ندهد و فرزین همچنان در مسند ریاست بانک 
مرکزی با وجود اختلاف نظرها با همتی باشد، 
چشم انداز خوبی از بازارهای مالی متصور نیست. 
این امر باتوجه به اینکه در نیمه دوم سال هستیم 
و مساله کسری بودجه نیز به قوت خود پابرجاست 
و تقاضا برای دلار در نیمه دوم سال به دلیل افزایش 
سفرها و... قیمت ارز افزایشی خواهد شد، از سوی 
دیگر احتمال تنش های سیاسی – نظامی امنیتی 
در منطقه نیز یکی دیگر از پارامترهای تاثیرگذار در 
بازار کشور به شمار می آید که نباید از آن غافل شد. 
گر تفکر بازار محور در کشور شکل گیرد  در نتیجه ا

می توانیم به بهبود بازارها هم امیدوار باشیم. 
 بلای بزرگ نظام اقتصادی

مشکلات  درباره  اقتصادی  کارشناس  یک 
که صنایع  گفت: مشکل بزرگی  بازارهای مالی 
کشور از قدیم الایام درگیر آن بودند، قیمت گذاری 

، این قبیل  دستوری بود. در دولت سیزدهم نیز
از ریسک ها به صنایع تحمیل شد. شاید به ظاهر 
صنایع بزرگ تر به واسطه بورس کالا قیمت گذاری 
شفاف تری داشته باشند، اما بزرگان نیز درگیر 
این ریسک هستند. فولادی ها به عنوان یکی از 
، قیمت  مهم ترین و موثرترین صنایع بزرگ بازار
محصولات خود را در بورس کالا بر اساس ضریبی 
که  می کنند  تعیین  خوزستان  فولاد  شمش  از 
خود نوعی دستوری بودن قیمت گذاری است. 
همچنین با دخالت دولت در معاملات بورس 
کالا، عملاً سازوکار شفاف قیمتی به طور کامل در 
بورس کالا برقرار نیست. علی قاسمی افزود: ضمن 
آنکه دولت سیزدهم طی سالیان اخیر به بهانه 
افزایش قیمت مسکن و ربط دادن تورم این بازار 
به قیمت گذاری سیمان و فولاد در بورس کالا بارها 
درصدد آن برآمده است تا با خروج محصولات در 
 ، بورس کالا یا نظارت شدید در معاملات این بازار
قیمت ها را به کنترل خود درآورد. علاوه بر این، 
سرکوب نرخ ارز به ویژه در بازار نیما، نوعی از کنترل 
شدید قیمت ها در بورس کالاست. به دلیل همین 
سیاست متفاوت در بورس کالا به عنوان نماینده 
خ میلگرد برخی از  بازار داخلی و بازار صادراتی، نر
شرکت ها در بورس کالا در حالی از ۲۴ میلیون تومان 
خ صادراتی آن حوالی ۱۸ میلیون  عبور کرد که نر

تومان بود. 

 ریسک بالای دخالت دولت ها در صنایع
او افزود: دولت سیزدهم از ۱۲ مرداد ۱۴۰۰ با روی 
کار آمدن خود، کنترل تورم افسارگسیخته دهه ۹۰ 
را در دستور کار قرار داد. از زمان آغاز به کار ابراهیم 
رئیسی در پاستور، سیاست فشار انقباضی از سوی 
دولت بر بخش پولی و مالی اعمال شد. به طوری که 
با وجود رشد ۲۰برابری قیمت دلار در دهه ۹۰، این 
دولت سعی داشت تا با کنترل نقدینگی و محدود 
کردن رشد آن در کانال ۲۵ درصد، بازار ارز و کالا را 
کم نوسان تر کند. با این حال، طی سه سال دولت 
رئیسی و از شروع سال ۱۴۰۰، قیمت ارز حدوداً 
۱۵۰ درصد رشد کرد. پس از آن در تابستان ۱۴۰۲، 
۵۰ روز قیمت ارز زیر ۵۰ هزار تومان حفظ شد، اما 
سرنوشت آن همچنان مبه هم است. از سوی دیگر 
با تشکیل بازار مبادله ارزی و ثبات نسبی نرخ دلار 
در این بازار سعی شد نیاز ارزی کشور تا حدودی 
تامین شود. رشد نرخ بهره به محدوده ۳۰ درصد و 
اعداد بالاتر از آن نیز در دستور کار دولت قرار گرفت. 
اما استفاده از ابزارهای پولی و مالی به طور موقت 
می تواند بر اقتصاد موثر باشد. ریشه مشکلات 
روابط سیاسی بود که در دولت سیزدهم به گونه 
کشورهای  دیگری دنبال شد. روابط حسنه با 
همسایه به ویژه عربستان، تا حدودی ریسک 
سیاسی کشور را کاهش داد. روی کار آمدن یک 
چهره دموکرات در آمریکا و حواشی جنگ روسیه 
و اوکراین کیفیت فشار تحریم های بین المللی را با 
حفظ کمیت کاهش داد. با این حال، درگیری ها 
کشور  در نوار غزه نیز بر روند قیمت در داخل 
موثر بود و به لحاظ سیاسی، کشور را با نوساناتی 
گون همراه کرد. همچنین با  از جنس های گونا
وجود آنکه فروش نفت در دولت سیزدهم افزایش 
یافت، اما کسری بودجه و ناترازی های مختلف 
گون فشار مضاعفی را از سمت  در حوزه های گونا
بهای تمام شده بر صنایع بزرگ وارد آورد. همه 
عوامل فوق، در دولت سیزدهم، کارنامه سرخی 
را از صنایع برجای گذاشت و صنایع بورسی نیز 
به عنوان نماینده ای از همه بنگاه های اقتصادی 

صورت های مالی خوبی را ارائه ندادند. 

»آرمان ملی« به بررسی تحولات بازار سرمایه می پردازد

آیا تالار شیشه ای سبزپوش می شود؟ 
خوش بینی بازار سرمایه به قول همتی 

گهانی سهام و... حتی  آرمان ملی: بی اعتمادی به بورس و بازارهای مالی دیگر به دنبال دخالت مستقیم دولت در آن و ریزش نا
با گذشت سال ها و اعمال سیاست های اشتباه دولت های گذشته ترمیم نیافته است، اما همگان به قول همتی، وزیر اقتصادی 
گرداندن اعتماد مردم به بورس خوش بین هستند. کارشناسان معتقدند؛ سرمایه گذاران در ۴ سال گذشته  مبنی بر اهتمام به باز

گشت به این بازار نیاز به برنامه ریزی و سیاست گذاری های اصولی و منطقی دارد.  در این بازار به سختی نقره داغ شده اند و باز

آرمان ملی- احسان اسقایی: چند هفته ای است که دولت چهاردهم مستقر 
شده است. دولت انگیزه هایی برای اجرای برنامه های مختلف از جمله رسیدن 
به رشد 8 درصدی در عرصه اقتصادی دارد. با این وجود چالش های اقتصادی 
وی دولت است. از جمله نقدینگی بالا، تورم افسارگسیخته،  زیادی پیش ر
خ بیکاری بالا و مشکلات و چالش های مهمی همچون قطع برق و مشکل  نر
تامین امنیت انرژی در بخش خانگی و صنعت و ده ها مشکل و چالش دیگر که 
به نظر می رسد باید تصمیمات جدی برای حل آنها گرفته شود. برخی تصمیم 
ک خواهد بود که شاید  گیری های اقتصادی البته برای شهروندان سخت و دردنا
در شرایط کنونی زمینه های لازم برای اجرایی کردن این تصمیمات نباشد. به نظر 
ح کند و آنها را با مردم در میان  می رسد دولت باید اولویت هایی را برای خود مطر
بگذارد و با اجرا کردن این اولویت ها به مردم نشان دهد که می تواند تصمیمات 
سخت ولو همراه با جراحی اقتصادی را به ثمر بنشاند. سپس آن تصمیمات را 

اجرایی کند. »آرمان ملی« برای بررسی اولویت های اقتصادی دولت سیزدهم 
، اقتصاددان و منتقد اقتصادی به گفت وگو پرداخته است.  با حسین راغفر
راغفر معتقد است: » جهت گیری های دولت باید دو محور داشته باشد یکی 
اینکه هر سیاست اقتصادی که در دستور کار دارد به معیشت مردم آسیب نزند، 
سیاست هایی مانند تک نرخی کردن می تواند به ضرر مردم باشد، چرا که معنای 
تک نرخی کردن ارز آن است که آنقدر قیمت ارز را بالا ببریم که تقاضا برای ارز 
برابر با عرضه باشد. در زمانی که عرضه ارز به میزان کافی نباشد هر مقدار قیمت 
ارز را بالا ببریم بازهم عده ای آن را خریداری خواهند کرد و هر مقدار قیمت ارز بالا 
رود آسیب این تصمیم مستقیما زندگی مردم را تحت تاثیر قرار می دهد. دومین 
مورد هم این است که آقای رئیس جمهور باید تصمیماتی را در ارتباط با مسائل 
اقتصادی بگیرد که این تصمیمات تولید در کشور را تقویت کند.« در ادامه این 

گفت وگو را می خوانید. 



   چرا از نخبگان و قمی های توانمند برای اداره استان 

قم کمتر استفاده شده است؟
بیش ترین  قمی  خانواده های  کثر  ا انقلاب  از  قبل 
موجودی خود را بی ادعا نثار دین خدا و قوام مذهب شیعه 
و رسیدن به سعادت ملت ایران و حفظ ثغور و شرافت کشور 
کردند، اما پس از پیروزی انقلاب اسلامی همه چیز آنطور که 
انتظار آنها بود محقق نشد همین امر موجب شد یا گوشه 
کثراً با برخوردهایی مواجه شده و سکوت  عزلت گزیدند و ا
گروهی با فراخوان هم مسلکان خود سازمان  پیشه کردند!
دولت پنهان را پایه گذاری کردند و الگوهای آن را به کل کشور 
صادر و در این راه رسیدن به اهداف خود از هیچ کوششی 

دریغ نکردند!
نخبگان قم را راندند و مدیران شایسته را به حاشیه 

فرستادند و همپالگی های خود را به قم آوردند. 
قم در رتبه اول صادرات مدیران اصلاح طلب علمی 
کننده مدیران  کشور و وارد  کارشناس به سایر نقاط  و 

ایدئولوژیک و مطلوب دولت پنهان است. 

ین خواسته های مردم قم از رئیس جمهور     مهم تر

چیست؟
اما خواسته هایی از زبان عده زیادی از مردم قم این 
! فردی را به عنوان استاندار  است که آقای رئیس جمهور
قم انتخاب کنید که خدمتگزار شایسته مردم قم باشد، نه 

کارگزار مورد پسند دولت پنهان. 
دست او را برای خدمت عمومی و مردمی باز بگذارید. 

کید کنید بهترین مدیرکل یا مدیرعامل  به وزرای محترم تأ
یا رئیس سازمانی خود را در قم بگمارند. 

استاندار موظف باشد از بودجه استان و کارهای مردمی 
به هیچ نهاد تبلیغی یا مذهبی اختصاص ندهد. 

استاندار و مدیرانی انتخاب کنید که از قم یک چهره 
صادق، مهربان، منطقی، قاطع، متخصص و از همه مهمتر 

با سعه صدر به نمایش بگذارد. 
که شجاعت تصمیم گیری  ما استانداری می خواهیم 
در کارهای درست را مثل تعیین تکلیف پروژه منوریل )یا 
برچیدن آنکه چهره شهر را زشت کرده( و یا جایگزین مثل 
تبدیل آن به اتوبانی دوطرفه و دوطبقه شبیه بزرگراه شهید 

مدرس تهران را داشته باشد. 
آقای رئیس جمهور در قم هم شر و هم خیر با درجه 
خلوص بالا وجود دارد و بدبختانه و هم خوشبختانه آن را 
به سایر نقاط کشور هم صادر می کنند. پس درگیری خطی 
و جناحی در قم در بالاترین حدش وجود دارد؛ بهترین 
که مدیران ارشد استان ما را از  خدمت شما این است 
ک ترین، شجاع ترین، مردمی ترین و...  کارشناس ترین، پا
فراجناحی انتخاب کنید. از مقامات بالای کشور بخواهید از 
مؤثرین سنتی قم بخواهند یکدوره ۴ ساله از دخالت در امور 

کارشناسی و اجرایی دولت خودداری کنند. 

از  انتظار  قم  مردم  خواسته های  تحقق  برای   

رئیس جمهور چیست؟ 
کار  رئیس جمهور بهترین مجریان دولتی را در قم به 
کمیتی در استان قم  بگمارد و آقایان هم در امور دولتی و حا
هیچ گونه دخالت نکنند. امیدواریم رئیس جمهور محترم 
تمهیداتی را به کار برند که استانداری با نظر مردم و مقبول 

آنها انتخاب شود تا موفق باشد. 

   استاندارآینده قم باید چه خصوصیاتی داشته باشد؟
استاندار قم به نظر ما باید بومی و دردآشنا و اهل تعامل با 
نهادهای مهم تاثیرگذار باشد. قم استانداری می خواهد که 

قوی و در حد معاون رئیس جمهور باشد. 
آشنایی با بخش های مختلف وزارت کشور، شناخت کافی 
از وظایف دستگاه های مختلف و راهکارهای برون رفت 

از مشکلات در صورت بروز اختلاف بین دستگاه ها و توان 
هماهنگی بین دستگاه ها در راستای تحقق برنامه های 

دولت را داشته باشد. 
داشتن سابقه قوی اجرایی و کارنامه موفق، شناخت 
گروه های سیاسی و تفکرات آنها و نحوه تعامل با آنها در کنار 
توجه به اقتضائات استان، توان هماهنگی با نهادهای 
حوزوی و فراملی قم، توان استفاده از ظرفیت فراملی قم 
برای توسعه این استان از دیگر شاخصه های استاندار در 

تراز قم باید باشد. 
بررسی رزومه و عملکرد گزینه استانداری و بررسی خروجی 
مسئولیت های قبلی او، توان کنترل مدیریت شهری، اعاده 
اقتدار استانداری، توان دفاع از حقوق مردم قم از دولت هم 

باید در گزینه مطلوب استانداری قم لحاظ شود. 
استاندار قم باید شجاع و قاطع باشد و توان به سرانجام 
کارها و پروژه های نیمه تمام قم را از بن بست  رساندن 
داشته باشد. همچنین توان جذب اعتبار جدا از اعتبارات 
اختصاصی سالیانه برای مراسم ملی که هر ساله در قم برگزار 

می شود را داشته باشد. 
توجه جدی به مشکلات زیست محیطی قم داشته باشد 
به ویژه گرد و غبار و کمبود آب توجه جدی به نسل جدید 
و خواسته های آنها و جلوگیری از گسست اجتماعی و وفاق 
کارگیری مدیران توانمند و متخصص و آزمون  بیشتر به 
غ از نگاه های سیاسی، ساماندهی وضعیت  پس داده فار
مهاجرین و اتباع بیگانه در قم، ضابطه مند کردن موضوع 
کم  مهاجرت ها به قم، توجه جدی به مناطق محروم و 
، تلاش برای توزیع اعتبارات به صورت متوازن  برخوردار
بین مناطق مختلف استان، توان کنترل گروه های تندرو، 
داشتن توانمندی برای جذب سرمایه گذاری خارجی و 
توسعه گردشگری با رویکرد مذهبی، توانمندی در ایجاد 
رابطه اصولی و مناسب بین مراجع و علما و دولت و استفاده 
از ظرفیت آنها برای عملیاتی نمودن مأموریت های دولت، 
تلاش برای جذب اعتبارات ملی برای اجرای پروژه های 
حمل و نقلی، توانمندی در ارتقای جایگاه قم در اختصاص 
بودجه ملی و لحاظ نمودن زائران که سالیانه به قم می آیند. 
ک های استاندار قم است که باید لحاظ گردد.  نیز از دیگر ملا

   آیا کابینه دولت چهاردهم توان تحقق وعده های 
رئیس جمهور را خواهد داشت؟

خوشبختانه مجلس با درک شرایط کشور به کل کابینه 
دولت چهاردهم رای اعتماد ولی اینکه وزرای دولت چه 
کسانی باشند مهم نیست، ما به انتخاب آقای رئیس جمهور 
احترام می گذاریم مهم حفظ اعتماد مردم نسبت به دولت و 
در نتیجه نسبت به نظام است که باید حفظ شود فلذا داعیه 
اصلاح طلبان عمل ریاست محترم جمهوری به وعده های 
خود است با هر کابینه ای که صلاح می دانند که امیدوارم 
آقای پزشکیان بتواند با شعار وفاق ملی بتواند وعده های 
خود به مردم را محقق و کشور را به سوی آینده روشن تر 
رهنمون سازد. وزرا باید با هماهنگی با رئیس جمهور برای 
پست های میانی و استانداران افراد با تجربه و متخصص 
انتخاب نماید تا توان تحقق وعده های رئیس جمهور را 
داشته باشند. به هیچ وجه نباید افراد تندرو و کسانی که 
اعتقادی به برنامه های رئیس جمهور ندارند و سابقه آنها 

هم این را نشان می دهد. 

   چه پیشنهادی به دکتر پزشکیان برای بهبود شرایط 

کشور دارید؟
دکتر پزشکیان! پیشنهاد و خواهش ما این است که در هر 
وزارتخانه و هر استانداری یک معاونت راهبردی تعیین شود 
که زیر نظر دکتر ظریف گوش و چشم ایشان و شما باشند که 
سوء خدمات و انحراف از وظایف را بررسی و بر انتخاب ها 
نظارت داشته و مرکز شکایات در امور تخصصی و سلامت 

اجرای قانون را در دست گیرند. 
خواهشمندیم شما و آقای دکتر ظریف این کار ابتکاری و 
شایسته را به ثمر برسانید. شورای راهبردی ضمنا می تواند 
نقش اتاق فکر با جمع آوری مطلب از کارشناسان داخلی 
و خارجی ـ برگزاری میزهای تقاطع افکار و بررسی نظرات 
کارشناسان در فضای مجازی و ماهواره ها و روزنامه های 
برون مرزی و درون مرزی - هر جا فکر قابل تبدیل است- 

استخراج کند. 
شورای راهبردی ماهانه از کلیه وزرا حساب بگیرد و از 
جانب مردم مدعی باشد و نتیجه را سخنگوی محترم دولت 
به مردم اعلام کند و شورا نظام امتیازدهی داشته باشد تا 

حد تغییر استاندران، مدیران و حتی وزیران. 

   برخی معتقدند موفقیت و عدم موفقیت دولت 

چهاردهم به پای اصلاح طلبان نوشته خواهد شد نظر 
شما در این زمینه چیست؟

که دکتر پزشکیان کاندیدای  قطعا اینگونه خواهد بود، چرا
جبهه اصلاحات بودند، حتما منظور شما اصلاح طلبان 
حقیقی هستند که نه آنها که نان اصلاح طلبی را خورده و 
تقار اصلاحات را شکسته اند نه آنها که اصلاح طلبی دکان 
گر  دو نبش آنها در بازی با عواطف و افکار مردم است. ا
اشتباه نکنم ارسطو می گفت افلاطون را خیلی دوست دارم، 
اما حقیقت را بیشتر دوست دارم من قبول دارم که آقای 
رئیس جمهور تحت فشارهای متعدد است و مشکلات 
عدیده ای به ارث برده است، حتما همه باید به او کمک 
کنند که امیدهای داده شده با وعده هایش به ناامیدی 

نینجامد. 
ولی رئیس جمهور نیز به همراه هیأت دولت باید تمام 
گیرد و در این  کار  توان خود را برای تحقق وعده ها به 
مسیر همواره وعده ها را یادآور می شویم تا مردم از جریان 
اصلاح طلب در حمایت از رئیس جمهور نا امید نشوند و 

رئیس جمهور نیز وعده های خود را فراموش نکند. 
رئیس جمهور برای حل ابربحران ها نمی تواند خود را 
محدود به یک جریان خاص کند. وی باید تکثر را به رسمیت 
بشناسد و بدون توجه به جناح و حزب و دسته و گروه افراد، 

از شایسته ترین افراد در دولتش استفاده کند. 
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a r m a n m e l i . i r

نگره

یادداشت

در کنار اخبار مربوط به ادامه کشتار در 
نوار غزه، یورش جدید ارتش صهیونیستی 
کرات  به شمال کرانه باختری و شکست مذا
آتش بس در قاهره، تحولی که توجه ناظران 
امور منطقه را به خود جلب کرد اقدام مصر 
در جهت اعزام نیرو و تجهیزات نظامی به 
موگادیشو، پایتخت کشور سومالی بود که با 
کنش دولت اتیوپی مواجه شد و آدیس  وا
تحمل  را  وضعیت  این  که  کرد  اعلام  آبابا 
که از  کشور اتیوپی  نمی کند. توضیح اینکه 
اوایل دهه ۹۰ قرن گذشته، با جدا شدن اریتره 
از آن، دسترسی به آب های آزاد را ازدست 
داده و در پی یافتن منفذی به دریاست، در 
انویه گذشته یادداشت تفاهمی با بخش  ژ
خودمختار و جدایی طلب »سومالی لند« یا 
»زمین سومالی« در شمال کشور سومالی، 
امضا کرد که به موجب آن سومالی لند یک 
نوار ساحلی به طول ۲۰ کیلومتر را برای ایجاد 
قرار  اتیوپی  اختیار  پایگاه دریایی در  یک 
می دهد و در مقابل، آدیس آبابا استقلال 
سومالی لند را به رسمیت می شناسد. این 
تفاهم با مخالفت شدید دولت موگادیشو 
که »سومالی لند« را بخشی جدایی ناپذیر از 
ک سومالی می داند، روبه رو شد. پارلمان  خا
سومالی در جلسه ای، این یادداشت تفاهم 
یکپارچگی  و  کمیت  حا به  آشکار  تجاوز  را 
سرزمینی سومالی دانست و آن را مُلغی اعلام 
کرد. موگادیشو همچنین اعلام کرد که برای 
کمیت و تمامیت ارضی اش به  دفاع از حا
هر وسیله ای متوسل خواهد شد. در این 
نیروی  تمرکز  بر  مبنی  گزارش هایی  حال، 
نظامی از سوی همسایگان سومالی در مرز 
این کشور با جیبوتی و اریتره به گوش رسید 
و در نیمه ماه اوت گذشته سومالی و مصر 
یک پیمان دفاع مشترک را در قاهره امضا 
کردند و در نتیجه، سه شنبه هفته گذشته 
دو هواپیمای غول پیکر ارتش مصر حامل 
نیرو و سلاح و تجهیزات نظامی در فرودگاه 
موگادیشو بر زمین نشستند. یادآوری کنیم 
که مصر و اتیوپی اختلافات عمیقی با یکدیگر 
که بیشتر بر سر سد عظیمی به نام  دارند 
که اتیوپی بر  سد نهضت یا رنسانس است 
رودخانه نیل زده و مدتی است که آبگیری 
آن را آغاز کرده است. وجود این سد باعث 
کاهش شدید سهمیه سودان و مصر از آب 
نیل می شود و امنیت استراتژیک مصر به 
کشاورزی و امنیت غذایی  ویژه در زمینه 
را به مخاطره می افکند. در همین راستا، 
که  کرده  کید  تا اتیوپی  رئیس جمهوری 
دستیابی به یک منفذ دریایی برای اتیوپی 
مساله مرگ و زندگی است و به هیچ وجه قابل 
چشم پوشی و عقب نشینی نیست. همچنین 
دولت عبدالفتاح السیسی در این سال ها 
چه از راه دیپلماسی یا تهدید به عملیات 
نظامی، نتوانسته مانع این خطر بزرگ شود. 
و اما رژیم صهیونیستی که روابط گسترده ای 
با اتیوپی دارد توافق اتیوپی با سومالی لند را 
به شدت مورد تایید قرار داده است. این رژیم 
کمپ دیوید، همچنان  که به رغم معاهده 
به مصر وارتش مصر به عنوان یک تهدید 
بالقوه می نگرد، از هیچ اقدامی در راستای 
تضعیف مصر فروگذار نکرده و نمی کند. حتی 
طبق پاره ای گزارش ها، این رژیم در تشویق 
اتیوپی به زدن سد نهضت دست داشته و 
اینک نیز در سومالی عملا در برابر مصر قرار 
دارد. روابط رژیم صهیونیستی با اتیوپی به 
دوران امپراتوری »هیلا سلاسی« برمی گردد 
بن  پیرامون«  و  »مرکز  کترین  دا طبق  که 
گوریون، از اتیوپی باید برای محاصره مصر از 
جنوب این کشور استفاده کند. در این میان، 
آنچه توجه ناظران و تحلیلگران منطقه را 
به خود جلب کرده تفاوت سیاست مصر با 
 ، سومالی، از یکسو و با نوار غزه، از سوی دیگر
است. مصر مرز مشترکی با سومالی ندارد 
و هواپیماهای نظامی مصر برای رسیدن 
به فرودگاه موگادیشو باید مسافتی حدود 
۲۹۰۰ کیلومتر را طی کنند و از حریم هوایی 
چند کشور بگذرند اما مصر در مورد نوار غزه 
که مرز مشترک با مصر در صحرای سینا دارد 
و از ۱۹۴۸ تا ۱۹۶۷ به صورت امانت نزد مصر 
بوده و مصر همچنان نسبت به نوار غزه از 
جنبه های مختلف مسئولیت دارد، یازده ماه 
است که ارتش صهیونیستی در نوار غزه کشتار 
و جنایت می کند و دولت ژنرال عبدالفتاح 
السیسی فقط نظاره گر است و در کنار آمریکا و 
قطر، نقش میانجی را بازی می کند. شگفت آور 
، همگام با افکار  گر ارتش مصر نبود حتی ا
عمومی ملت خویش، برای دفاع از نوار غزه رو 
که  در روی ارتش صهیونیستی می ایستاد، چرا
مصر همچنان بزرگ ترین و مهم ترین کشور 
عرب در منطقه است و نقش بی بدیل والایی 
دارد. دست کم، دولت مصر می توانست به 
گر  رژیم صهیونیستی اولتیماتوم بدهد که ا
دست از نسل کشی در غزه برندارد، از معاهده 
ج می شود، به ویژه که ارتش  کمپ دیوید خار
تعهدات  خلاف  بر  صهیونیستی،  متجاوز 
یا  فیلادلفیا  محور  دیوید،  کمپ  در  خود 
صلاح الدین در محاذات مرز مشترک مصر با 

نوار غزه را به اشغال خود درآورده است. 

محمدرضا اسماعیلی مقدم در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

قم یک ابر استاندار می خواهد 
 

 

وح ا... کرمانی: دولت چهاردهم که دولت وفاق ملی نام  آرمان ملی- ر
دارد، به ریاست جمهوری مسعود پزشکیان، سیاستمدار اصلاح طلب و 
نهمین رئیس جمهور ایران، در ۷ مرداد ۱۴03 رسماً آغاز به کار کرد پس از آن 
در روز ۲۱ مرداد ماه در کمتر از زمان قانونی پیش بینی شده کابینه پشنهادی 
را  رسی برنامه های وز را به مجلس شورای اسلامی معرفی کرد و پس از بر
رای  پیشنهادی در 3۱ مرداد ماه مجلس در اقدامی کم سابقه به تمام وز
پیشنهادی رای اعتماد داد و کابینه دولت چهاردهم تشکیل شد. پس از 
وزها در صدر محافل سیاسی کشور قرار  تشکیل کابینه موضوعی که این ر
گرفته است انتخاب استانداران و مدیران میانی کشور است. رئیس جمهور 
بر انتخاب افراد شایسته و توانمند و معتقد به برنامه ها و وعده های دولت 
کید داشته اند. انتخاب استانداران به عنوان نماینده  غ از نگرش سیاسی تا فار
که آنها باید  عالی دولت در استان ها از اهمیت زیادی برخوردار است، چرا
سیاست ها و برنامه های دولت را در سطح کشور عملیاتی نمایند. یکی از 
استان های مهم کشور به عنوان پایگاه اصلی انقلاب اسلامی و قطب دوم 
سیاسی کشور بعد از تهران استان قم است که انتخاب استاندار آن همواره از 

حساسیت ویژه ای برخوردار بوده است؛ چرا استاندار قوی و توانمند می تواند 
در بهبود ارتباط مراجع و علما و دولت و اجرای موفق برنامه های دولت نقش 
گی های استاندار  غیرقابل انکاری را داشته باشد. برای بررسی شاخص ها و ویژ
مطلوب برای استان قم، خبرنگار ما به سراغ محمدرضا اسماعیلی مقدم، 
نماینده اسبق مردم قم در مجلس شورای اسلامی رفته و با وی به گفت وگو 
نشسته است. این فعال سیاسی اصلاح طلب معتقد است که استاندار قم 
باید هم تراز معاون اول رئیس جمهور با اختیارات و امکانات کافی باشد 
و در واقع قم یک ابر استاندار می خواهد. اسماعیلی مقدم معتقد است 
بهترین خدمت رئیس جمهور به قم این است که مدیران ارشد استان ما را از 
ک ترین، شجاع ترین، مردمی ترین و... فراجناحی انتخاب  کارشناس ترین، پا
کنید. رئیس جمهور برای حل ابربحران ها نمی تواند خود را محدود به یک 
جریان خاص کند. وی باید تکثر را به رسمیت بشناسد و بدون توجه به جناح 
و حزب و دسته و گروه افراد، از شایسته ترین افراد در کابینه و دولتش استفاده 
کند. در ادامه مشروح گفت وگوی »آرمان ملی« با محمدرضا اسماعیلی مقدم 

را می خوانید. 

حل ابربحران ها با یک جریان ممکن نیست

استاندار می خواهیم نه کارگزار دولت پنهان 

پزشکیان وارث مشکلات عدیده ای است

آقای پزشکیان کاندیدای جبهه اصلاحات 
بودنــد، اصلاح طلبــان حقیقی. نــه آنها که 
نان اصلاح طلبی را خورده و تقار اصلاحات 
را شکســته اند نــه آنهــا کــه اصــلاح طلبــی 
دکان دو نبــش آنهــا در بــازی بــا عواطــف و 
گر اشــتباه نکنم ارسطو  افکار مردم است. ا
می گفــت افلاطــون را خیلی دوســت دارم، 
امــا حقیقــت را بیشــتر دوســت دارم مــن 
قبــول دارم کــه آقــای رئیس جمهــور تحــت 
فشــارهای متعــدد اســت و مشــکلات 
عدیــده ای بــه ارث بــرده اســت، حتمــا 
همــه باید بــه او کمــک کننــد کــه امیدهای 
داده شــده بــا وعــده هایــش بــه ناامیــدی 
نینجامد. ولــی رئیس جمهور نیز بــه همراه 
هیأت دولــت باید تمام تــوان خــود را برای 
تحقق وعده ها بــه کار گیرد و در این مســیر 
همــواره وعده هــا را یــاد آور می شــویم تــا 
مردم از جریان اصلاح طلــب در حمایت از 

رئیس جمهور نا امید نشوند

چالش مصر و اتیوپی

 محمدعلی مهتدی 
معاون هماهنگ کننده ستادکل نیروهای مسلح: کارشناس مسائل بین الملل

 پاسخ سختی به شهادت شهید هنیه

خواهیم داد

سردار علی عبدالهی، معاون هماهنگ کننده ستادکل 
کومله  بخش  شهید   ۱۴۲ یادواره  در  مسلح  نیروهای 
جمهوری  سرمایه  را  مقدس  دفاع  لنگرود،  شهرستان 
اسلامی ایران و کشورهای اسلامی و محور مقاومت دانست 
و اظهار کرد: هشت سال دفاع مقدس هشت سال مقاومت 
و ایستادگی و شهامت و ایثار و شهادت بود. وی با بیان 
اینکه نسل جوان و نوجوان باید با معارف دفاع مقدس 
آشنا شوند، افزود: جمهوری اسلامی ایران آغازگر جنگ 
نبود و امام خمینی)ره( در آن دوران به عنوان سکاندار 
کشتی انقلاب، ذره ای از احکام اسلامی کوتاه نیامد و همه 
فرمان ها و دستوراتش چه در حکمرانی و چه در دفاع، بر 
مبنای احکام الهی بود. معاون هماهنگ کننده ستادکل 
نیروهای مسلح با اشاره به تجاوز رژیم بعث به مرزهای 
غربی کشور با تحریک و هدایت دشمنان، تصریح کرد: 
صدام با آمادگی کامل جنگ را آغاز کرد و وارد شهرهای ما 
شد، اما ملت ایران براساس آموزه های دینی و قرآنی، دفاع 
کردند و دشمن را از خانه شان راندند. عبدالهی با بیان 
اینکه صدام با کمک انواع و اقسام امکانات و تجهیزات 
و تسلیحات شرق و غرب وارد جنگ با جمهوری اسلامی 
ایران شد، عنوان کرد: بزرگ ترین دستاورد شهدای دفاع 
و  ایستادگی  ایران و جهان اسلام،  مقدس برای ملت 
مقاومت و پایداری تا پای جان در مقابل دشمنان بود. وی 
دفاع از اسلام و انقلاب و جمهوری اسلامی را سیره شهدا 
دانست و یادآور شد: امنیت و قدرت و پیشرفت کشور 
حاصل جانفشانی شهدا و رزمندگان است که با جان و مال 
به میدان آمدند. معاون هماهنگ کننده ستادکل نیروهای 
مسلح با بیان اینکه ملت ایران به دشمنان درس ایستادگی 
در برابر همه قدرت و سلاح آنان را دادند، خاطرنشان کرد: 
دشمنان ما خوار شده اند و جرات تجاوز به حریم جمهوری 
اسلامی را ندارند که نتیجه ایستادگی و مقاومت است و لذا 
امروز به استکبار جهانی می گوییم که بار دیگر ایستادگی 
را امتحان نکند. وی تمثال شهدا را سند  ملت ایران 
گر تهدیدی کشور را  مقاومت ملت ایران دانست و افزود: ا
فرا بگیرد، همین جوانان به میدان خواهند رفت. عبدالهی 
با بیان اینکه محور مقاومت در سوریه و لبنان و یمن و عراق 
دشمنان را زمین گیر کرده، ادامه داد: رزمندگان یمنی به 
تاسی از شهدای دفاع مقدس و با اراده ای راسخ در مقابل 
ناوهای تا بن دندان مسلح و انواع و اقسام زیردریایی های 
آمریکایی ایستادگی می کنند و کشتی های به مقصد اراضی 
اشغالی را هدف قرار می دهند. معاون هماهنگ کننده 
ستادکل نیروهای مسلح با اشاره به گذشت ۱۰ ماه از جنایت 
رژیم صهیونیستی علیه مردم غزه، یادآور شد: مردم غزه با 
مقاومت خود حماسه آفریدند و به فرموده رهبر انقلاب، 
شکست اسرائیل ترمیم ناپذیر است. وی با بیان اینکه 
رژیم صهیونیستی با کمک های غرب بیش از ۴۰ هزار زن 
و کودک و پیر و جوان را در غزه به شهادت رسانده است، 
ادامه داد: مردم غزه در یک سرزمین بسیار کوچک با دست 
خالی می جنگند، اما دشمن صهیونیست از بمب ها و 
کت ها و هواپیماها و پهپادهای سنگین استفاده می کند.  را
عبدالهی رژیم صهیونیستی را در پرتگاه سقوط دانست و 
عنوان کرد: ملت ایران از دفاع مقدس درس شهامت را 
آموخت و لذا جایگاهی رفیع در بین کشورهای آزادیخواه 
پیدا کرد؛ امروز ایران در جهان می درخشد و مایه دلگرمی 
مبارزین جهان اسلام و محور مقاومت است. معاون 
هماهنگ کننده ستادکل نیروهای مسلح با بیان اینکه 
جهانیان فهمیدند شعار سازمان های بین المللی برای 
دفاع از ملت ها و کشورها و حقوق بشر شعاری بیش نیست، 
اضافه کرد: سازمان های بین المللی ابزار دست آمریکا و 
کنون  اسرائیل و امپریالیسم جهانی هستند و جهانیان ا
می توانند جنایتکارترین افراد روی زمین را بشناسند، زیرا 
کید بر لزوم  چهره پلیدشان نمایان شده است. وی با تا
تقویت قدرت دفاعی کشور در راستای فرهنگ و معارف 
دفاع مقدس، خاطرنشان کرد: بسیاری از کشورها امکانات 
و سلاح دارند، اما اراده استفاده از امکانات و سلاح چیز 
دیگری است و دشمن می داند که در ایران اراده استفاده 
از آنها وجود دارد؛ در پاسخ به شهادت سردار سلیمانی، 
اقدام به زدن پایگاه عین الاسد با موشک های سنگین 
و نیمه سنگین کردیم، این در حالی است که در ۷۰ سال 
گذشته، به طور مستقیم به منافع آمریکا حمله نشده بود. 
عبدالهی با اشاره به عملیات وعده صادق و هدف قرار 
کید کرد: همان گونه که  گرفتن سرزمین های اشغالی، تا
رهبر انقلاب فرمودند، پاسخ سختی در به شهادت رساندن 
مهمان عزیزمان، شهید اسماعیل هنیه خواهیم داد، اما 
زمان پاسخ را فرماندهی معظم کل قوا و فرماندهان عالی 
کشور تعیین خواهند کرد. معاون هماهنگ کننده ستادکل 
باید  صهیونیستی  رژیم  اینکه  بیان  با  مسلح  نیروهای 
منتظر پاسخ ایران باشد، تصریح کرد: اسرائیل فکر نکند 
که پاسخی داده نخواهد شد، زیرا جمهوری اسلامی اراده 
خود را در استفاده از همه ظرفیت ها جهت پاسخ به تجاوز 

ک را نشان داده است. دشمنان به این آب و خا

        عکس:  هادی چهرقانی
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مزایای خیساندن آجیل در آبمیوه ها و سبزیجات سلامتی را بهبود می بخشند
یک  مصرف  که  می دهد  نشان  جدید  تحقیقات   
، همراه با یک وعده غذایی سالم سرشار از  سیب در روز
سبزیجات، می تواند اولین خط درمان فشارخون بالا 
باشد. دکتر »دونالد وسون«، سرپرست تیم تحقیق گفت: 
»رژیم های غذایی معمولی که در جوامع مدرن می خوریم 
حاوی محصولات حیوانی مانند گوشت بسیار بیشتر از 
میوه ها و سبزیجات است.« در این مطالعه، ۱۵۳ بیمار 
مبتلا به فشارخون اولیه مورد برریسی قرار گرفتند. محققان 

دریافتند آنهایی که میوه و سبزیجات بیشتری می خوردند 
یا قرص های بی کربنات سدیم مصرف می کردند، سلامت 
کلیه هایشان بهبود یافت. وسون افزود: »رژیم های غذایی 
سرشار از میوه ها و سبزیجات باید اولین کاری باشند که ما 
در درمان افراد مبتلا به فشارخون بالا انجام می دهیم.« در 
این مطالعه میوه هایی مانند سیب، پرتقال، هلو و کشمش 
در اختیار بیماران قرار گرفت. سبزیجاتی از جمله هویج، 

گل کلم، بادمجان و کاهو نیز به شرکت کنندگان داده شد. 

  تغذیه آجیل ها به دلیل طعم، بافت و ارزش غذایی 
که دارند مورد ستایش قرار می گیرند؛ همچنین به راحتی 
می توان آنها را در غذاهای مختلف گنجاند. بسیاری بر 
این باورند که خیساندن آجیل قبل از مصرف می تواند 
مزایای آنها را بیشتر کند. آجیل مملو از چربی های سالم، 
، ویتامین ها و مواد معدنی است. به عنوان مثال  فیبر
گردو سرشار از اسیدهای چرب امگا ۳ است که برای 
سلامت مغز و کاهش التهاب بسیار عالی است. طبق نظر 

متخصصان خیساندن آجیل قبل از مصرف می تواند 
مزایایی داشته باشد. بهبود قابلیت هضم: خیساندن 
آجیل می تواند اسید فیتیک و مهارکننده های آنزیم را 
تجزیه کند و هضم آنها را آسان تر کند. افزایش جذب مواد 
مغذی: خیساندن آجیل ممکن است فراهمی زیستی 
ویتامین ها و مواد معدنی مانند آهن، روی و کلسیم را 
افزایش دهد. بافت بهتر و نرم تر آجیل: خیساندن آجیل 

بافت آنها را نرم تر و دلنشین تر می کند.

 کره بادام زمینی 

چه فوایدی برای سلامتی دارد؟
گر کره بادام زمینی روی نان برشته از نظر شما صبحانه ای   ا
عالی محسوب می شود، شاید جزو افرادی خوش شانس باشید. 
کارشناسان می گویند آغاز روز با یک قاشق ساده کره مغز آجیل، 
فواید فراوانی برای سلامتی دارد. کره  بادام زمینی یک منبع عالی 
انرژی است زیرا حاوی ترکیب متعادلی از کربوهیدرات، پروتئین 
و چربی است. این سه گانه به شما کمک خواهد کرد که تا وقت 
ناهار احساس سیری کنید و انرژی زیادی برای شروع روز به بدن 
می دهد. صبحانه ای که حاوی هر سه این درشت مغذی ها 
باشد، برنده بازی است و به شما کمک خواهد کرد سراغ تمام 
منابع انرژی ضروری و اصلی بروید تا عملکرد مغز و بدنتان با 
کثر کارایی باشد. »الکسا مولین«، متخصص تغذیه توضیح  حدا
می دهد که کره بادام زمینی همچنین حاوی میزان بالایی از 
کسیدان  و پلی فنول ها از جمله »رسوراترول« است که  آنتی ا
یک ماده مغذی ضدویروس، ضدالتهاب و ضدپیری است. 
کره بادام زمینی علاوه بر این دارای چربی های غیراشباع تک و 
غیراشباع چندگانه است که به کاهش کلسترول بد و احتمالا 
کمک می کند. مولین در ادامه  کاهش خطر بیماری قلبی 
می افزاید یافته های پژوهشی در سال ۲۰۲۲ نشان داد که مصرف 
منظم بادام زمینی به کاهش سطح کلسترول منجر می شود 
و همچنین مشخص شده است که بادام زمینی فشار خون را 
کره بادام زمینی را می توان تقریبا به هر نوع غذای  پایین می آورد. ا
صبحانه ای افزود و آن را به یک وعده غذایی سالم برای قلب و 
به ظاهر چرب و مفصل تبدیل کرد. کره بادام زمینی یک ماده 
افزودنی عالی است که می توان روی جودوسری ریخت که از شب 
قبل برای صبحانه داخل شیر خیس می کنیم و به معجون های 
پروتئینی نیز طعم بیشتری می دهد. مولین توضیح می دهد: 
بادام زمینی همچنین حاوی موادی مغذی مانند آرژنین، 
منیزیم و ویتامین ئی است که به سلامت قلب کمک می کند و 
خوردن منظم بادام زمینی به دلیل چربی سالم موجود در این 
ماده غذایی، یعنی اسید اولئیک با کاهش خطر ابتلا به دیابت 
نوع ۲ مرتبط است. کره بادام زمینی همچنین فیبر بالایی دارد 
که برای سلامت روده ضروری است و به شما کمک می کند که 
گر می بینید با  تا وعده غذایی بعدی احساس سیری کنید. ا
گهانی قندخون، احساس گرسنگی سریع پس  افزایش و کاهش نا
از صرف غذا یا احساس خستگی در اواسط صبح دست وپنجه 
نرم می کنید، صبحانه ای با فیبر بالا و پروتئین زیاد ایده آل است. 
پس از خوردن کره بادام زمینی، به دلیل شاخص گلیسمی پایین 
این ماده غذایی، سطح قندخون شما ثابت می ماند و تا وقت 
ناهار احساس سیری می کنید و بنابراین گزینه ای عالی برای 
صبحانه روزانه محسوب می شود. علاوه بر این، کره بادام زمینی 
گزینه ای عالی و قابل  اعتماد پس از ورزش در باشگاه است تا 
ذخیره انرژی ازدست رفته جبران شود، عضلات تغذیه شوند 
و به روند بهبود و احیای بدن کمک شود. منیزیم موجود 
در بادام زمینی به جلوگیری از خستگی و مقابله با دردهای 
عضلانی پس از ورزش )DOMS( کمک می کند. وقتی صحبت 
از کره بادام زمینی می شود، گزینه های زیادی برای انتخاب 
وجود دارند و هیچ کس شما را بابت انتخاب کره بادام زمینی نرم 
به جای کره  حاوی تکه های بادام زمینی قضاوت نخواهد کرد. 
اما مساله مهم این است که مطمئن شوید محتوای تغذیه ای 
آن به بدنتان کمک می کند و خود محصول نیز با رعایت اصول 
اخلاقی تامین شده است. در صورت امکان، از کره بادام زمینی 
حاوی نمک و شکر زیاد بپرهیزید و کره بادام زمینی فاقد روغن 
پالم را انتخاب کنید که برای تامین نیازهای غذایی صبحانه تان، 

راه حلی خوب است.

 ارتباط ژنتیکی آلزایمر با بیماری قلبی
 متخصصان می گویند: بین آلزایمر و چند بیماری عروق 
کرونر ارتباط ژنتیکی قابل توجهی پیدا کرده اند که پزشکان را 
قادر می کند در بهبود بیماران به نتایج بهتری برسند. در مطالعه 
مرکز »سلامت سنجی دانشگاه ادیت کاون« نشان داده شد که 
کاهش خون رسانی(  آنژین صدری، تصلب شرایین، ایسکمی )
قلب، انفارکتوس میوکارد )حمله قلبی(، عروق کرونر و همچنین 
چربی هایی مانند کلسترول، تری گلیسیرید، لیپوپروتئین های 
با چگالی بالا یا »اچ دی ال« که کلسترول خوب خون است و 
با چگالی پایین یا »ال دی ال« که کلسترول بد خون است، 
ممکن است ریشه بیولوژیکی مشابهی با آلزایمر داشته باشند. 
متخصصان با تجزیه و تحلیل ارتباط آلزایمر و سه نوع چربی 
کلسترول خوب و بد( به  ال دی ال، تری گلیسیرید و کلسترول تام )
ارتباط ژنتیکی کلی قابل توجه و مثبتی پی برده اند. بنابر نتایج، 
این ارتباط نشان می دهد افرادی که از نظر ژنتیکی مستعد 
بیماری فشارخون  هستند در معرض ابتلا به آلزایمر قرار دارند. 
»آرتیکا کربی«، محقق اصلی این پژوهش، امید دارد این یافته ها 
مسیرهای تحقیقاتی جدیدی را باز کند و زندگی میلیون ها نفر 
را در جهان بهبود ببخشد. به گفته او، مطالعات مشاهده ای و 
سایر مطالعات از ارتباط میان این شرایط خبر می دهند، اما با 
این همه مکانیزم های زیستی پیچیده آلزایمر کاملا شناخته 
نشده اند و ارتباط آن با چربی ها و بیماری عروق کرونر هنوز 
حل نشده است. به گفته او، این مطالعه برای بررسی روابط 
پیچیده این شرایط، از رویکردی ژنتیکی استفاده کرده و دیدگاه 
جدیدی از زیربنای زیستی مشترک این شرایط عرضه کرده 
است. همچنین دکتر »ماریتا لانگ«، پزشک عمومی و مشاور 
افتخاری پزشکی زوال عقل در استرالیا از این نتایج استقبال و 
اعلام کرد که این نتایج او را شگفت زده نکرده اند زیرا هم بیماری 
عروق کرونر و هم بیماری آلزایمر و زوال عقل عروقی عوامل 
خطر بسیار مشابهی دارند. به گفته او، در هر دو بیماری آلزایمر 
و زوال عقل عروقی، می توان آسیب شناسی ترکیبی یکسانی را 
کید می کند که هرچه بیشتر در مورد ژنتیک  شناسایی کرد. او تا
و ریشه های زیستی بدانیم بهتر می توانیم از بیماری پیشگیری 
کنیم و درمان ها نتیجه بخش تر خواهند بود. دکتر لانگ بر 
اهمیت پرداختن به عوامل خطر اصلاح پذیر در بیماری های 
کید می کند، اما پیشنهادش ارزیابی بهتر و  قلبی و آلزایمر تا
دقیق تر سلامت مغز است. او توصیه می کند که با ارزیابی سلامت 
مغزی افراد ۴۵ تا ۴۹ ساله و ارزیابی سالانه افراد بالای ۷۵ سال و 

گروه های آسیب پذیر این موضوع باید دقیق تر بررسی شود.

عمــودیافقــی

  خستگی در بیماری M.S می تواند به 
گرفتگی های  کند.  شکل های مختلفی بروز 
عضلانی شبانه و افسردگی از دلایل خستگی 
همچنین،  است.  بیماران  این  در  روزانه 
که برای انجام فعالیت های روزانه  افرادی 
نیاز به تلاش و مصرف انرژی بیشتری دارند، 
زودتر دچار خستگی می شوند. با این حال، 
نوعی از خستگی که به طور خاص در بیماری 
M.S دیده می شود، ناشی از ضایعات خود 
بیماری است و با سایر انواع خستگی تفاوت 
گی های متمایز این نوع خستگی  دارد. ویژ
عبارتنداز: معمولا به صورت روزانه وجود دارد. 
حتی پس از یک خواب خوب شبانه، ممکن 
است در صبح احساس شود. در طول روز 
و رطوبت  گرما  با  به تدریج شدت می یابد. 
پیش بینی  غیرقابل  به طور  می شود.  بدتر 
ظاهر می شود. شدت آن بیشتر از خستگی 
معمولی است و احتمال اخلال در فعالیت های 
روزانه را افزایش می دهد. با افسردگی یا میزان 
توانمندی های فرد ارتباط مستقیمی ندارد. 
مدیریت خستگی: برای مدیریت خستگی 
در M.S، ابتدا باید علل دیگر خستگی مانند 
افسردگی، بیماری تیروئید، کم خونی، یا عوارض 
دارویی بررسی و درمان شوند. سپس، اقدامات 
زیر می توانند مفید باشند: کار درمانی: روش ها 
و تمریناتی برای تسهیل امور منزل و محل 
. فیزیوتراپی: تمرینات ورزشی که قدرت  کار
عضلانی را افزایش داده و انرژی کمتری برای 
خواب:  تنظیم  می شود.  صرف  فعالیت ها 
برطرف کردن علائم مزاحم خواب شبانه مانند 
مشکلات گرفتگی های عضلانی و... اقدامات 
روان شناسی: مدیریت استرس و روش های 
آرام سازی. مقابله با گرما: پرهیز از گرما و رطوبت. 
استفاده از داروهای ضدخستگی: با تجویز 
پزشک، داروهایی مانند آمانتادین و مدافینیل 
می توانند تا حدی مؤثر باشند. مشکلات راه 
رفتن در M.S: مشکلات راه رفتن در این بیماران 
عضلات،  سفتی  مانند  مختلفی  به دلایل 
اختلالات تعادلی، مشکلات حسی، خستگی 
خ می دهد. این مشکلات  و ضعف عضلانی ر
می توانند منجر به سقوط و آسیب های جدی 
شوند. برای بهبود مشکلات راه رفتن، تمرینات 
فیزیوتراپی، استفاده از وسایل کمکی مانند 
کر و مصرف داروهایی برای کاهش  عصا و وا
سفتی عضلانی و افزایش سرعت راه رفتن مفید 
هستند. همچنین، توصیه های زیر می تواند به 
بیماران کمک کند: استفاده از وسایل کمکی 
باعث افزایش امنیت و کاهش احتمال سقوط 
می شود. از راه رفتن روی زمین های ناهموار و 
خیس خودداری کنید. ایمنی منزل، به ویژه 
در کف آشپزخانه و حمام را افزایش دهید. 
اضافه وزن را کاهش دهید تا درد و خستگی 

کمتر شده و فعالیت های فیزیکی بهبود یابد.

 شکوفه اعلایی
 متخصص مغز و اعصاب

به عنوان والدین، الگوبرداری از عزت نفس مثبت برای فرزندتان مهم است. این موضوع بدان معناست که با خودتان 
مهربان باشید، نقاط قوت و ضعف خود را بشناسید و به توانایی های خود اعتماد کنید.

همدلی و حمایت یکی دیگر از جنبه های مهم ایجاد عزت نفس سالم در کودک شما است. هنگامی که کودک احساسات 
خود را بیان می کند، به او گوش دهید، احساسات خود را تأیید کنید و در صورت نیاز از او حمایت نمایید. این موضوع می تواند به 

تقویت عزت نفس او کمک کند.

اعتماد به توانایی ها

 همدل و حمایت

فراهم کردن فرصت های موفقیت، راه مهمی برای کمک به ایجاد عزت نفس در فرزندتان است. این موضوع می تواند 
شامل مواردی مانند ثبت نام آنها برای فعالیت های فوق برنامه ای باشد که از آنها لذت می برند. وقتی فرزند شما موفقیت را 

تجربه می کند، می تواند به افزایش اعتماد به نفس و عزت نفس او کمک کند.

تشویق به استقلال روشی برای کمک به ایجاد عزت نفس سالم در فرزندتان است. با اجازه دادن به فرزندتان برای 
تصمیم گیری و پذیرش مسئولیت اعمال خود، به او این فرصت را می دهید تا احساس شایستگی و توانمندی کند. این 

موضوع می تواند به یک تصویر مثبت از خود و احساس ارزشمندی اش منجر شود.

فراهم کردن فرصت ها

تشویق به استقلال 

  ۱- نوعی بافت در بدن- فیلمی از رضا قهرمانی 

۲- الگوونمونه- دست کم- امتحان ۳- میان و وسط- 
۴- شهری در  برجستگی لاستیک   - فرار پزشکان- 
گلستان- زبانه آتش- امانتداران ۵- سال ترکی- بخشی 
از اوستا- ولایتی در افغانستان 6- دورکننده- بوی 
 خوش- اثرقیچی ۷- هجران وفراق- قلوب- رسم کننده 
8- از نشانه های جمع  فارسی- لباس شنا- کندن و 
دورریختن گیاهان هرزه- صدای درد ۹- گیاهی است 
چتری شکل که برگ و ریشه ندارد و هر دو نوع سمی 
خدمتکارپیر  شیرجه-  دارد-  وجود  آن  کی  خورا و 
ک- تیردان ۱۱- عیب جو- کشیک-  ۱۰- کودک- ترسنا
دروازه بان ۱۲- غالب- ملاحت و زیبایی- آشفتگی 
گاه شاعرانه- تک تک-  گهانی ۱۳-  و تغییر حالت نا
ناخوش ومریض-   -۱۴ ع  صر بیماری   آسیب ها- 
که در حمام  سیگاربدبوی قدیمی- انقلابی فرانسه 

کشته شد ۱۵- فیلسوف فرانسوی- کرم گوشت خوک
 

گاه- آوای موزون  - داننده و آ ۱- تصفیه کننده- اثرتاریخی سرپل ذهاب ۲- کارمندان دربار
۳- ضمیر فرانسوی- زورگو- رب النوع- یارگندم ۴- درخت جوان- گاو آهن- زیردست ۵- شهری 
در استان مکه- مجموعه تلویزیونی ایرانی به کارگردانی مهرداد خوشبخت- بزرگ ترین جزیره 
یونان 6- ضایع و بیهوده- شاعرشیرازی- نوعی ساز ۷- پادشاه مغول- خوش طبع- جا و محل 
کندگی ۹- نام کهن شهرری- جایگاه- لرزش و جنبش  8- خاندان و قوم- جسد و مردار- چیزها- پرا
۱۰- رزق- از حروف یونانی- مردن و ازدنیارفتن ۱۱- غنی و ثروتمند- جمله دستوری- رقیبان 
- پوشیده- دباغ- از غذاهای ایرانی ۱۴-  - قطعی ۱۳- روییدنی سر ۱۲- آب هدررفته- کم و ناچیز

کستر- مقابل چاقی ۱۵- ظرفیت- تذکر و یادآوری  تروتازه- خا

نتیجهگیری
ایجاد عزت نفس سالم در فرزند شما یکی از جنبه های مهم تربیتی است. با تمجید از تلاش و پیشرفت، تشویق به استقلال، فراهم کردن فرصت های موفقیت، تشویق 

خودگویی مثبت، الگوبرداری از عزت نفس مثبت، همدلی و حمایت کردن، می توانید به کودک خود کمک کنید تا تصویری مثبت از خود ایجاد کند. 

عزت نفس، اعتقاد به ارزش و توانایی های 
خود است و برای کودکان ضروری است که 

تصوری مثبت از خود داشته باشند تا به 
بزرگسالانی با اعتماد به نفس و توانا تبدیل 

شوند. به عنوان والدین، یکی از مهمترین 
نقش های شما کمک به فرزندتان در ایجاد 

عزت نفس سالم است. به عنوان مثال، 
به جای گفتن »تو در آن آزمون بسیار عالی 
عمل کردی«، سعی کنید بگویید »به اینکه 

چقدر برای آماده شدن برای آن آزمون 
زحمت کشیدی، افتخار می کنم.«

راهکارهای ایجاد عزت نفس در کودکان



 

در شهر باستانی شوش اخیرا مشاهده شده که پشت پمپ 
بنزین در محلی به نام »ویندی پارک« ساخت و ساز در حال 
انجام است. برای اینکه جلوی ساخت و سازهای بعدی 
گرفته شود باید بر اساس قانون مستحدثات در حال احداث 
را جمع آوری کرد و جلوی نقض حریم و عرصه محوطه های 
باستانی را گرفت. اما چرا یگان حفاظت میراث فرهنگی این شهر 
که میراث جهانی محسوب می شود به میدان نیامده و مانع 
ساخت و ساز نشده است؟ همچنین یکی از اعضای شورای 
شهر شوش در اظهارنظری اعلام مصاحبه کرده که ما با تعامل 
و هماهنگی مدیر پایگاه و رئیس اداره شوش اقدام به این کار 
کردیم. اما پرسش این است که چه تعاملی؟ تعامل با پایگاه و 
اداره میراث فرهنگی شوش یعنی ساخت و ساز در تپه باستانی؟ 
آیا رئیس میراث فرهنگی شوش و عضو شورای شهر شوش خبر 
ندارند که محوطه باستانی »ویندی پارک« علاوه بر اینکه خود 
دارای عرض و حریم است، بلکه در حریم محوطه میراث جهانی 
قرار دارد و طبق ضوابط عرصه شوش مشمول قوانین ناظر بر 
عرصه محوطه شوش است. آیا قانون را ما اهالی رسانه باید 
به مدیران بازگو کنیم؟ چرا »ویندی پارک« مهم است؟ طبق 
گمانه زنی های سال ۱۳۶۹ که توسط دکتر مهدی رهبر صورت 
گرفت، این محوطه مبین استقرار دوره های ایلامی، اشکانی و 
ساسانی است. در این تپه همچنین کتیبه های ایلامی و تدفین  
دوره های اشکانی و ساسانی مشاهده شده است. به گفته 
باستان شناسان دوره اسلامی آن هم غنی معرفی شده است. 
در دهه ۱۳۷۰ طبق یک تفاهم نامه و مشروط بر اینکه فقط سطح 
تپه چمن کاری شود، زمینه دخل و تصرف های بعدی شهرداری 
اعم از درختکاری، پیاده رو سازی، ساخت حمام و سرویس 
بهداشتی و... فراهم شد.  بر اساس همان توافق های دهه 
هفتاد قرار شد هر وقت میراث فرهنگی برای فعالیت های علمی 
باستان شناسی اقدام کرد شهرداری این محوطه را در اختیار 
میراث فرهنگی قرار دهد و دوم آنکه شهرداری تنها می تواند این 
محوطه را برای فضای سبز مورد استفاده قرار دهد و حق تغییر 
کاربری آن را ندارد. حال با این ساخت و سازهایی که می شود 

می توان امید داشت که شهرداری به تعهد خود عمل کند؟
شوش به لحاظ موقعیت خاص جغرافیایی و آثار ارزشمند 
و منحصربه فرد تاریخی و مذهبی از جایگاه ویژه ای درزمینه 
در  همه ساله  است که  برخوردار  گردشگری  و  تاریخی 
ایام تعطیلات نوروز پذیرای صدها هزار مسافر از سراسر 
برخورد  مرکز  روزگاری  شوش  باستانی  شهر  است.  کشور 
که هریک به سهم خود در دیگری  دو تمدن مهم بوده، 
تأثیر داشته است، یکی تمدن میانرودان ودیگری تمدن 
ایلامیان. قرار گرفتن این منطقه در شمال خلیج فارس و 
نیز همسایگی با میانرودان در پیدایش این وضع ویژه تأثیر 
بسیاری داشته است.  شوش در حدود ۴٬۲۰۰سال پیش از 
میلاد بنیانگذاری شد. سفالینه های نقاشی شده متعلق به 
حدود ۳٬۵۰۰سال پیش از میلاد در شوش واقع در ایلام بیانگر 
دوره ای پیشرفته از طرح های هندسی، ایجاد سبک خاص از 

انسان و شکل هایی از جانوران در آنهاست. 

گرانی شکر
قیمت شکر واقعا خیلی بالا رفته است هر کیلو شکر در 
مغازه ها به کیلویی ۵۰ تا ۵۵ هزار تومان رسیده است. چه 
کسی باید جلوی این گرانی ها را بگیرد لطفا به داد مردم 

برسید. 
موحدی از تهران

سرویس مدارس
هزینه سرویس مدارس خیلی پایین است. سهمیه ای از 
بنزین برای سرویس مدارس در نظر بگیرند یا اینکه کرایه های 
حمل و نقل و هزینه سرویس مدارس را نیز به همان نسبت 
افزایش دهند چون فشار زیادی بر روی ما رانندگان سرویس 

است. 
شکیبا از تهران

دستگاه کارت خوان
با اینکه اعلام کرده اند که مطب دکترهای خصوصی باید 
دستگاه کارت خوان داشته باشد ولی هنوز خیلی از این 
متخصصین دستگاه کارت خوان ندارند و پول ویزیت را باید 
نقدی و یا کارت به کارت به حساب دیگری به این پزشکان 
بدهیم. چرا بازرسانی برای این مورد گمارده نمی شود که این 
مشکل حل شود. زیرا ویزیت این پزشکان واقعا سرسام آور 

است. 
اسدی از تهران 

 جوابیه مترو
سلام علیکم  

مورد  در  مرداد۱۴۰۳   ۹ تاریخ  در  مطلبی  ج  در پیرو 
استحضار  به  مترو  قطارهای  کولر  تعمیر  »درخواست 
می رساند: تیم های نگهداری و تعمیرات شرکت بهره برداری 
متروی تهران به صورت شبانه روزی وضعیت سیستم خنك 
کننده تمامی قطارها را بررسی و نواقص و معایب مشاهده 
ع وقت برطرف می کنند تا هیچ قطاری با  شده را در اسر
سیستم تهویه معیوب از مبدأ )پایانه و تعمیرگاه های متروی 
که در صورت  گفتنی است  تهران( وارد سرویس نشود. 
دریافت گزارش راهبران قطار مبنی بر خرابی سیستم تهویه 
در حین سرویس، در اولین فرصت قطار معیوب از چرخه 
ج و به تعمیرگاه منتقل شده و قطار سالم  بهره برداری خار

دیگری جایگزین آن می شود. 
شرکت بهره برداری راه آهن شهری تهران و حومه

9اجتماعی سال هفتم
شماره   1914

شنبه 
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                       88۱۰5۰۰۷                 

یادداشت

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

گزارش »آرمان ملی« از وضعیت ترافیکی جاده ها در روزهای تعطیل

گشـــــــت مســــــــافران ســــــیل باز
   ۲۰۱ میلیون تردد جاده ای در یک هفته

انتخاب رشته ۷۶ هزار نفر در کنکور 
سراسری 

ملی  سازمان  عمومی  روابط  مدیرکل 
سنجش و ارزشیابی نظام آموزش کشور آمار 
انتخاب رشته آزمون سراسری سال ۱۴۰۳ و 
انتخاب رشته های بدون آزمون را اعلام کرد.  
علیرضا کریمیان در گفت وگو با مهر اظهار کرد: 
کنون ۷۶ هزار نفر در آزمون سراسری سال  تا
۱۴۰۳ انتخاب رشته کرده اند. با توجه به اینکه 
ثبت نام و انتخاب رشته های بدون آزمون 
هم همزمان با انتخاب رشته آزمون سراسری 
صورت می گیرد، بیش از ۱۷ هزار نفر رشته های 
کید کرد:  بدون آزمون را انتخاب کرده اند. وی تا
داوطلبان زودتر انتخاب رشته خود را انجام 
دهند و انجام آن را به روزها و ساعات پایانی 
موکول نکنند.  مدیرکل روابط عمومی سازمان 
ملی سنجش و ارزشیابی نظام آموزش کشور 
افزود: مطالعه دقیق ویژه نامه و استفاده از 
سامانه راهنمای انتخاب رشته مجازی که از روز 
سه شنبه ۱۳شهریورماه در درگاه اطلاع رسانی 
سازمان ملی سنجش فعال شده است می تواند 
به انتخاب رشته داوطلبان کمک کند.  کنکور 
سراسری سال ۱۴۰۳ در دو نوبت اردیبهشت 
ماه و تیرماه سال ۱۴۰۳ با حضور یک میلیون و 
۱۸۰ هزار و ۶۰۱ نفر برگزار شد. نتیجه اولیه آزمون 
ک انتخاب رشته جمعه ۹  به همراه کارنامه ملا
شهریورماه منتشر شد و یک میلیون و ۳۰ هزار و 

۵۱۵ نفر مجاز به انتخاب رشته شدند. 

ثبت الکترونیکی ۷۶ هزار پرونده 
قضائی در تهران

رئیس کل دادگستری استان تهران، از ثبت 
۷۶ هزار و ۵۰۰ پرونده قضائی به صورت تمام 

الکترونیک در ۱۴ ماه گذشته خبر داد. 
، علی القاصی، با اشاره به  گزارش مهر به 
اهتمام صورت گرفته در اجرای دستورالعمل 
ابلاغی رئیس عدلیه در رابطه با هوشمندسازی 
و الکترونیکی شدن فرایندها و پرونده های 
قضائی، گفت: رویکرد اصلی دستگاه قضا، حرکت 
به سوی ثبت پرونده های قضائی به صورت 
تمام الکترونیک است.  وی ضمن اشاره به ثبت 
تمام الکترونیک پرونده های قضائی، افزود: 
رویکرد دادگستری کل استان تهران حرکت به 
سوی ثبت پرونده های قضائی به صورت تمام 
الکترونیک است که به مرور و طی زمان لازم، 
کد را  کاهش یا حذف مخازن فیزیکی بایگانی را
در سال های آتی در پی خواهد داشت.  القاصی، 
نقش فناوری برای افزایش دقت و سرعت در 
رسیدگی ها و کاهش خطاها و یا آسیب های 
موجود در روش های سنتی و فیزیکی را مورد 
مداقه قرار داد و خاطرنشان کرد: در خرداد 
۱۴۰۲ طی نامه ای ثبت پرونده های قضائی به 
صورت تمام الکترونیک در استان تهران مورد 
کید قرار گرفت که موجب ثبت ۲۲ هزار و ۱۰۳  تا
پرونده قضائی به صورت تمام الکترونیک در 
استان تهران شد.  وی با اشاره به افزایش شتاب 
ثبت پرونده های تمام الکترونیک در حوزه های 
قضائی استان تهران، افزود: در ۵ ماهه ابتدای 
سال جاری با ثبت بیش از ۵۴ هزار و ۴۰۰ فقره 
پرونده قضائی به صورت تمام الکترونیک شاهد 
رشد ۶۰ درصدی استان تهران در این زمینه 
بوده ایم که در مجموع، طی ۱۴ ماهه گذشته 
بیش از ۷۶ هزار و ۵۰۰ پرونده قضائی در استان 
به صورت تمام الکترونیک ثبت و مورد رسیدگی 

قرار گرفته است. 

تهران و دمشق خواهر خوانده شدند
سند خواهرخواندگی دو شهر تهران و دمشق، 
به امضای شهردار تهران و استاندار ویژه شهر 
کانی شهردار تهران که  دمشق رسید. علیرضا زا
به دعوت دولت سوریه به این کشور سفر کرده 
است، ضمن دیدار با مقامات دولت این کشور 
سند خواهرخواندگی دو شهر تهران و دمشق 
را با همتای خود استاندار ویژه شهر دمشق 
امضا کرد. شهردار تهران در این سفر با حسین 
، خانم شکور وزیر اداره  عرنوس نخست وزیر
محلی و محیط زیست و محمد سامرالخلیل 
وزیر اقتصاد این کشور و استانداران دمشق و 
ریف دمشق، دیدار و درباره زمینه های همکاری 
مدیریت شهری پایتخت های دو کشور دیدار و 

گفت وگو کرد. 

 زمان طرح ترافیک 
در تهران تغییر نمی کند

زمان طرح ترافیک در تهران، به رغم عادی 
شدن ساعات کار ادارات دولتی، تغییر نمی کند. 
با بازگشت ساعت کار کارکنان دولت به روال 
عادی از پنجشنبه ۱۵ شهریور ساعت اجرای 
طرح ترافیک در تهران هم تغییر نمی کند و کما 
فی السابق از ساعت ۶:۳۰ تا ۱۸ طرح ترافیک در 

محدوده مرکزی پایتخت اجرا می شود. 

ساعت کار مترو تهران تغییر کرد
مدیرعامل شرکت بهره برداری مترو تهران 
گفت: ساعت کار مترو تهران از امروز شنبه تغییر 
می کند.  رضا محمدنژاد بیدخت، در آستانه آغاز 
فصل پاییز و شروع مدارس، افزود: ساعت کار 
مترو تهران از روز شنبه ۱۷شهریور ۱۴۰۳ در تمامی 
خطوط هفت گانه همانند گذشته از ساعت ۵:۳۰ 
کید  بامداد آغاز و تا ساعت ۲۲ ادامه دارد. وی تا
کرد: سرویس دهی در تمامی خطوط هفت گانه 
مترو تهران و حومه در روزهای جمعه و تعطیل 

از ساعت ۶ صبح آغاز می شود. 

ساخت و ساز در حریم میراث جهانی!

 مجتبی گهستونی
 فعال میراث فرهنگی 

کارگران ساختمانی به قوت خود باقی  مشکلات بیمه 
کارگران  بیمه   ۵ ماده  اصلاحیه  با  که  سهمیه ای  است؛ 
شده  داده  تخصیص  اجتماعی  تأمین  به  ساختمانی، 
کافی است، به طوری که بعد از گذشتِ نزدیک به یک  نا
سال، جز تعدادی محدود سهمیه، هیچ سهمیه ای دیگر 
برای کارگران ساختمانی در نظر گرفته نشده است. قانونی 
که در مجلس به تصویب رسید از همان ابتدا مورد اعتراض 
بسیاری از فعالان کارگری قرار گرفت. کمبودِ بودجه برای 
کارگران ساختمانی مهم ترین دلیلِ اعتراض آن ها  بیمه 
بود؛ اما با این وجود، نمایندگان مجلس معتقد بودند، 
ح جدید که بر افزایشِ سهم تأمین اجتماعی از پروانه  طر
ساختمانی بنا شده، می تواند منابع مورد نیاز سازمان را 
تأمین کند. آن ها با محاسبه  افزایش ۲۵ درصدی به این 
نتیجه رسیده بودند، اما از قرارِ معلوم تمام محاسبات 
آن ها با بخشنامه ای که از سوی وزارت کشور ابلاغ شده به 
کبر شوکت، رئیس انجمن صنفی کارگران  هم ریخته است.  ا
ساختمانی، در این رابطه به ایلنا، توضیح می دهد: تلاش ما 
برای اصلاحیه ماده ۵ بیمه کارگران ساختمانی در نهایت 
منجر به افزایش سهم تأمین اجتماعی از عوارض پروانه 
ساختمانی از ۱۵ درصد به ۲۵درصد شد. هر چند ما با این 
کمیسیون اجتماعی هم با حرف  روش مخالف بودیم و 
ح ما به تصویب نرسید. در  ما موافق بود، اما در نهایت طر
ح پیشنهادیِ ما قرار بود به ازای متراژ و منطقه ساخت  طر
منابع دریافت شود، اما زور مافیای ساخت و ساز زیاد بود و 
لابی وسیعی در مجلس کردند و در نهایت با همان مبنایِ 
عوارض ساختمانی، ماده ۵ را اصلاح کردند.  شوکت ادامه 
داد: بعد از ابلاغ این قانون، متأسفانه از سوی وزارت کشور 
مداخله هایی برای تقلیل سهم عوارضِ تأمین اجتماعی 
صورت گرفت که این موضوع وضعیت را بدتر می کند. زمانی 
نمایندگان در مجلس کل سهم عوارض را برآورد می کردند و با 
کید داشتند که منابع سازمان تأمین اجتماعی  توجه به آن تأ
برای بیمه کارگران ساختمانی کافی است. ببینید برای سال 

۱۴۰۲ میزان درآمد شهرداری ها از محل درآمدهای عمرانی 
نزدیک به ۹۰ هزار میلیارد تومان بود که ۲۵درصد این رقم 
حدود ۲۲ هزار میلیارد تومان می شد.  این فعال کارگری ادامه 
داد: با بخشنامه ای که از سوی وزارت کشور صادر شده، رقمِ 
خیلی از آیتم هایی که بابتِ پروانه ساختمانی از کارفرما کسر 
می شود، از شمولیت عوارض خارج می شوند و خروجی این 
می شود که دریافتی تأمین اجتماعی به شدت کاهش پیدا 
می کند. مثلا در سال ۱۴۰۲ از محل پروانه های ساختمانی 
حول و حوش ۱۰هزار میلیارد و حتی کمتر به تامین اجتماعی 
پرداخت می شود، که این رقم پوشش دهنده ی بیمه کارگران 
گر قرار است ۲۵ درصد  ساختمانی نیست.  وی تصریح کرد: ا
از عوارض پروانه ساختمانی به تامین اجتماعی پرداخت 
شود، باید این ۲۵ درصد از مجموع عوارضی که شهرداری ها 
از محل پروانه های ساختمانی دریافت می کنند، پرداخت 
، منابع  شود، نه بخشی از آن. در واقع بخشنامه وزارت کشور
بیمه کارگران ساختمانی که قرار بود با افزایشِ ۲۵درصدی از 
پرداختِ پروانه ساخت، افزایش پیدا کند را باز هم کاهش 
داده است. همین باعث می شود تأمین اجتماعی مانند 
سابق از بیمه کارگران ساختمانی سربازبزند و بگوید همان 

اندازه که بودجه می گیرم، بیمه می کنم! 
رئیس انجمن صنفی کارگران ساختمانی گفت: متأسفانه 
ما بین زیاده خواهی های بساز و بفروش ها و حمایتی که از 
سویِ مسئولان از آن ها می شود، گیر افتاده ایم. از یک طرف 
ح اولیه، که دریافت حق بیمه  در مجلس اجازه ندادند طر
از کارفرما براساس متراژ و قیمت منطقه بود تصویب شود؛ 
، با بخشنامه ای که صادر کرده،  ، وزارت کشور از سویی دیگر
ح مصوب، کم می کند.  از سهم اضافه شده بر اساس طر
بخشنامه ای که از سوی وزارت کشور صادر شده، درآمد تامین 
اجتماعی را از محل عوارض ساختمانی، کم می کند، که این 
کم بالاست، رقم  رقم در جاهایی مثل بالای شهر تهران که ترا
قابل توجهی است.  شوکت گفت: امیدواریم تیم جدید وزارت 
، شرایط یکی از ضعیف ترین اقشار جامعه را در نظر  کشور

بگیرد و با ما صادقانه رفتار کند. رئیس جمهور دائم از عدالت 
و فقرزدایی صحبت کردند و حالا وقت نشان دادنِ پایبندی 

به این وعده هاست. 
رئیس انجمن صنفی کارگران ساختمانی گفت: کارگران 
ساختمانی ۷ تا ۸درصد از کارگران کشور هستند و ۵۰ درصد 
حوادث مربوط به آن هاست. اجحافی که از سوی برخی 
کارفرمایان به کارگران ساختمانی می شود، بسیار است. آن ها 
حاضر نیستند سهم و وظیفه  قانونی خود را انجام دهند.  
شوکت گفت: کارگران ساختمانی نباید تاوان کم کاری وزارت 
کشور و سازمان تامین اجتماعی را بدهند. آن ها نباید قربانیِ 
لابیِ سرمایه داران و مسئولانِ سرمایه دار شوند. ۴ سال تلاش 
ح اصلاحیه کارگران ساختمانی در نهایت  برای تصویب طر
نتوانست کارگران ساختمانی را به حق خود برساند. کارگر 
ساختمانی باید بیمه شود و امیدواریم در دولتی که دم از 
عدالت و شنیدن صدای کارگر می زند، به این قشر مظلوم 
توجه شود.  رئیس انجمن صنفی کارگران ساختمانی گفت: 
درخواست ما لغو بخشنامه وزارت کشور است. باید ۲۵درصد 
از تمام مبلغ پروانه ساختمانی کسر و به حساب سازمان 
تأمین اجتماعی واریز شود.  شوکت در پاسخ به این سوال 
که بعد از تصویب قانون، وضعیت بیمه کارگران ساختمانی 
به کجا رسیده، گفت: هنوز هیچ اتفاقی نیفتاده و تنها یک 
کنون  سهمیه ۱۰ هزارتایی تخصیص داده اند، در حالی که ا
بیمه حدود ۴۰۰ الی ۵۰۰هزار نفر قطع شده و با سهمیه 
۱۰هزارتایی اتفاق خاصی نیفتاده است.  رئیس انجمن صنفی 
کارگران ساختمانی بیان کرد: سال گذشته قرار بود سهمیه 
گرفتند و بعد،  که آن را پس  ۱۵هزارتایی تخصیص دهند 
سهمیه ۱۰هزارتایی تخصیص دادند. با این رقم مثلا سهمیه 
استانی که ۶ هزار نفر در نوبت بیمه هستند، حدود ۳۰۰ نفر 
می شود؛ در این استان چه کسی را بیمه کنیم؟ یک کارگر 
می گوید در لیست اولویت قرار دارد، کارگر دیگر می گوید بیمارِ 
لاعلاج دارم و…. بیمه حق همه  آن هاست اما با سهمیه ای که 

می دهند تعداد انگشت شماری را می توان بیمه کرد. 

، منابع بیمه این قشر را کاهش داد بخشنامه وزارت کشور

 دولت با کارگران ساختمانی عادلانه رفتار کند

آرمان ملی: مسافرت جاده ای به پیمایشی گفته می شود 
معمولاً  جاده ای  مسافرت های  گیرد.  در جاده صورت  که 
شامل طی مسافت های طولانی با خودرو هستند. در ایران، 
سالانه ۳۵۰ میلیون سفر انجام می شود که از این تعداد، ۲۵۰ 
، جاده ای است. بیش ترین سفرهای جاده ای  میلیون سفر
در ایران در تعطیلات و به خصوص در روزهای آغازین سال 
گر تعطیلات طوری باشد که به اصطلاح  انجام می شود. اما ا
بین تعطیل باشد شاهد سیل مسافران به سمت شمال و دیگر 
نقاط کشور هستیم. اما در تعطیلات هفته گذشته که مصادف 
بامناسبت های مذهبی بود، میزان سفرها به مشهد مقدس 
افزایش چشمگیری داشت. در ادامه گزارش به دلایل سفر 

ایرانیان اشاره شده است. 
   ایرانی ها با چه انگیزه ای بیشتر سفر می کنند؟

و  گردشگری  شکل گیری  انگیزه های  مهم ترین  از  یکی 
کن در  سفرهای داخلی در دنیا دیدار از اقوام و دوستان سا
دیگر شهرهاست. داده پردازی های یک دهه اخیر در ایران 
نیز نشان می دهد ۴۴ درصد سهم سفرها با انگیزه »دیدار از 
آشنایان و نزدیکان« انجام شده و »تفریح و گردش« در جایگاه 
بعدی قرار دارد. درحالی که بیش از ۷۰ درصد اقامت ها در خانه 
اقوام و آشنایان بوده و اجاره خانه و ویلا با اختلاف زیاد، گزینه 
دوم مسافران بوده است.  به گزارش ایسنا، هرچند مفهوم سازی 
گردشگری به واسطه همپوشانی هایی که با گذران اوقات فراغت 
و گردشگری تجاری دارد کار ساده ای نیست اما کلیدی ترین 
و اصلی ترین دلیل و نیت شکل گیری اینگونه از گردشگری 
»بازدید و دیدار دوستان و نزدیکان« است و یکی از فواید این 
گونه از گردشگری امکان اقامت در خانه دوستان و اقوام و 
کاهش هزینه های سفر است.  نمود این وضعیت در ایران نیز 
در دهه های اخیر به وضوح مشاهده می شود، آمارهای مرکز 
ملی آمار ایران نیز نشان می دهد که بیش ترین انگیزه سفر 
ایرانی ها دیدار از اقوام، نزدیکان و دوستان است و در مواقعی 
که با تغییر مقطعی و موقت الگوی سفر مواجه می شویم، میزان 
استفاده از خانه های اجاره ای و چادرهای مسافرتی در مناطق 
پرتقاضا افزایش پیدا کرده است که نشان دهنده اثرگذاری عامل 
اقتصاد و هزینه بر کیفیت و کمیت سفر است. مرکز پژوهش های 
مجلس در داده پردازی هایی که براساس آمارهای مرکز ملی آمار 
ایران داشته به این نتیجه رسیده است که در فاصله سال های 
۱۳۸۷ تا ۱۳۹۸ سفرهای داخلی با تغییرات محسوسی روبه رو 
بوده است که این تغییرات روند مثبت داشته و افزایش تعداد 
که هرچند ممکن است  سفرهای داخلی را نشان می دهد 
باعث افزایش درآمدهای کسب و کارهای گردشگری شود اما 
پیامدهای منفی نیز به همراه داشته است، برای مثال با هجوم 
یکباره گردشگران و اشباع ظرفیت های خدماتی گردشگری، 
مسافران و گردشگران از خدمات با کیفیت محروم می شوند و در 

انتخاب دوباره همین مقصد دچار تردید خواهند شد در ادامه 
این گزارش نگاهی به آمار سفر و ترافیک این روزها داشته ایم. 
لازم به ذکر است که میزان تصادفات جاده ای در ایران بسیار 
بالاست و به طور متوسط هر ۲۴ دقیقه یک نفر بر اثر تصادف 

کشته می شود
، پایتخت     ترافیک سنگین در جاده های شمالی کشور

و خراسان رضوی
هنگام بازگشت مسافران، در محورهای سیاحتی و زیارتی 
کشور به ویژه جاده های شمالی و خراسان رضوی و ورودی های 

پایتخت ترافیک سنگین می شود. 
در  فراجا  پلیس راه  جانشین  محبی،  سیاوش  سرهنگ 
ترافیکی  اوضاع  خصوص  در  تهران  در  فارس  با  گفت و گو 
، اظهار کرد: ترافیک به علت بازگشت مسافران  محورهای کشور
در پایان تعطیلات چندروزه، در بیشتر محورهای مواصلاتی 
به ویژه جاده های شمالی و خراسان رضوی و ورودی های 
پایتخت سنگین است. وی گفت: به همین منظور برای تسهیل 
تردد مسافران، پلیس محدودیت هایی را در محورهای پرتردد 
اعمال کرده است. جانشین پلیس راه فراجا افزود: در آزادراه 
_منجیل از عصر دیروز و در جاده چالوس و آزادراه تهران  رودبار
شمال از صبح دیروز همچنین محور هراز به صورت مقطعی 
در مسیرهای شمال به جنوب محدودیت تردد یک طرفه 
برای تخلیه بار ترافیکی ایجاد شده است.  محبی با بیان اینکه 
ج از شرایط عادی  مسافران برای بازگشت سفرهای خود، خار
حداقل ۲ یا ۳ برابر بیشتر زمان در نظر بگیرند، ادامه داد: 
هم وطنان به ازای هر دو ساعت رانندگی ۱۵ دقیقه استراحت 
کنند و ضمن دوری از عجله و شتاب و رعایت سرعت مجاز با 
حوصله رانندگی کنند تا بدون هیچ حادثه ای، ایمن و سلامت 

به مقصد برسند. 

   ۲0۱ میلیون تردد جاده ای در یک هفته
رئیس پلیس راهور فراجا از افزایش قابل توجه حجم تردد در 
جاده های کشور به ویژه در مسیرهای منتهی به استان های 
شمالی و خراسان رضوی خبر داد.  سردار سید تیمور حسینی 
گفت: از ۱۰ شهریور تا ساعت ۹ صبح جمعه ۱۶ شهریور ۱۴۰۳، 
شاهد افزایش ۸ درصدی تردد نسبت به روزهای عادی بوده ایم 

و این میزان به بیش از ۲۰۱ میلیون تردد رسیده است. 
وی افزود: با توجه به افزایش تقاضا برای سفر در ایام 
تعطیلات، استان های شمالی کشور همچون مازندران، گیلان و 
خراسان رضوی بیش ترین حجم ورودی خودرو را تجربه کردند، 
با این حال، در روزهای اخیر و با پایان یافتن ایام سوگواری، موج 

بازگشت مسافران به شهرها آغاز شده است. 
این مقام ارشد انتظامی اظهار داشت: بر اساس آخرین 
آمارها، همچنان حدود ۹۰ هزار خودرو در مازندران، ۶۰ هزار 

خودرو در گیلان و ۳۰ هزار خودرو در خراسان رضوی نسبت به 
تعداد خودروهای ورودی باقی مانده اند، این حجم بالای تردد، 
موجب ایجاد ترافیک سنگین در برخی محورهای مواصلاتی 

شده است. 
کید کرد: در عین حال، با وجود  رئیس پلیس راهور فراجا تا
افزایش حجم تردد، خوشبختانه آمار تصادفات نسبت به هفته 
گذشته کاهش قابل توجهی داشته است. بر اساس آمار رسمی 
، شاهد ۱۹ درصد کاهش در مجموع تصادفات  پلیس راهور
بوده ایم که این کاهش به ترتیب ۱۶ درصد در آمار جانباختگان، 
۴۶ درصد در تصادفات جرحی و خسارتی مشاهده شده است. 

   کندی تردد نفتکش های سوخت رسان به دلیل ترافیک 
فوق سنگین در جاده ها 

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران با 
کید بر اینکه در روزهای اخیر وزیر نفت به طور مستمر پیگیر  تا
وضع تامین و توزیع بنزین کشور به ویژه در استان های شمالی 
بوده است، گفت: نماینده ای ویژه  از سوی ستاد وزارت نفت به 

استان های گیلان و غرب مازندران اعزام شده است. 
به گزارش ایسنا، کرامت ویس کرمی با بیان اینکه تعطیلات 
پیاپی و چند روز هفته جاری  سبب ازدحام بیش از حد و 
ترافیک فوق سنگین خودروها در مبادی ورودی جاده های 
کرد:  بین شهری و خروجی استان های شمالی شد، اعلام 
این  حجم از ترافیک که تنها در استان مازندران ۲۱ میلیون 
سفر اعلام شده و بی شک استان گیلان نیز شرایط مشابهی را 
داشته، کم سابقه بوده است.  طبق اعلام شانا، وی با یادآوری 
اینکه این حجم از تردد باعث رشد جهشی و کم سابقه مصرف 
بنزین در یک هفته پیاپی در استان های شمالی شد، تصریح 
کرد: این افزایش تردد موجب کندی حرکت و تاخیر حداقل 
پنج برابری در تردد نفتکش های سوخت رسان در جاده های 
مواصلاتی و سبب تعطیلی مقطعی در بعضی از جایگاه های 
عرضه سوخت استان گیلان و غرب مازندران شد.  مدیرعامل 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی افزود: تمهیدات لازم برای 
تامین بنزین استان های شمالی با خط لوله انتقال فرآورده های 
نفتی و نفتکش های سوخت رسان از استان های همجوار و 
غیرهمجوار اندیشیده شده است.  ویس کرمی گفت: همکاران 
ما در همه بخش های تولید، نقل و انتقال  و توزیع فرآورده های 
نفتی به صورت شبانه روزی در عرصه سوخت رسانی فعال 
هستند و به صورت ویژه کار تامین و توزیع در استان های شمالی 
کید بر اینکه در روزهای  را پیگیری و نظارت می کنند.  وی با تا
اخیر وزیر نفت نیز به طور مستمر وضع تامین و توزیع بنزین 
کشور و به ویژه استان های شمالی را پیگیری کرده است، افزود: 
نماینده ای ویژه  از سوی ستاد وزارت نفت به استان های گیلان 

و غرب مازندران اعزام شده است. 
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شلیک ۲ زن مسلح به ستاره بوکس 
فرمانده انتظامی رباط کریم گفت: در تحقیقات پلیس 
مشخص شد ۲ زن مسلح در جریان جر و بحث و درگیری 
با عیسی گل محمدی ستاره بوکس ایران، او را با سلاح گرم 
به قتل رسانده و متواری شده اند. سرهنگ تیمور کلانتری 
با اشاره به جزئیات وقوع قتل عیسی گل محمدی ستاره 
اظهار  رباط کریم  در  خود  شخصی  باغ  در  ایران  بوکس 
کرد: یک مورد گزارش وقوع تیراندازی در باغی در حوالی 
رباط کریم به پلیس اعلام می شود، بلافاصله عوامل انتظامی 
کلانتری ۱۶ وهن آباد رباط کریم در محل حاضر و به بررسی 
علت آن می پردازند. فرمانده انتظامی رباط کریم افزود: در 
تحقیقات اولیه پلیس مشخص می شود در باغی متعلق به 
یک ورزشکار سرشناس است که دو زن مسلح در جریان جر 
، او را با سلاح گرم به قتل  و بحث و درگیری با فرد مورد نظر
رسانده و متواری شده اند. وی با اشاره به متواری بودن 
گاهی  گاهان پلیس آ عاملان قتل عنوان کرد: تیمی از کارآ
بررسی این قتل را آغاز کرده و به سرنخ هایی نیز رسیده اند 
و به محض حصول نتیجه مراتب به اطلاع عموم خواهد 

رسید.

قتل مرموز زن و مرد جوان 
گاهی فرماندهی انتظامی گیلان از وقوع  رئیس پلیس آ
یک قتل مرموز زن و مرد جوان غیربومی در رشت خبر داد 
و گفت: دستگیری قاتل یا قاتلان در دستور کار پلیس قرار 
دارد. سرهنگ علیرضا حدادی اظهار کرد: در پی اعلام وقوع 
دو فقره قتل در یک منزلی ویلایی در حوالی شهر رشت، 
گاهی جهت بررسی موضوع در محل حاضر  گاهان آ کارآ
گاهی پلیس گیلان با بیان اینکه با  شدند. رئیس پلیس آ
گاهی در محل مشخص شد که یک زن  گاهان آ حضور کارآ
۳۶ ساله و یک مرد ۳۷ ساله غیربومی در یک منزل ویلایی 
گاهان  اجاره ای با سلاح گرم به قتل رسیده اند، گفت: کارآ
تحقیقات خود را برای بررسی موضوع و دستگیری قاتل یا 
قاتلان آغاز که به روشن شدن ماجرا، موضوع اطلاع رسانی 

خواهد شد.

کشف ۷۰۰ گرم طلا از کوله پشتی 
فرمانده یگان انتظامی مترو پایتخت از دستگیری سارقی 
در ایستگاه مترو خبر داد و گفت: از کوله پشتی متهم ۷۰۰ 
گرم طلا کشف شد. سرهنگ عباس کرمی افزود: مأموران 
انتظامی در گشت زنی های هدفمند در ایستگاه های مترو به 
مرد جوانی مظنون و متهم را تحت مراقبت های پلیسی قرار 
دادند. وی تصریح کرد: متهم بلافاصله پس از رؤیت مأموران 
از محل متواری و مشخصات ظاهری متهم در اختیار کلیه 
واحدهای انتظامی قرار گفت. سرهنگ کرمی تصریح کرد: 
پس از مدت کوتاهی متهم در یکی از ایستگاه های مترو 
رؤیت و دستگیر شد و در بازرسی از کوله پشتی متهم ۷۰۰ گرم 
طلا مسروقه کشف شد. فرمانده یگان انتظامی مترو پایتخت 
ادامه داد: متهم به سرقت طلاهای مسروقه معترف و اظهار 
کرد که از شهرهای غربی کشور برای فروش اموال کشف شده 
به تهران آمده است. این مقام انتظامی ادامه داد: متهم 
برای کشف جرایم احتمالی و شناسایی مال باختگان در 

اختیار پلیس پیشگیری قرار گرفت.

انهدام باند ۱۲ نفره هرمی
جانشین فرماندهی انتظامی غرب استان تهران از انهدام 
باند ۱۲ نفره شرکت هرمی خبر داد و گفت: اعضای این باند 
از اتباع غیرمجاز بودند. سردار مهدی کرمی اظهار داشت: 
در پی کسب خبری مبنی بر رفت و آمد مشکوک تعدادی 
اتباع غیرمجاز در محله ای در ملارد، بررسی موضوع در 
کار مأموران پلیس امنیت عمومی غرب استان  دستور 
تهران قرار گرفت. جانشین فرماندهی انتظامی غرب استان 
تهران افزود: پس از تحقیقات فنی پلیس و مشخص شدن 
فعالیت اتباع غیرمجاز در پوشش شرکت هرمی در ملارد، 
با هماهنگی مقام قضائی، مأموران پلیس امنیت عمومی 
وارد ساختمان موردنظر شده و ۱۲ نفر از اتباع غیرمجاز را با 
عنوان اعضای یک شرکت کلاهبرداری هرمی دستگیر کردند. 
وی اضافه کرد: در بازرسی از محل رایانه، لپ تاپ، جزوات و 
کتابچه های آموزشی کشف شد. کرمی اظهار کرد: متهمان 
از اتباع غیرمجاز بودند که به عنوان اعضای شرکت هرمی 
در دفتری در ملارد فعالیت می کردند که پس از دستگیری 
به دلیل فقدان مدارک هویتی و غیرمجاز بودن، جهت طرد 

از کشور به اردوگاه استان البرز منتقل شدند.

کــوتــاه

اعتراف به ۷ فقره سرقت 
سرکلانتر دوم پلیس پیشگیری پایتخت، از 
دستگیری خانمی خبر داد که سارق حرفه ای 
خودرو بود. سرهنگ محمد افشار گفت: در 
پی گشت زنی های هدفمند عوامل گشت 
کلانتری ۱۳۴ شهرک قدس در محدوده حوزه 
استحفاظی به منظور شناسایی سارقان، به 
یک دستگاه خودرو پراید سفید که راننده 
آن خانم و با چراغ خاموش در حال پرسه زنی 
ک خودرو  بود مشکوک شدند و با استعلام پلا
مشخص شد که خودرو سرقتی است. وی 
اظهارکرد: مأموران بلافاصله دستور توقف 
خودرو را صادر ولی متهم با مشاهده مأموران 
به سرعت از محل متواری و پس از مدتی 
تعقیب و گریز وخودرو متوقف و راننده آن 
گفت:  انتظامی  مقام  این  شد.  دستگیر 
متهمه ۳۶ ساله دارای سابقه کیفری بوده 
و به ۷ فقره سرقت مشابه اعتراف کرد و در 
بازرسی از خودرو ابزار آلات مخصوص سرقت 
و یک قبضه سلاح سرد کشف شد. وی ادامه 
داد: در بررسی از خودرو مشخص شد خودرو 
نهم شهریور در محدوده سعادت آباد به 
سرقت رفته است که در این خصوص پرونده 
تشکیل و به مقام قضائی تحویل داده شد. 
سرهنگ افشار به شهروندان توصیه کرد: 
خودرو خود را به قفل ها و لوازم ایمنی به 
جهت جلوگیری از وقوع این دست سرقت ها 
تجهیز نمایند و در صورت وقوع، بلافاصله به 

پلیس ۱۱۰ گزارش دهند.

دستگیری سارقان کنتور آب 

فرمانده انتظامی شهرستان شیروان از 
دستگیری ۲ نفر سارق سابقه دار کنتورهای 
آب با ۲۰ فقره سرقت در روستای قلندرآباد 
خبر داد. سرهنگ مجید یگانه پور اظهار 
داشت: در پی اعلام مرکز فوریت های پلیسی 
۱۱۰ مبنی بر وقوع چند فقره سرقت کنتور آب 
در روستای قلندرآباد، بررسی موضوع در 
دستور کار ماموران پاسگاه انتظامی خانلق 
گرفت. وی با بیان اینکه ماموران در  قرار 
اقدامی اطلاعاتی و با هماهنگی مرجع قضائی 
موفق به شناسایی و دستگیری ۲ سارق در 
مخفیگاهشان شدند، افزود: سارقان پس 
از انتقال به پاسگاه در بازجویی های بعمل 
کتنور آب اعتراف  آمده به ۲۰ فقره سرقت 
کردند. فرمانده انتظامی شیروان تصریح کرد: 
با توجه به اعتراف متهمان، در این رابطه 
یک نفر مالخر که اقدام به خرید لوازم سرقتی 
می کرد، دستگیر و در نتیجه هر ۳ متهم بعد 
از تشکیل پرونده برای انجام مراحل قانونی 

به مرجع قضائی معرفی شدند.

گاهی فراجا  معاون مبارزه با جعل و کلاهبرداری پلیس آ
که با ۳۰  از پلمب یک شرکت و دستگیری سرشاخه اصلی 
کلاهبرداری می کرد، خبر  کی ترفند سرمایه گذاری  نفر شا
داد. سرهنگ عبدا... چولکی گفت: در پی گزارشی مبنی بر 
فعالیت افرادی به هویت معلوم در امر کلاهبرداری از طریق 
جذب سرمایه و متعاقب آن دادن وعده های واهی و کذب 
 ، به مشتریان خود جهت سرمایه گذاری در بازار بورس و رمزارز
گاهان بررسی این پرونده را در دستور کاری خود  بلافاصله کارآ
قرار دادند. وی افزود: با انجام بررسی های اولیه مشخص 
شد، این شرکت با نام تجاری معین اقدام به فعالیت گسترده 
در سطح شهر کرده و با تهیه و تکثیر جزوات آموزشی اقدام 
به فروش و برگزاری دوره های آموزشی با هزینه گزاف می کرد. 
گاهی فراجا تصریح  معاون مبارزه با جعل و کلاهبرداری پلیس آ
کرد: با انجام اقدامات پلیسی محل تشکیل جلسات شرکت 
شناسایی و پس از هماهنگی قضائی، مأموران به محل مذکور 
گاهان ضمن پلمب شرکت  اعزام شدند. وی با بیان اینکه کارآ
در این راستا اسناد و مدارکی کشف و ضبط کردند، گفت: 
با بررسی مدارک موجود یکی از سرشاخه های مهم شرکت 
به هویت معلوم شناسایی و نامبرده طی عملیاتی در منزل 
شخصی خود دستگیر شد. سرهنگ چولکی عنوان کرد: طبق 

برآورد کارشناسان حدود یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان 
کنون تعداد ۳۰ نفر  در این خصوص کلاهبرداری شده که تا

گاهی مراجعه کرده اند و با توجه به  کی به پلیس آ به عنوان شا
مدارک موجود این تعداد تا ۹۰۰ نفر نیز متصور است.

کلاهبرداری در قالب سرمایه گذاری 

سارقانی که خودرو را در محل سرقت جا گذاشتند

کب موتورسوار در ۲ نقطه پایتخت فوت ۲ را

گاهی تهران  رئیس پایگاه چهارم پلیس آ
بزرگ از دستگیری سارقانی که خودروی 
خود را در محل سرقت جا گذاشته و مجبور 
به فرار با پای پیاده شدند، خبر داد. سرهنگ 
امین  ا... بیرانوند در گفت وگو با »ایسنا« با 
اشاره به این پرونده گفت: مدتی پیش در 
پی تماس شهروندان با مرکز فوریت های 
از  ۱۱۰، یک مورد سرقت نافرجام  پلیسی 
که درپی آن  گزارش شد  منزلی به پلیس 
به  رسیدگی  و  حاضر  محل  در  ماموران 
موضوع را در دستورکار خود قرار دادند. 
گاهی تهران  رئیس پایگاه چهارم پلیس آ
بزرگ ادامه داد: در بررسی ها مشخص شد 
که چند نفر برای سرقت وارد یک خانه شده 
بودند اما همسایه این واحد، متوجه حضور 
سارقان شده و با پلیس تماس گرفته بود. به 

همین دلیل نیز سارقان متوجه لورفتن خود 
شده و سریعا از محل فرار کردند. بیرانوند 
تصریح کرد: همکاران من در صحنه حدس 
زدند که ممکن است سارقان فرصت فرار 
با وسیله نقلیه خود را پیدا نکرده باشند 

ک تمام خودروهای آن  به همین دلیل پلا
ک  کوچه را بررسی کردند و مشخص شد پلا
یک خودروی پژو ۲۰۷، به یک خودروی 
فیدلیتی تعلق دارد و عمدا روی خودروی 
دیگری نصب شده است. به همین دلیل 

ک  در بررسی های بیشتر محرز شد که پلا
اصلی این خودرو، متعلق به یک سارق 
سابقه دار منزل است. وی افزود: به همین 
طریق، صاحب خودرو سریعا شناسایی و 
دستگیر شد. این متهم در بازجویی ها دو 
تن از همدستان سارق خود را لو داد و به ۱۵ 
فقره سرقت از منزل اعتراف کرد. دو همدست 
گانه  دیگر این سارق نیز در عملیات های جدا
دستگیر و در جریان بازجویی ها به جرم خود 
اعتراف کردند. رئیس پایگاه چهارم پلیس 
گاهی تهران بزرگ ادامه داد: در بازرسی از  آ
خانه این سارقان، چندین اموال سرقتی 
شامل سکه های طلا، ساعت و... به همراه 
اموال تخریب در  و  کلاه، دستکش  چند 
منازل که از آنها برای ارتکاب سرقت استفاده 

شده بود، نیز کشف و ضبط شد.

معاون فرهنگی و اجتماعی پلیس راهور تهران بزرگ، 
کب موتورسوار در ۲ نقطه از پایتخت  جزئیات فوت ۲ را
 ، «، سرهنگ فیروز کشیر را تشریح کرد. به گزارش »مهر
که در بزرگراه چمران به جنوب  گفت: در حادثه اول 
پایین تر از پل همت روی داد، یکدستگاه سواری پژو 
کنترل وسیله نقلیه، با  ۴۰۵ به علت عدم توانایی در 
در  که  می کند  برخورد  پارس  پژو  سواری  یکدستگاه 
ادامه این تصادف چند وسیله ای پژو ۴۰۵ در برخورد 

ثانویه، با یکدستگاه موتورسیکلت برخورد که او را به 
متأسفانه  که  کرده  پرتاب  مسیر  سبز  فضای  داخل 
راننده موتورسیکلت ۳۳ به علت شدت جراحات در دم 
فوت می نماید. وی ادامه داد: هم چنین در محدوده 
کردستان  بزرگراه هاشمی رفسنجانی به شرق بعد از 
یکدستگاه موتورسیکلت با کامیونت کفی خودروبر که 
به صورت دوبله پارک بوده برخورد می نماید که راننده 
۲۶ ساله در دم فوت می کند. معاون  موتورسیکلت 

فرهنگی و اجتماعی پلیس راهور تهران بزرگ ضمن اشاره 
به نقش حیاتی کلاه ایمنی استاندارد در جلوگیری از فوت 
کبان موتورسیکلت اظهار داشت: بدون شک نمی توان  را
نقش کلاه ایمنی استاندارد را در کاهش تصادف فوتی 
کب موتورسیکلت از این وسیله  گر این دو را انکار کرد و ا
استفاده می کردند شاید این دو تصادف فوتی به جرحی 
تبدیل می شد و الان حداقل این دو جوان زنده و چند 

وقت دیگر از بیمارستان ترخیص می شدند.

کلاهبردار 60 میلیاردی دستگیر شد
فرمانده انتظامی استان قزوین از کشف کلاهبرداری به ارزش 
۶۰ میلیارد ریال و دستگیری یک نفر در شهرستان قزوین خبر 
داد. سردار علی ابراهیمی گفت: در پی وصول شکوائیه مبنی 
بر شکایت از فردی به اتهام کلاهبرداری به بهانه سرمایه گذاری 
سرمایه گذاری،  سود  پرداخت  وعده  و  سی ان جی  شرکت  در 
کار ماموران  با توجه به حساسیت موضوع پرونده در دستور 
گاهی استان قرار گرفت. وی  مبارزه با جعل و کلاهبرداری پلیس آ
افزود: ماموران در تحقیقات پلیسی دریافتند فرد کلاهبردار با 
وعده های توخالی تحت عنوان مشارکت در فعالیت اقتصادی و 
سرمایه گذاری مبلغ ۶۰ میلیارد ریال از ۶ نفر مالباختگان مبالغی را 
دریافت نموده است. فرمانده انتظامی استان قزوین تصریح کرد: 
ماموران ضمن شناسایی متهم، با هماهنگی مقام قضائی وی را 
در مخفیگاهش دستگیرکردند. سردار ابراهیمی خاطرنشان کرد: 
متهم به بزه انتسابی خود و اخذ مبلغ ۶۰ میلیارد ریال از مالباختگان 
با وعده پرداخت سود کلان سرمایه گذاری معترف شد و برای 
رسیدگی قانونی به مراجع ذی صلاح معرفی شد. این مقام ارشد 
انتظامی اظهارکرد: هرگونه اقدامی که آرامش شهروندان را مختل 
کند با برخورد جدی پلیس روبه رو خواهد شد و انتظار ما نیز از مردم 
ع وقت با  در صورت برخورد با این گونه موضوعات این است در اسر

مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰تماس حاصل نمایند.

کشف محموله مواد مخدر
فرمانده مرزبانی خراسان رضوی از کشف محموله مواد مخدر شیشه توسط 
کرد: در راستای  مرزبانان هنگ تایباد خبر داد. سردار مجید شجاع اظهار 
 ، جلوگیری از ورود مواد مخدر به کشور و برخورد قاطع با قاچاقچیان مواد مخدر
مرزبانان مستقر در پست کنترل و مراقبت مرزی گروهان ۱۷ شهریور هنگ تایباد 
موفق شدند، مقادیری مواد مخدر از نوع شیشه را کشف کنند. فرمانده مرزبانی 
خراسان رضوی افزود: در راستای انسداد نوار مرزی و جلوگیری از ورود مواد مخدر 
و تشدید اقدامات کنترلی و بررسی دقیق تر مبادی ورودی به کشور با توجه به 
حساسیت زمانی، مرزبانان مستقر در ایست و بازرسی ۱۷ شهریور حین کنترل 
خودروهای ترانزیت ورودی به کشور به یک دستگاه خودرو تریلی مشکوک و در 
بازرسی از خودرو موفق شدند، تعداد ۲۳۸ بسته مواد مخدر به وزن ۱۵۱ کیلو و ۴۵۰ 
گرم از نوع شیشه را که به طرز بسیار ماهرانه ای در خودرو جاساز شده بود را کشف 
کنند. وی در ادامه تصریح کرد: اشرافیت اطلاعاتی و عملیاتی مرزبانی باعث شد تا از 
ک کشور جلوگیری شود، لذا خودرو توقیف  ورود این محموله مواد مخدر به عمق خا
و قاچاقچی و مواد مکشوفه تحویل مراجع قضائی شدند. شجاع ضمن تقدیر و 
تشکر از عملکرد مطلوب مرزبانان خاطرنشان کرد: مرزبانان استان خراسان رضوی 
در جهت برخورد مقتدرانه با قاچاقچیان همواره تلاش کرده اند، لذا برای ریشه کن 

کردن معضل مواد مخدر نیاز به همکاری همه شهروندان و مسئولان است.



گرچه مقابل  ا کشورمان  تیم ملی فوتبال  آرمان ملی:   
قرقیزستان به برتری رسید، اما وضعیت چمن ورزشگاه 
، شعار هواداران علیه بازیکنان و قلعه نویی و البته  فولادشهر
مصاحبه طلبکارانه طارمی و دیگر بازیکنان حاشیه های 

زیادی به دنبال داشت. 
   گزارش بازی 

در چارچوب رقابت های هفته نخست گروه A انتخابی 
جام جهانی ۲۰۲۶ در قاره آسیا، روز پنجشنبه پانزدهم شهریور 
تیم های ایران و قرقیزستان در ورزشگاه فولادشهر اصفهان 
به مصاف یکدیگر رفتند که این دیدار در نهایت با پیروزی 
یک بر صفر ایران به پایان رسید. دقیقه ۶ توپ گیری قایدی 
در پشت محوطه جریمه قرقیزستان موقعیت خوبی برای 
ایران به وجود آورده بود، اما پاس تند و تیز قایدی به آزمون در 
سمت راست محوطه جریمه در نهایت در حالتی نامتعادل با 
کنش دروازهبان راهی کرنر  ضربه آزمون همراه شد اما توپ با وا
شد. دقیقه ۲۰ در یک ضد حمله از سوی بازیکنان قرقیزستان 
این کوجو بود که از میانه های میدان دروازه ایران را نشانه 
گرفت، اما در حالی که بیرانوند از دروازه فاصله داشت در 
نهایت توپ را از زیر طاق دروازه بیرون کشید. دقیقه ۲۱ کرنر 
ارسالی از سمت راست دروازه ایران با ضربه سر کوجو همراه 
شد اما بیرانوند با جایگیری مناسب توپ را مهار کرد. دقیقه 
۳۴ روی یک توپ برگشتی به پشت محوطه جریمه، امید 
نورافکن شانس خود را با یک شوت محکم زمینی امتحان 
کرد که در ادامه مهار ناقص دروازهبان قرقیزستان باعث شد 
مهدی طارمی توپ برگشتی را به راحتی به گل تبدیل کند. 
دقیقه ۴۵ فرار عالی قایدی از سمت چپ و در ادامه پاس کات 
بک طارمی برای قلیزاده باعث شد توپ در محوطه جریمه 
به قلیزاده برسد، اما شوت محکم او فضای بالای دروازه را 
شکافت. دقیقه ۵۸ شوت پای چپ امید نورافکن از پشت 
محوطه جریمه قرقیزستان به تیر عمودی دروازه برخورد 
کرد. دقیقه ۸۵ روی یک غفلت از سوی مدافعان ایران کوجو 
پشت مدافعان صاحب توپ شد و در موقعیتی تک به تک 
شانس خود را برای به تساوی کشاندن بازی امتحان کرد اما 
کنشی عالی توپ را مهار کرد  این علیرضا بیرانوند بود که با وا
تا ۳ امتیاز بازی برای ایران باقی بماند. دقیقه ۲+۹۰ شوت 

شکوروف از پشت محوطه جریمه ایران را بیرانوند مهار کرد. 
   اتفاق ویژه 

گران حاضر در فولادشهر علیه امیر قلعه نویی  شعار تماشا
در دقایق پایانی بازی اتفاق جالب توجه این دیدار بود که 
به دلیل عملکرد ضعیف ملی پوشان در این دیدار و البته 

دیدارهای قبلی رخ داد. 
   صحبت طارمی 

مهدی طارمی که به عنوان بهترین بازیکن دیدار ایران - 
قرقیزستان انتخاب شد در نشست خبری حاضر شد. طارمی 
در بخشی از صحبت هایش گفت: بازی نسبتاً خوبی بود، 
نسبت به شرایطی که ما داشتیم. این را در نظر بگیرید که بازی 
اول همیشه شرایط سخت است. قطر که دو دوره قهرمان جام 
ملت ها شده، باخت، کره مساوی کرد و استرالیا هم شکست 
خورد. وی افزود: نمی خواهیم خودمان را با کسی مقایسه 
کنیم، ولی یک سوال از شما دارم؛ در باشگاه های ایران 
چه امکاناتی برای بازیکنان فراهم می کنید؟ زمین دارید؟ 
امکانات سخت افزاری دارید؟ چه چیزی به بازیکنان داده اید 
که از آنها پیشرفت می خواهید؟ فقط حاشیه! فقط و فقط 
حاشیه! فوتبال ایران فقط شده حاشیه! کاپیتان تیم ملی 
در دیدار با قرقیزستان تصریح کرد: به ما می آیند و می گویند 
که بگویید زمین خوب است. تا کی بگوییم خوب است؟ چه 
چیزی خوب است؟ این زمین با زمانی که امیر قلعه نویی 
بازی می کرد یک مدل است. یعنی هیچ پیشرفتی نشده و 
بدتر هم شده است. چه انتظاری دارید؟ یک سوال دارم؛ 
مگر ما چند دوره پیاپی به جام جهانی نرفتیم، مگر در یک 
تورنمنت که هشت بازی دارد همه چیز به یک بازی وابسته 

است؟ الان کره که مساوی کرده بدترین تیم آسیاست؟ چون 
ما یک بر صفر بردیم بدترین تیم آسیا هستیم؟ طارمی یادآور 
شد: با این امکانات و تجهیزات افتضاحی که به باشگاه ها 
می دهیم، چه انتظاری وجود دارد؟ خودتان می بینید. 
در ایران چند زمین خوب داریم؟ نداریم! از تیم ملی چه 
می خواهید؟ دوست مان در تلویزیون می گوید با یک دست 
و پا به جام جهانی می رویم؛ شما با دو دست و دو پا هم 
نرفتید! شما به زور دقیقه ۹۰ و در پلی آف و آن داستان ها به 
جام جهانی رفتید. چهار دوره پیاپی تیم ملی به جام جهانی 
رفته ولی در کل تاریخ و ۲۰۰ سال قبل از آن چهار بار نرفتید. 
گران اظهار داشت: به من گفتند  وی با اشاره به شعار تماشا
که نگو؛ ولی بی شرف کلمه سنگینی است. نمی توانیم به هم 
بگوییم بی شرف. ما بی شرف نیستیم. من نباید بگویم و شما 
هم نباید بگویید. می دانم وضعیت اقتصادی برای مردم 
سنگین است و ما هم شکایت داریم. مگر ما برای کشور این 
اتفاقات را رقم زدیم که بی شرف هستیم؟ امیرخان هم هزاربار 
گفته که شرایط اقتصادی باید بهتر شود. طبیعی است که 
مردم این عقده ها و فشار را یک جا خالی کنند ولی نه در این 
حد. ما هم خانواده داریم و مثل شما هستیم و دوست داریم 

این کشور موفق شود. 
   انتقاد از چمن 

تیم ملی  صفر  بر  یک  پیروزی  از  پس  نورافکن  امید 
از مردم اصفهان  گفت:  فوتبال ایران مقابل قرقیزستان 
بابت حضورشان تشکر می کنم. بازی خوبی انجام دادیم 
و موقعیت های زیادی داشتیم؛ اما شرایط چمن مناسب 
نبود؛ با اینکه تلاش های زیادی شده بود. خدا را شکر سه 
امتیاز بازی را گرفتیم. باید خوب ریکاوری کنیم؛ بازی خیلی 
حساسی برابر امارات در دبی داریم. شما نتایج را می بینید؛ 
الان امارات سه گل به قطر زده است. اصلاً نمی توانید بگویید 
تیم ضعیفی وجود دارد. باور کنید بازی ها سخت شده و 
امیدوارم خوب ریکاوری کنیم و سه امتیاز را مقابل امارات 

بگیریم. 
   نظر مدیرعامل ذوب آهن

در  اصفهان  ذوب آهن  باشگاه  مدیرعامل  نکیسا  نیما 
پاسخ به این پرسش که آیا چمن ورزشگاه فولادشهر برای 
دیدار ایران - قطر بهتر از دیدار با قرقیزستان خواهد بود 
، خاطرنشان کرد: در این مسأله شک نکنید. نکیسا  یا خیر
درباره گلایه های مهدی طارمی کاپیتان تیم ملی ایران از 
کی  شا هیچکس  کرد:  تصریح  فولادشهر  ورزشگاه  چمن 
ج کنیم. از روزی که گفتند  نبود! نگاه مان را از منفی بافی خار
ورزشگاه فولادشهر باید شرایط میزبانی از تیم ملی را داشته 

باشد، ۲۶ روز می گذرد. از لحاظ امکانات ورزش کشور هنوز 
جای کار داریم و متخصصان باید آسیب شناسی کنند، اما 
کنیم. وی با بیان اینکه  نباید عجولانه یکدیگر را محکوم 
عقب ماندگی یا موفقیت کشور به پای همه نوشته می شود، 
عنوان کرد: شما اسکوربرد ورزشگاه را ندیدید؛ بعد تفاوت رنگ 
چمن ورزشگاه را دیدید؟ طارمی عزیز من است و نظرش قابل 
احترام. به آنها حق می دهم، اما بضاعت همین است. تمام 
گر کم و کسری  زورمان را زدیم تا شرایط بهتری را مهیا کنیم. ا
بود، حق با شماست؛ اجازه بدهید خودمان در این زمین 
تمرین و بازی کنیم. مدیرعامل باشگاه ذوب آهن اصفهان 
با اشاره به شرایط فعلی گاندوها بیان کرد: تیم من طی پنج 
روز اخیر آواره بود و بازی دوم خودش را در مشهد برگزار کرد. 
گر توانستم ورزشگاه را به دیدار با قطر برسانم، با افتخار در  ا
گر نتوانستم، یکی دو ناظر بفرستید  خدمت تیم ملی هستم. ا
گر چمن به درد نمی خورد، حتماً در کشور دیگری  تا ببینند ا

بازی کنیم؛ چون بضاعت لازم را در کشور نداریم. 
کنش فدراسیون     وا

مسئول مسابقات بین المللی دپارتمان روابط بین الملل 
فدراسیون فوتبال با اشاره به برگزاری دیدار ایران و قرقیزستان 
گفت: ناظر AFC گفت که در فولادشهر معجزه شده است. 
علی دهقانی: روزی که ناظر AFC از این ورزشگاه بازدید 
کرد سه هفته زمان داشتیم زمین را به بهترین حالت ممکن 
برسانیم. ناظر باور نمی کرد این کار را انجام دهیم. نزدیک 
کسی  به دو کیلومتر از ورزشگاه را فنس کشی کرده بودیم. با
هم درست کرده بودیم که اتوبوس ها امن به ورزشگاه برسند 
کسی دسترسی به آنها نداشته باشد. ناظر بازی اولین  و 
چیزی که در وسط زمین ایستاده بود و گفت این بود که 
خ داده است! همه این کارها را کردیم که میزبانی از  معجزه ر
ج نشود. مسئول مسابقات بین المللی دپارتمان  کشور خار
روابط بین الملل فدراسیون فوتبال در خصوص دیدار بعدی 
تیم ملی برابر قطر و وضعیت آینده چمن ورزشگاه فولاد 
شهر اصفهان خاطرنشان کرد: بازی در کشور ثالث اشتباه 
است. کاری به اظهارات نیما نکیسا، مدیرعامل ذوب آهن 
ج از کشور برگزار شود یعنی به  ندارم اما وقتی بازی در خار
AFC گفته ایم توانایی برگزاری بازی در ایران را نداریم و 

حیثیت مان خدشه دار می شود. توهین بالاتر از این نیست 
که میزبانی را بگیرند. برای بازی با قطر باید در فدراسیون 
فوتبال تصمیم گیری شود. مدیران ارشد فدراسیون باید 
تصمیم گیری کنند و ما نیز اجرایی کنیم. ممکن است تصمیم 
گرفته شود بازی در جای دیگری برگزار شود. اینها منوط به 

این است که ورزشگاه دیگری را بررسی کنیم. 
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برد تیم ملی مقابل قرقیزستان 

شعار هواداران، طلبکار مثل طارمی؛ چمن افتضاح! 

پس از مصاف با قرقیزستان 
فرصتی برای اعضای تیم ملی 
پیش آمد تا در اصفهان تولد 
سامان قدوس را که 30 سال 
پیش در مالمو سوئد به دنیا آمد 

گرفتند.  جشن 

رشته  در  که  کیانی  ناهید 
تکواندو المپیک ۲0۲۴ پاریس 
موفق شد مدال نقره را به 
دست بیاورد، در جشن ۶0 
سالگی باشگاه پرسپولیس 

کرده است.  حضور پیدا 

بعد از هشت سال، گارناچو 
با تنها ۲0 سال سن، در شب 
برتری آرژانتین مقابل شیلی 
پاس گل سوم را برای اسطوره 
کودکی اش دیبالا ارسال کرد و 
سپس به خوشحالی پرداخت. 

ت
شــ

س نو
عک

        پاس به اسطوره   تولد جشن

گفت وگو

کاپیتان سابق تیم ملی و  حمید درخشان 
کشورمان در خصوص برد  کارشناس فوتبال 

تیم ملی مقابل قرقیزستان صحبت کرد. 
   عملکرد تیم ملی کشورمان در دیدار ایران 

و قرقیزستان را چگونه ارزیابی می کنید؟
 بازی خیلی خوبی را شاهد نبودیم، تیم ها 
روز به روز بهتر جلو می آیند، خودشان را نشان 
بهتر می شود،  آنها  برای  و شرایط  می دهند 
اما شرایط برای ما به خصوص در نوع بازی 
کردن هایمان سخت تر می شود. این دیدار در 
خانه ما بود و زمانی که میزبانی برای دیگر تیم ها 
باشد شرایط برای ما سخت تر نیز خواهد شد، 
باید تغییراتی را در نوع بازی کردن مان داشته 

باشیم. 
   درباره ترکیب تیم ملی چه نظری دارید؟

که همه جزو بهترین ها   ترکیب مهم نیست، چرا
بودند که به این تورنمنت راه پیدا کرده بودند، 
اما اینکه ما چگونه از آنها بازی بگیریم مهم است 
و باید شکل و سرعت بازی مان تغییر کند. باید 
کار  بیشتر  بازی  مختلف  موقعیت های  روی 
شوند تا بتوانیم به خوبی از آنها استفاده کنیم، در 
مقابل نباید به تیم حریف موقعیت بدهیم و باید 
خودمان موفقیت خلق کنیم و از آنها استفاده 
کنیم. باید تمرینات بیشتری داشته باشیم و 
کتیکی مان را توسعه دهیم تا بتوانیم  تمرینات تا

عملکرد بهتری داشته باشیم. 
 نقطه ضعف تیم ملی به نظر شما چیست؟

 بازیکنان آمادگی خوبی داشتند و از این بابت 
مشکل خاصی نداشتند، معضل ما همیشه 
کتیک و بازی گروهی است، همچنین  بحث تا
VAR به آرامش بازیکنان در زمین و  حضور 
فوتبال کمک می کند. بازیکنان جوان تیم ملی 
کشورمان در این دیدار عملکرد خوبی داشتند، 
اما می توانستند عملکرد بهتری را نیز از خود به 

نمایش بگذارند. 

درخشان: 
بازی خیلی خوبی را از 
تیم ملی شاهد نبودیم

 
 پرتابگر بریتانیایی در پارالمپیک پاریس 
دوبار رکورد جهان و پارالمپیک را شکست و رکورد 
پرتاب نیزه را حدود ۴ متر و نیم ارتقا دهد. دانیل 
 f۱۲ پمبرک بریتانیایی در ماده پرتاب نیزه کلاس
بازی های پارالمپیک پاریس قهرمان شد. او در 
سومین پرتابش رکورد ۷۱. ۱۵ را زد تا رکورد جهان و 
رکورد بازی های پارالمپیک در این ماده را بشکند. 
او در پرتاب چهارمش رکورد ۷۴. ۴۹ را زد و دومرتبه 
رکورد جهان و پارالمپیک را شکست. این پرتابگر 
انگلیسی که در پارالمپیک توکیو با رکورد ۶۹. ۵۲ 
قهرمان شده بود در پاریس حدود ۴ متر و نیم 
رکورد این ماده را ارتقاء داد. در این ماده علی 
پیروج هم بهترین رکورد خود را ثبت کرد. او که در 
پارالمپیک توکیو با رکورد ۶۴. ۳۰ دوم شده بود در 
این مسابقات رکورد ۶۹. ۴۴ را ثبت کرد. پیش از 
این سنچکیف پرتابگر ازبکستانی با رکورد ۷۱. ۰۱ 

رکورد جهان را در اختیار داشت. 
علی اصغر جوانمردی نماینده ایران در 
 ۲۰۲۴ F۳۵ پارالمپیک  مسابقات پرتاب وزنه 
پاریس به مدال برنز این رقابت ها دست پیدا کرد. 
رقابت های پارادوومیدانی بازی های پارالمپیک 
 F۳۵ پاریس ۲۰۲۴ با برگزاری مسابقات پرتاب وزنه
ادامه یافت. در این ماده علی اصغر جوانمردی 
نماینده ایران بود که به میدان رفت. جوانمردی 
در پرتاب نخست خود رکورد ۱۵. ۸۴ را ثبت کرد، در 
پرتاب دوم وزنه را ۱۵. ۶۰ انداخت، در پرتاب سوم 
و چهارم خطا کرد، در پرتاب پنجم به حدنصاب 
۱۵. ۷۳ رسید و در پرتاب ششم نیز خطا کرد تا 
در نهایت با رکورد ۱۵. ۸۴ به مدال برنز این ماده 

دست پیدا کند. 
- مربی پاراجودو ایران گفت: به نظر من داوران 
اشتباه کردند و بازبینی هم انجام شد اما دقت 
نکردند چرا که بنی طبا مجری فن بود و نباید 
امتیاز به حریف می دادند. محسن ذکریا پس از 
نایب قهرمانی میثم بنی طبا در پارالمپیک پاریس، 
گفت: میثم امروز در مسابقات صبح واقعا عالی 
مبارزه کرد. او دو حریف سرسخت که هیچوقت 
دوست نداشت با آن ها مبارزه کند را برد. یکی 
رنکینگ یک دنیا بود و حریف چینی هم عنوان 
دار جهان بود و قبلا هم میثم را برده بود. بنی طبا 
در واقع جاده صاف کن شد تا الجزایر طلا بگیرد. 
گر این سمت جدول بود به فینال  واقعا الجزایر ا
نمی رسید. وی افزود: بنی طبا در فینال هم با 
اخطار جلو بود و چند فن خوب هم زد اما به نظر 
من داوران اشتباه کردند. بازبینی هم انجام شد، 
که بنی طبا مجری فن بود و  اما دقت نکردند، چرا

نباید امتیاز به حریف می دادند. 
 نایب قهرمان پرتاب نیزه پارالمپیک پاریس 
گفت: تمام تلاشم را کردم، اما ناراحتم که نتوانستم 
به مدال طلا برسم و نقره شد. علی پیروج پس از 
کسب عنوان نایب قهرمانی در مسابقات پرتاب 
نیزه پارالمپیک ۲۰۲۴ اظهار داشت: خداراشکر 
که دست پر به ایران باز می گردم و از کسب مدال 
خوشحالم، اما از این هم ناراحتم که هموطن و 
پیشکسوت من، سجاد نیک پرست نتوانست 
مدال بگیرد. وی در مورد سطح رقابت ها گفت: 
کیفیت مسابقات خیلی بالا بود و رقیب بریتانیایی 
خیلی خوب پرتاب کرد، اما من هم کوتاه نیامدم 
و توانستم رکورد خودم را بهبود ببخشم و نقره 
بگیرم. پیروج در مورد عملکرد درخشان حریف 
بریتانیایی عنوان کرد: ورزشکار بسیار با کیفیتی 
بود و رکورد جهان را دو بار جابه جا کرد. من هم تا 
لحظه آخر تمام تلاش خودم را کردم، اما حقیقتا 

ناراحتم که چرا نتوانستم طلا بگیرم. 

پارالمپیک 2024

دیدگـاه

  کوتاه 
تسنیم: رضا درویش در مراسم جشن قهرمانی پرسپولیس 
که تیم بزرگی مانند  اظهار داشت: یقیناً همه اذعان دارند 
پرسپولیس که سرمایه ملی این جامعه محسوب می شود برای 
گذراندن اموراتش باید سختی های زیادی را متحمل شود؛ به این 
دلیل که قبل از خصوصی سازی باشگاه و پیدا کردن مالک، مثل 
یک بچه یتیم بود. هر روز باید به جایی می رفتیم و می گفتیم یک 
گر بخواهند  جایی متولی امور ما شود و ما را تامین کند. وی افزود: ا
گذشته از یک تصمیم برجسته بگویند، من فکر  در ۴۰ سال 
می کنم این بحث خصوصی سازی باشگاه است. درویش راجع به 
بی سابقه بودن استفاده از ۶ بازیکن رده های سنی پرسپولیس در 
تیم بزرگسالان این باشگاه، اذعان کرد: شاید در سال های گذشته 
کسی سراغ نداشته باشد که تیم بزرگسالان پرسپولیس از ۶ بازیکن 
رده های سنی در لیست خود بهره بگیرد. وی در مورد تقاضاهای 
زیاد در مورد جذب بازیکن جدید برای پرسپولیس، گفت: در هر 
محفلی که هستیم به ما می گویند جذب بازیکن جدید چه شد؛ 
البته قبول دارم که تیم بزرگ، بازیکن بزرگ می خواهد، اما همین 
امروز که خدمت شما هستیم، هیچ تیمی پشتوانه پرسپولیس را 
ندارد. ۶ بازیکن ذخیره ما که در هر بازی نمی توانند در ترکیب ۱۱ 
بازیکن اصلی باشند، هر کدام به تنهایی جزو بازیکنان شاخص 
لیگ ایران هستند. ما به دنبال جذب بازیکن شاخصی برای تیم 
هستیم تا بتوانیم در لیگ نخبگان آسیا به گمشده ای که دنبالش 
هستیم، برسیم. مدیرعامل باشگاه پرسپولیس با اشاره به شرایط 
پرسپولیس در هفته های پایانی فصل گذشته، عنوان کرد: در فصل 
گر ما همه  گذشته لطف خدا، زحمات بازیکنان ما را به ثمر رساند. ا
۸ بازی خود را با برد پشت سر می گذاشتیم، اما نتایج تیم های دیگر 
آن طور رقم نمی خورد، شاید قهرمانی برای ما مهیا نمی شد اما این 
زحمات ثمر داد و خدا کمک کرد تا ما قهرمان شویم. من از نزدیک 
یا دورادور تیم های زیادی را شاهد بودم. این وفاق و همدلی که این 
فصل و فصل گذشته در پرسپولیس داشتیم؛ در هیچ تیمی نبود. 
از مدیریت کم نظیر آقای پیروانی هم نمی شود گذشت. با تلاشی 
که او انجام داد، دوستی و رفاقت بی نظیری در تیم پرسپولیس 

به وجود آمد؛ البته برخی حاسدان این همدلی ها را نمی تابند. 

بیــن المــلل 
   پائولو دیبالا که در برتری ۳ بر صفر بامداد دیروز )جمعه - 
به وقت تهران( تیم ملی فوتبال آرژانتین مقابل شیلی، ۱۲ دقیقه 
پس از ورودش به میدان در دقیقه ۱+۹۰ گل سوم آرژانتین را به 
ثمر رساند، پس از این دیدار درباره چرایی رد پیشنهاد القادیسه 
انتین گفت: چند هفته  عربستان و بازگشتش به تیم ملی آرژ
اخیر دیوانه کننده بود. یکی از دلایلی که  خواستم در رُم بمانم، 
حضور در کنار تیم ملی و هم تیمی هایم بود. واقعاً مشتاق بودم 
که به تیم ملی برگردم )شانس همراهی آرژانتین در کوپا آمه ریکا 
۲۰۲۴ را پیدا نکرد(. فکر می کردم دیگر به تیم ملی برنمی گردم، 
اما این کار را کردم، بازی کردم و در نهایت گل هم زدم. مهاجم 
۳۰ ساله آلبی سلسته همچنین در خصوص پوشیدن شماره 
پیراهن برنده هشت توپ طلا در این دیدار اظهار داشت: 
می دانم که این شماره پیراهن متعلق به من نیست و همه ما 
می دانیم که پیراهن شماره »۱۰« متعلق به لئو است. من سعی 
کردم با پوشیدن این پیراهن آن را به بهترین شکل ممکن نشان 
دهم. برخی از هم تیمی هایم گفتند که باید این شماره پیراهن 

را بپوشم، اما از انجام این کار مطمئن نبودم. در نهایت 
مسئولیت جالب خوبی بود. لیونل اسکالونی سرمربی 
تیم ملی فوتبال آرژانتین هم در این باره خاطرنشان 
کرد: ما حتی از پائولو دیبالا در مورد شماره پیراهن 

سؤالی نپرسیدیم و مستقیم پیراهن شماره »۱۰« 
را به او دادیم، چون معتقدیم او بازیکنی 

است که شایسته پوشیدن این پیراهن 
را  او  هم تیمی هایش  سپس،  است. 

متقاعد کردند و گفتند او کسی است 
که باید آن را به تن کند. پائولو دیبالا 

که از سال ۲۰۱۵ در عضویت 
انتین  آرژ فوتبال  تیم ملی 

کنون در ۳۹ بازی  است، تا
برای آلبی سلسته به میدان 

رفته و جمعه شب گذشته چهارمین 
گل ملی اش را به ثبت رساند. 

احمد دنیامالی وزیر ورزش و جوانان که در 
پاریس حضور دارد از یکسان سازی پاداش 
مدال آوران المپیک و پارالمپیک خبر داد. 
کید رئیس جمهور این  او همچنین گفت: تا
است که برای انتخاب افراد عجله نکنیم و در 
همین راستا نیز در حال بررسی گزینه های 

مختلف و انتخاب شایسته ترین ها هستیم. 

   سفر به فرانسه 
احمد دنیامالی درباره اهدافش از سفر 
به فرانسه گفت: سفر کوتاه یک ونیم روزه ای 
هم  ظهر  فردا  و  رسیدم  دیشب  داشتم. 
زحمات  از  قدردانی  دلیل  به  برمی گردم. 
بچه های پارالمپیک ماموریت پیدا کردم این 
سفر را داشته باشم. ضمن اینکه در این سفر 
کوتاه با چند تن از روسای فدراسیون های 
این سفر  جهانی ملاقات خواهم داشت. 
تیم  وضعیت  نزدیک  ارزیابی  برای  بیشتر 
پارالمپیک بود تا در آینده برای حضور در 
کنیم.  پارالمپیک لس آنجلس برنامه ریزی 
موفق  حضور  راستای  در  ما  برنامه های 
در بازی های آسیایی و پس از آن المپیک 

لس آنجلس خواهد بود. 

   برابری پاداش 
وزیر ورزش و جوانان درباره درخواست 
ورزشکاران پارالمپیکی برای پاداش برابر با 
المپیکی ها که منجر به قول کیومرث هاشمی، 
وزیر سابق ورزش، برای حل این موضوع 
از  که  از بحث هایی  کرد: یکی  شد، اظهار 
گذشته داشتیم گله این بچه ها بوده که به 
حق هم بوده است. تصمیم دولت بر این 
کنیم تا توجه ویژه  است شرایطی را ایجاد 
به معلولان در سطح کشور داشته باشیم. 
بخشی از آن مربوط به توجه به قهرمانان 
ورزشی است و بخش های دیگر هم شامل 
و  پیاده روها  مناسب سازی  و  شهرسازی 
ساختمان هاست که باید مورد توجه ویژه قرار 
بگیرد. طبیعتا بحث سالمندان و نابینایان را 
هم داریم و باید کار گسترده ای در سطح ملی 
کارهایی انجام  گذشته  داشته باشیم. در 
شده، اما رضایتبخش نیست و باید به صورت 

ویژه به این امور توجه شود. 

   اولویت ها 
دنیامالی درباره اولویت های کاری اش هم 
گفت: آنچه ما در چشم انداز تعریف کردیم 

قطعا بحث المپیک پیش رو خواهد بود. چهار 
سال فرصت داریم و باید از الان برنامه ریزی 
به  ویژه  توجه  دیگر  مهم  موضوع  کنیم. 
جوانان است. ما وزارت ورزش و جوانان 
هستیم و در این بخش هم حتما برنامه هایی 
داریم. یکی از کارهایی که موظفیم پیگیری 
نیروهای جوان  از  کادرسازی  کنیم بحث 
کلان  در حوزه مدیریت ورزشی و مدیرت 
کشور است. امیدوارم در این راستا گام های 
موثری در حوزه جوانان برداریم. وزیر ورزش و 
جوانان درباره زمان اعلام معاونان و مدیران 
کل وزارت ورزش نیز خاطرنشان کرد: دستور 
ریاست محترم جمهوری این است که ما با 
دقت انتخاب کنیم. دنبال این هستیم که 
جوانگرایی کنیم و قطعا در این راستا حرکت 
می کنیم. تعداد جوانان ما قابل توجه است و 
همین امر نیز کار انتخاب را برای ما مقداری 
مشکل می کند. دنبال این هستیم بر اساس 

شایسته سالاری بهترین ها را انتخاب کنیم. 

   تعامل با کمیته ها
دنیامالی درباره میزان تعامل با روسای 
کمیته های ملی المپیک و پارالمپیک اظهار 

کرد: ما همه یک خانواده ایم. وظیفه همه 
ما تعامل، همبستگی، هماهنگی و وحدت 
در راستای منافع ملی است. خدمت همه 
مردم شریف عرض می کنم مشکلی در بین 
جوانان،  و  ورزش  وزارت  مختلف  اجزای 
و  ورزش  کل  ادارات  فدراسیون ها،  همه 
مجموعه های المپیک و پارالمپیک نخواهیم 
داشت. دنیامالی که برای تماشای بازی های 
پارالمپیک ۲۰۲۴ در پاریس حضور دارد، اظهار 
ح است، اما  کرد: پارالمپیک ما در دنیا مطر
باید بیشتر کار کنیم و فضا و شرایط بیشتری 
کنیم. در  را برای این قشر از جامعه مهیا 
سنوات گذشته بالای ۵۵ درصد مدال ها را 
پارادوومیدانی کسب می کرد. باید شرایط 
بهتری را برای دوومیدانی کاران ایجاد کنیم 
که عملکرد بهتری از این داشته باشند. وزیر 
ورزش همچنین با اشاره به یکسان سازی 
پارالمپیک  و  المپیک  پاداش مدال آوران 
گفت: قضیه پاداش مدال آوران المپیک و 
پارالمپیک حل و پاداش ها یکسان سازی 
برنامه ریزی  آینده  در  البته  است.  شده 
می کنیم تا شرایط بهتری را برای این قشر از 

جامعه فراهم کنیم. 

بازی بی کیفیت تیم ملی 

گردان قلعه نویی به  دیدار ایران و قرقیزستان با برتری شا
پایان رسید. به نظرم بازی در زمین ورزشگاه فولادشهر روی 
عملکرد بازیکنان هر دوتیم تأثیر منفی گذاشته بود و نتوانستم 
کیفیتی را مشاهده کنیم. حضور برخی بازیکنان جوان تر  بازی با
در تیم ملی کشورمان می تواند نویدبخش روزهای خوب در 
آینده باشد. اعتقاد شخصی من استفاده از بازیکنان جوان تر 
در ترکیب است، تعداد جوانانی که »امیر قلعه نویی« در تیم ملی 
به کار گرفته است، می تواند آینده فوتبال ما را با توجه به بالا 
کند. به  بودن میانگین سنی تیم ملی فوتبال مان، تضمین 
تدریج باید بازیکنان جوان تر را به ترکیب تیم ملی اضافه کنیم 
تا تجربه بیشتری کسب کنند و بتوانیم در جام جهانی مثمرثمر 
واقع شویم. موقعیت های بسیاری از دست رفت که نیاز است 
روی آنها کار شود، خط حمله و خط هافبک تیم ملی کشورمان 
بسیار عالی بود و در مقابل تیم قرقیزستان نیز از نظر فیزیکی 
بسیار خوب بودند و روی ضدحملات برنامه داشتند و نفرات 
تیم ملی کشورمان را آنالیز کرده بودند، اما می توانستند در زدن 
ضربات پایانی دقت بیشتری داشته باشیم که این اتفاق نیفتاد 
و خوش شانس بودیم که از روی ضدحملات تیم حریف، گل 
 VAR ،می تواند به فوتبال ما کمک کند VAR نخوردیم. حضور
روی آرامش ذهنی بازیکنان، مربیان و داوران بازی نیز تأثیر 
که موجب می شود تنش ها کم شود. نقطه مثبت  می گذارد، چرا
این دیدار حضور جوانان در ترکیب اصلی تیم ملی کشورمان بود 
که می تواند تجربه این بازیکنان را بالاتر ببرد، همچنین باید 
فرصت بیشتری به آنها داده شود تا میادین بین المللی بیشتری 
را ببینند تا شکوفا شوند و عملکرد بهتری را از خود به نمایش 
بگذارند؛ حضورشان در ترکیب گرچه ایده آل نبود، اما برای رفع 

نقاط ضعف خود در آینده کمک کننده بود. 

محمود کلهر 
 کارشناس فوتبال 

دنیامالی: گله پارالمپیکی ها بحق است 
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 شماره 
1914 روزنامه صبح ایران

غیـــر محرمانـــه
مطیعی در حوزه علمیه خواهران بانکوک 

میثم مطیعی، مداح که »به دعوت شــیعیان بومی 
بانکوک« راهی تایلند شــده، از حــوزه علمیه خواهران 
المهــدی بانکوک بازدید کرد. قرار اســت میثم مطیعی 
در  کــرم)ص(  ا پیامبــر  رحلــت  ســوگواری  مراســم  در 
امامبــاره  بانکــوک به مداحــی بپــردازد.  میثم مطیعی، 
کــه »به دعوت شــیعیان بومــی بانکــوک« راهی  مــداح 
المهــدی  خواهــران  علمیــه  حــوزه  از  شــده،  تایلنــد 

کرد.  بانکوک بازدید 

دولت به تیترهای کیهان توجه نکند
محمدعلــی ابطحــی، فعــال سیاســی اصلاح طلــب 
نوشــت: تیترهای کیهان حواســتان را پــرت نکند. وی 
نوشــت: تیترهای کیهان بر اســاس منافع جمع اندک 
است که به دلیل توجه مسئولان قدرت پیدا می کنند. 
کنیــد تیترهاشــان بــه  حواســتان را پــرت نکنــد. بــاور 
نمایندگی از هیچ قدرتی نیســت. این را خودشــان جا 

انداخته اند که حرفشان حرف بزرگان نظام است. 

خانه های خود را با افغان ها  تقسیم کنید
بــه  اشــاره  بــا  ســخنانی  در  الهــدی  علــم  آیــت ا... 
)ص( به مدینه و  مهاجرت مســلمانان در زمــان پیامبر
شریک مهاجرین در اموال انصار گفتند: باید به کوری 
چشــم دشــمن از برادران و خواهران افغانی اســتقبال 
کنیــم. علم الهدی می گویــد: مهاجران افغانی شــریک 
را درون زندگــی  افغانی هــا  ایرانی هــا هســتند.  زندگــی 
خودتان ببرید و خانه خود را با افغان ها تقسیم کنید.

ترامپ: دشمن ایران را گردن زدیم
که  »دونالــد ترامــپ« رئیس جمهور پیشــین آمریکا 
بــرای حضــور دوباره در کاخ ســفید تــلاش می کند، در 
اظهاراتی درباره عملکرد واشــنگتن در دوران ریاســت 
کیــد کــرد از اینکه بوش  جمهــوری »جــورج بــوش«، تا
پــای آمریــکا را بــه غرب آســیا کشــاند و ۹ تریلیــون دلار 
آنجــا هزینــه و در نهایت آمریکا آنجــا را ترک کرد، متنفر 
اســت. به نقل از ایســنا وی در ادامه بــه جنگ آمریکا 
کــه به ســرنگونی صدام حســین،  کرد  در عــراق اشــاره 
دیکتاتــور این کشــور منجر شــد و افــزود: من معتقدم 
که ما نباید به آنجا می رفتیم. ما دشمن ایران را گردن 

زدیم. 

سوءقصد به احمدی نژاد 
یک کانال خبری ســوءقصد بــه محمود احمدی نژاد 
 ، را تکذیــب کــرد. به گــزارش کانال تلگرامــی صابرین نیوز
برخی کانال ها مدعی شــدند ســوءقصدی علیه محمود 
گاه  گرفتــه اســت امــا یــک منبــع آ احمدی نــژاد صــورت 

کرد.  نزدیک به وی این ادعا را تکذیب 

توزیع گوشت خرس در ری!
ویدئویــی درباره توزیع گوشــت خرس در شهرســتان 
ری خبرساز شد. گزارش هایی از یک واحد صنفی مبنی 

بر توزیع گوشت آلوده منتشر شده است. 

گری جنجالی  افشا
محمدرضــا احمدی گفت: به گزارشــگر بــازی ایران و 
قرقیزســتان گفتــه بودند که از شــرایط ورزشــگاه و چمن 
مناســبی  کیفیــت  کــه  دیدیــم  همــه  ولــی  کنــد  تعریــف 

نداشت. 

اعتراف هاشمی درباره زندگی خصوصی اش
کارگردان و بازیگر ســینما و تلویزیون در برنامه علی 
ضیا می گوید: فرزند طلاق هســتم! سیدجواد هاشمی 
گفت: در یک خانه ۳۴ متری با مادرم در یک شــرایط 
خیلی ســخت در جنوب تهران بزرگ شــدم، خانه مان 
در طرح نواب خراب شــد. من کار موسیقی می کردم و 
مــادرم که به شــدت مذهبــی بود راضی نبــود، اصلا به 
خاطر موســیقی بود که از پدرم جدا شــد. پدرم رفت و 

کرد.  مادرم خیلی سختی کشید تا ما را بزرگ 

 

گزارش

از بازی در ســریال های »روزی روزگاری« و »تفنگ ســرپر« 
گرفته تا »ناخدا خورشید« و »سنتوری«؛ با این همه وقتی از او 
پرسیدند چه نقشی را بیش از همه دوست دارد، منفی ترین 
و منفورترین آنها را نام برد. تا ســال ها برای این نقش فحش 
خورده بود، حال و روز خوشــی نداشــت اما چون فکر می کرد 
دِینش را ادا کرده از این وضعیت لذت می برد.  ایسنا نوشت، 
صدرالدین حجازی در این روزها ساعات سختی را می گذراند 
و همچنــان در کماســت. او در آخریــن ســال های فعالیتــش 
هــم روزهــای ســختی را می گذرانــد؛ چنانچه فرزندش ـ ســینا 
حجازی )خواننده( ـ با انتقاد از بی مهری ها نسبت به پدرش، 

گفته بود که ترجیح می دهد هیچ وقت بازیگر نشود!
پــدر و پســر بــر ایــن باورنــد کــه در ســینمای مــا نقش هــا 
بــه عدالــت و بر اســاس توانمنــدی، بین هنرمندان تقســیم 
نمی شــود؛ بــر ایــن اســاس همــواره »عــده ای خــاص« تنهــا 
و  پُرکارنــد  بســیار  همیشــه  و  می کننــد  فعالیــت  ســینما  در 

عــده ای در انتظــار پیشــنهاد کار. بــا ایــن همــه، توانمنــدی 
صدرالدیــن حجــازی در بازیگری تا همین دو ســال پیش که 
اینچنین درگیر بیماری نشــده بود، بســیاری از کارگردان ها را 
مجــاب کرد که او را برای ایفــای نقش انتخاب کنند. بازی در 
ســریال هایی چون »راز بقا« )ســعید آقاخانی(، »حکم رشد« 
)حســن لفافیان(، »وضعیــت زرد ۲« )مجید رســتگار( و البته 
»آتــش و بــاد« )مجتبــی راعــی( در همین دو ـ ســه ســال اخیر 
شــکل گرفت. با این همه شــاید صدرالدین حجازی دوست 
داشت در ایفای نقش ها همیشه در اوج بماند و انصافا برای 

این ماندن در اوج، تاوان هم داده بود. 
کــرد،  کــه نقــش خولــی را بــازی  در ســریال »مختارنامــه« 
اذیت و آزار روحی و جســمی بســیار دید اما معتقد بود برای 
نشــان دادن ســپیدی مطلق حســین)ع( باید ســیاهی را به 
مطلق ترین شکل ممکن نشان داد و او با ایفای نقش منفی 
خولــی، ایــن تــلاش را بــه کمال رســاند.  بعــد از اینکه ســریال 
»مختارنامه« پخش شــد، تا ســال ها در خیابــان به او فحش 
می دادنــد و او از ایــن فحــش  خوردن هــا خوشــحال بــود!؛ 
»می گفتــم خــدا را شــکر نقــش آنقــدر قــوام پیــدا کرده اســت 
گر بــا مــن مشــکل دارد و آن حــس ســوگواری امام  کــه تماشــا
حســین)ع( و آن فضــای تراژیــک کــه در صحرای کربــلا اتفاق 
گــر آن پارادوکس و  گر منتقــل شــد. چــون ا افتــاد، بــه تماشــا
سیاهی مطلق نباشد بیننده متوجه سفیدی مطلق نخواهد 
شــد.« حجازی که این روزها به شــدت درگیر بیماری است و 
بــرای این هنرمند آرزوی بهبودی کامل داریم، در خاطره ای 
از تجربــه عجیب مرگ می گویــد؛ »در صحنه ای از مختارنامه 
که مرا به سمت گوتین بردند و برای گرفتنش هم خیلی اذیت 
شــدم، چون برخی افــرادی که در اطراف مــن بودند چندان 
حرفــه ای نبودند و مجبور شــدم چند بار ایــن صحنه را تکرار 
کنــم، واقعــا حــال و احــوالات مــرگ را تجربــه کردم. احســاس 
اینکــه مرگ من محرز اســت را تجربه کردم و حــال و احوالات 
عجیبــی بــود.« صدرالدین حجــازی پــس از بازی در ســریال 

»مختارنامــه« تــا مدت هــا حالش خــوب نبود. از نظر حســی 
خیلی به خودش فشــار آورده بــود. خودش اینگونه توصیف 
کســتری  مغــزش  کــه انــگار خیلــی از ســلول های خا می کــرد 
مــرده بودند. خســته نبــود، از کار لــذت برده بــود ولی خیلی 
بــه خودش فشــار آورده بــود. نزدیک بــه ۲۰۰۰ صفحه کتاب را 
جمــع آوری کــرده و خوانده بــود و حالا باید ایــن تئوری ها به 
عمل تبدیل می شــد اما چون دلبســته نقش بود این تحول 
خیلی ســریع اتفاق افتاد.  حجــازی بیش از همه همکاری با 
کارگردان هایــی چــون ناصــر تقوایی، امــرا... احمدجــو و داود 
میرباقری را دوســت داشــت. اولی که حضورش در نقش باربر 
بارانــداز در فیلم »ناخدا خورشــید« به ســال ۱۳۶۵ را رقم زد؛ 
زمانی که دو سال قبل از آن در سریال »کوچک جنگلی« بازی 
کــرده بــود و ایفای نقــش در ســریال »مدرس« هــم در همان 
ســال اتفاق افتاد. احمدجو هم که همراه همیشگی اش بود 
و در ادامه نقش های ماندگاری در ســریال های تفنگ ســرپر 
و روزی روزگاری و شــاخه های بیــد را برایــش مقابــل دوربیــن 
بــرد.  امــا میرباقــری کارگردانی بود که مســبب خلق بهترین و 
ماندگارترین نقــش صدرالدین حجازی در مختارنامه ـ یعنی 
همان نقش خولی ـ بود. گویا برای »ســلمان فارسی« )سریال 
جدید داود میرباقری( هم پیگیر ایفای نقش حجازی شــده 
بودند اما حالا شرایط جسمی حجازی اجازه نداد یا هر دلیل 
دیگــر، ایــن اتفــاق رقــم نخــورد.  بر این اســاس »آتــش و باد« 
مجتبــی راعی را باید آخرین ســریالی دانســت کــه صدرالدین 
حجــازی در آن ایفای نقش داشــت. او »شــوکت خان« قصه 
ک نیت، زنده یاد  بود و در کنار حســین محجوب، محمــود پا
کبری مبارکه، داریوش کاردان و مهدی فقیه در روزهای  کریم ا
سخت کرونا این سریال را مقابل دوربین بردند. حالا دو سال 
پــس از ایفــای این نقــش، صدرالدین حجازی کــه با بیماری 
به شــدت دســت و پنجه نرم می کند، در بخش مراقبت های 
ویــژه در کماســت. برایش آرزوی بهبودی داریــم و امیدوار به 

بازگشتش به صحنه سینما و تلویزیون. 

»صدرالدین حجازی« هنوز در کماست

عکسنامه  عکس:  حجت سپهوند  شهر تهران و تابلوهایی که هر روز یک قیمت را نشان می دهند. تابلو یک قصابی

منطق سوبسید بنزین  
رضــا کیانیان به پزشــکیان نوشــت: خدمت تان 
عــرض می کنــم، مــا هر زمــان توانســتیم همــه چیز 
را بــه قیمــت جهانــی بخریــم، منطق شــما درســت 
اســت. بنزیــن را هم باید به قیمــت جهانی بخریم. 
کیانیان نوشت: آقای پزشکیان شما فرمودید  رضا 
منطــق ایــن را نمی فهمید که چرا بایــد بنزین را به 
گــران بخریــد و با سوبســید، یعنــی »ارزان«  قیمــت 
به مردم بدهید.  از شــما بعید می دانســتم منطق 
شــما  ندانیــد.  را  بنزیــن  روی  دادن  سوبســید 
می دانیــد کــه مــا ملــت داریــم کلــی به دولت شــما 
مــورد خودروهــای  سوبســید می دهیــم. مثــلا در 
خیلــی  خیلــی  اصلی شــان  قیمــت  کــه  خارجــی، 
ارزان تــر از قیمتی ســت کــه مــا در ایــران مجبوریــم 
موبایــل،  مثــلا  بپردازیــم.  پــول  خرید شــان  بــرای 
قیمتــی که مــا می پردازیم بســیار گران تــر از قیمت 

جهانی آن است. 
کــه  کنــار آن فیلتــر شــکن،  مثــلا اینترنــت و در 
قیمــت جهانــی اینترنــت بســیار ارزان تــر از ایــران 
اســت و در ضمــن لازم نیســت فیلتــر شــکن هــم 
بخرنــد. ولی ما مجبوریــم بخریم. اصلا خود همین 
گرانــی کــه گریبــان گیر همه ماســت. ایــن گرانی که 
نــام دیگــر آن تورم اســت را ملت به وجــود آورده یا 
دولــت؟ مــا مجبوریــم گرانی هــا را تحمل کنیــم.  ما 
از خــدا می خواهیــم بتوانیــم مثــل دیگــر کشــورها 
درآمد و دســتمُزد داشــته باشــیم و بعد مثل آن ها 
خرید کنیم و آن زمان حتما بنزین را هم به قیمت 
جهانــی خواهیــم خریــد. به ایــن فکر کنیــد که چه 
کنیــد تــا مــا بتوانیــم درآمدمــان و دســتمزدهامان 

مثل دیگر کشور ها بشود »ان شاءا....« 

رکورددار پرونده های باز
بــاز مانــدن برخــی  از  مهاجــری در یادداشــتی 

کرد.  پرونده های مهم در کشور انتقاد 
 محمــد مهاجــری، فعــال سیاســی اصولگــرا در 
یادداشــتی تلگرامــی نوشــت:  مقامــات اف بــی آی 
رســما اعلام کردند ترور ترامــپ نتیجه  یک تصمیم 
شخصی و بدون عامل خارجی بوده. آنها می گویند 
فــردی که برای ترور دونالــد ترامپ تلاش کرده بود 
بــه تنهایــی عمل کــرد و هیچ نشــانه ای از مداخله 
خارجــی در آن وجــود نــدارد.  مقایســه کنیــد ایــن 
پرونده را با پرونده هایی که در کشور ما باز شده و 
بعضی از آنها بعد از ماه ها و ســال ها هنوز مختومه 
نشــده و گاه وبیــگاه تحلیلگــران و شــبه تحلیلگران 

پیرامون آنها افاضه می کنند. 

مگر لاهیجان دادستان ندارد؟
اینکــه  از  ایــران  شــمال  در  جمعــه  امــام  یــک 
اســت  داده  دســتور  پزشــکیان  رئیس جمهــور 
موضــوع فوت یک شــهروند در بازداشــتگاه نیروی 
شــده  برآشــفته  شــود،  ویــژه«  »بررســی  انتظامــی 
گیلانســتان  کــه وب ســایت محلی  اســت! آن طــور 
نوشــته، حجت الاســلام  مجتبی روحانــی راد، امام 
جمعــه بابــل در ایــن بــاره گفتــه اســت: »لاهیجان 
بازرســی  مگــر  گیــلان  اســتان  و  دادســتان  مگــر 
کــه رئیس جمهور دســتور بررســی  انتظامــی نــدارد 
ویــژه می دهــد! چــرا برای قتــل روحانــی مظلوم در 
همان اســتان این دستور داده نشد؟! در روزهای 
اخیــر خــط جریانــی بــه دنبــال فتنــه علیــه نیروی 
انتظامی در کشــور به راه افتاده اســت و متاســفیم 
کــه رئیس جمهور محترم هم حرف غیرکارشناســی 
درخصوص نیروی انتظامی بیان نموده تا عده ای 
بکشــند.  ســوت  و  کــف  او  بــرای  بخواهنــد  افــراد 
شهرســتان لاهیجان مگر دادســتان و دادگســتری 
ندارد؟ نیروی انتظامی اســتان گیلان مگر بازرســی 

ندارد؟.«

 پیشنهاد نماینده مجلس

 برای خروج افغان ها از ایران
یک عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: 

کنید! کره  با طالبان برای خروج افغان ها مذا
خبــر فوری نوشــت: احمــد بخشــایش نماینده 
مجلس اظهار داشت: دولت پزشکیان باید درباره 
کــره کند تا  مهاجریــن افغــان با دولــت طالبان مذا
هجــوم افغان هــا بــه چنین شــکل زننــده ای مانند 
شــهر زابل صورت نگیرد.  وی افزود: افغانستان در 
گذشــته درگیــر جنــگ داخلی بــود و در آن شــرایط 
پذیــرش مهاجــر توجیــه پذیــر بــود امــا وقتــی این 
کشــور از جنــگ خــلاص شــده اســت دلیلــی ندارد 
کوچــه و  شــهروندان افغــان بــه تعــداد زیــادی در 

کنند.  خیابان های ایران تردد 

  علت عدم حضور جهرمی  

در مراسم معارفه وزیر ارتباطات
آذری جهرمــی درباره عدم حضورش در مراســم 
تودیع و معارفه وزیر ارتباطات نوشت: سفر بودم. 
بــه گــزارش منیبان، محمدجــواد آذری جهرمی 
بــه بحــث اخیــر دربــاره  عدم حضــورش در مراســم 
تودیــع و معارفــه وزرای قدیــم و جدیــد ارتباطــات 
اشــاره کرده و نوشــته اســت: یکی از عزیزان مشهور 
کــه بــه مراســم تکریــم و  بــه انقلابــی نوشــته اســت 
معارفــه وزارت ارتباطــات دعوتــش نکرده اند و ابراز 
هــم  اصلاح طلبــان  از  دیگــری  کرده انــد،  شــادی 
فرموده انــد که غــرورت را زیر پا بگذار و حد خودت 
را بدان. ضمن تشکر از دغدغه مندی این عزیزان، 
بــه عــرض مبارکشــان می رســانم کــه به دلیل ســفر 

توفیق حضور در این مراسم را نداشتم. 

میز خبر

حجت الاســلام ایمانی پور در محل وزارت فرهنگ و توریســم و گردشگری با 
وزیر فرهنگ و گردشــگری ترکیه دیدار و گفت وگو کرد.  »محمدنوری ارســوی«، 
وزیر فرهنگ و گردشــگری ترکیه در ابتدای این دیدار ضمن تســلیت شهادت 
آیت ا... رئیسی و وزیر امور خارجه و دیگر مقامات جمهوری اسلامی در حادثه 
کید کرد.  او همچنین با اشاره  سقوط هلی کوپتر بر یاد و خاطره آن بزرگواران تا
بــه اینکــه روابط ایران و ترکیــه از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت از اینکه ایران 
همواره در کنار ترکیه بوده تشــکر کرد و با یادآوری همکاری های ایران در زلزله 
۶ فوریــه ۲۰۲۳ ترکیــه کمک هــای ایــران را نشــان دهنده عمــق روابط دو کشــور 
کید بر اینکه ســال ۲۰۲۵ ســالی  دانســت.  وزیــر فرهنــگ و گردشــگری ترکیه با تا
خواهد بود که شــاهد پیشرفت های ویژه در روابط فرهنگی دو کشور خواهیم 
کیــد کرده  بــود بــر لزوم شــروع بــه کار کمیته هــای تخصصی و فنی دو کشــور تا
گوســت ماه  یادآور شــد: اولین جلســه کارگروه فنی ســال فرهنگی ۲۰۲۵ در ۲۷ آ
گوســت اولیــن جلســه آنلایــن برگزار شــده اســت.  وزیر فرهنگ  جــاری در ۲۷ آ
ترکیــه در ادامــه با اشــاره به اینکه در ماه های ســپتامبر هیات هــای فرهنگی و 
فنی متشــکل از هنرمندان و مســئولان دو کشور در ایران و ترکیه دیدارهایی با 
یکدیگر خواهند داشت بر آمادگی ترکیه برای میزبانی از هیات های فرهنگی و 
کید کرد.  وزیر فرهنگ ترکیه با اشاره به برگزاری جلسه کمیسیون  فنی ایرانی تا
مشــترک کاری ایران و ترکیه در آینده نزدیک این مســئله را زمینه ســاز تعمیق 
روابط فرهنگی دانست. او با اشاره به اینکه سالانه دو و نیم میلیون نفر ایرانی 
به عنوان گردشگر به ترکیه سفر می کنند ضمن ابراز رضایت از آمارهای موجود 
بر لزوم افزایش حضور ایرانیان در ترکیه و همچنین افزایش حضور شهروندان 

کیــد کرد.  رییس ســازمان فرهنگ و ارتباطات اســلامی نیز در  تــرک در ایــران تا
کید بر اینکه ســال ۲۰۲۵ از منظر تاریخ روابط فرهنگــی ایران و ترکیه  ادامــه بــا تا
سال بی نظیری خواهد بود افزود: ما ترجیح می دهیم آغاز به کار سال فرهنگی 
در مــاه فوریــه همزمــان با روز ملی ایران باشــد که امکان حضــور رئیس جمهور 
ایران نیز وجود خواهد داشــت.  ایمانی پور با اشــاره به اینکه در سال فرهنگی 
برنامه های مختلفی از نشســت های علمی و پژوهشــی تا جشــنواره های فیلم 
کنسرت های موسیقی همکاری های رسانه ای و مطبوعاتی بر تداوم قدرتمند 
کید کرد.  وی در ادامه با اشاره  فعالیت های کمیته های هماهنگی دو طرف تا
به اهمیت مسئله گردشگری در تعمیق روابط فرهنگی و تمدنی میان دو کشور 
از آمادگی جمهوری اسلامی ایران برای گسترش حضور شهروندان و گردشگران 
ترک در ایران خبر داده و اشاره کرد: حضور گردشگران خارجی در ایران بهترین 
وسیله برای بی اثر کردن تبلیغات منفی رسانه های استکباری علیه جمهوری 
اســلامی اســت. ایمانی پــور در ادامه از آمادگی ســازمان فرهنــگ و ارتباطات بر 
میزبانی کارشناسان فرهنگی و مسئولان حوزه گردشگری ترک برای آشنایی با 

کید کرد.  ظرفیت های گردشگری در ایران تا
در پایان این دیدار وزیر فرهنگ و گردشگری ترکیه بر آمادگی تمام عیار خود 
کید کرد؛ ما  بــرای افزایــش همکاری های فرهنگی میان ایران و ترکیــه اعلام و تا
در ترکیه سال جشنواره راه فرهنگ را برگزار می کنیم که این جشنواره شامل ۶۰ 
درصد از جمعیت کشور می شود و ما آمادگی کامل داریم که ایران را به عنوان 
مهمــان ویژه در این جشــنواره پذیرا باشــیم و جمهوری اســلامی ایران امکان 

ارتباط مستقیم با شهروندان ترکیه را از این طریق به دست آورد. 

وزیر فرهنگ و گردشگری ترکیه: 

سالانه ۲ و نیم میلیون گردشگر ایرانی به ترکیه سفر می کنند
دریچه


